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»ایمان«وضعیت منابع آبی استان و راهکارهای جلوگیری از بحران را بررسی می کند؛

محدودیت های منابع آبی 
آزمون سخت مدیران قمی 

معاون دادستان قم تاکید کرد :

حمایت از حقوق شهروندان و مبارزه با تخلفات صنفی

محیط  ریزی  برنامه  کارشناس   / جعفری  عباس   / ایمان 
گسترده  موج  کنار  در  صنعتی  نامنظم  ؛توسعه  زیست 
و  پشتیبانی  با  ارتباط  در  را  جدی  های  نگرانی  مهاجرت، 
حمایت از منابع زیستی قم ایجاد کرده است، در این بین 
رشد فزاینده تقاضای مصرف آب مطمئنا مهمترین مسئله 

و دغدغه اصلی مدیریتی کلان استان می باشد. محدودیت 
های شدید منابع آبی در اقلیم خشک و نیمه خشک قم و 
از طرف دیگر کاهش کیفیت منابع آب در دسترس، در کنار 
کسری تجمعی مخازن آبهای زیرزمینی هشدار می دهد که 
باید نگرش سیستماتیک و سنتی مدیریت منابع آب مورد 
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حکایت اشک های آیت الله جوادی آملی در روز خاکسپاری همسرش چه بود؟

بی تابی آیت الله جوادی آملی
 فقط یک وداع عاشقانه نبود!
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4
سخنی با مسئولان فوتبال استان قم ؛

خوشه طلایی به سرنوشت گل ریحان تبدیل نشود؟!

 در همان روزها، بسیاری از خود می پرسیدند در سال ها 
سفر عاشقانه »آیت الله جوادی آملی« و حاج خانم »سکینه 
روحی« چه گذشته و سبک زندگی این دو بزرگوار چگونه 
آملی،  جوادی  آیت الله  جایگاه  در  عالمی  که  است  بوده 

فراق  در  و  می دهند  بروز  را  احساساتشان  این چنین 
همسرشان به سوگ می نشینند؟ روایت زندگی این عالم 
بزرگوار و طبعاً شیوه رفتاری حاج خانم روحی، قطعاً حاوی 
این سؤال  پاسخ  به  را  ما  نکات ظریفی است که می تواند 

ضرورت  بازنگری درنگرش سیستماتیک و سنتی مدیریت منابع آب

  

مدیرکل بیمه سلامت استان قم از بیمه شدن ۵۵ هزار قمی در هفته گذشته در 
قالب طرح بیمه سلامت خبر داد.  محمدرضا فخاریان قمی با تشریح تسهیلات 
فراهم آمده در زمینه بیمه سلامت گفت: در دولت سیزدهم تاکنون تعداد افراد 
بیمه شده در بیمه سلامت در سه دهک اول به ۵۵ هزار نفر بالغ شده است.  به 
گفته وی، کسانی که تازه بیمه شده اند تا پایان سال جاری بیمه هستند.فخاریان 
قمی افزود: کسانی که جزو سه دهک اول هستند و بیمه نشده اند نیز می تواتند 
درخواست  و  کند  مراجعه  سلامت  بیمه  با  داد  قرارد  طرف  پیشخوان  دفاتر  به 

و  به توسعه صنایع آب بر  اشاره  با  و فاضلاب استان قم  مدیرعامل شرکت آب 
معضل کم آبی، گفت: قم به دلیل ویژگی های اقلیمی همیشه با مشکل تامین آب 
پایدار روبه رو بوده که بدلیل خشکسالی های اخیر و توسعه های صنعتی مصرف 
آب به سمت موارد غیرضروری رفته است.  حسن بختیاری روز شنبه در جلسه 
ای پیرامون بررسی مسائل شهر دستجرد در سالن جلسات بخشداری این شهر، 
با اشاره به وضعیت آب استان و کاهش آب چاه های شهر دستجرد اضافه کرد: 
بدلیل جانمایی نادرست احداث مسکن به خصوص در شکل انبوه سازی آن برخی 

مدیرکل بیمه سلامت استان قم:
۵۵ هزار قمی به صورت رایگان بیمه سلامت شدند

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم:
توسعه صنایع آب بر معضل کم آبی قم را تشدید کرده است 
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وزیر دفاع:
 تولید قدرت و اقتدار بازدارنده را 

با شتاب بیشتر ادامه خواهیم داد
و پشــتیبانی   وزیــر دفــاع 
گفــت:  مســلح  نیروهــای 
ماموریت اصلی این وزارتخانه 
و  تجهیزاتــی  پشــتیبانی 
تسلیحاتی از نیروهای مسلح 
و تولید اقتدار ملی است که با 
شتاب هرچه بیشتر در دولت 
مردمی و انقلابی انجام خواهد 
2شــد.  همایش مدیران ارشد 

سید حسن خمینی در دیدار جمعی از سفرا و معاونان سابق وزارت خارجه؛

امروز همه مسائل کشور به سیاست 
خارجی گره خورده است 
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سخنگوی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی :
کنگره ملی شهدای روحانی در شهر 

مقدس قم برگزار می شود
یادگار امام تاکید کرد: امروز همه 
مســائل کشــور به حوزه سیاست 
خارجی گره خورده و باید گره این 
حــوزه را باز کرد و تــوان مدیریتی 
و خرد جمعی جمهوری اســلامی 
ایران که طی این چهل و ســه سال 
با آزمون و خطا ســاخته شده، می 
توانــد این کار را انجــام بدهد. آیت 
الله ســید حســن خمینــی طی 

 سخنگوی سپاه پاسداران انقلاب 
اســلامی بــا اشــاره بــه برگــزاری 
کنگره شــهدای روحانی هم زمان 
با چهارم خردادمــاه در قم گفت : 
در تمام اســتان های کشور یادواره 
های شهدای روحانی برگزار شده 
است و در برخی از استان ها نیز این 
یادواره ها دو یا ســه بار برگزار شده 
اســت اما مراســم و کنگره اصلی  1

سخنگوی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی :

کنگره ملی شهدای روحانی
 در شهر مقدس قم برگزار می شود

 سخنگوی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با اشاره به برگزاری کنگره شهدای روحانی 
هم زمان با چهارم خردادماه در قم گفت : در تمام استان های کشور یادواره های شهدای 
روحانی برگزار شده است و در برخی از استان ها نیز این یادواره ها دو یا سه بار برگزار شده 

است اما مراسم و کنگره اصلی در قم با حضور مهمانان ملی و بین المللی برگزار می شود.
سردار سرتیپ دوم پاسدار رمضان شریف سخنگوی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و 
مسئول کمیته اطلاع رسانی کنگره شهدای روحانی پیش ازظهر روزشنبه با حضور در شهر 
مقدس مقدس قم، در آستانه برگزاری کنگره شهدای روحانی در قم، با مدیران رسانه ها و 

مطبوعات استان دیدار و گفت وگو کرد.
شریف با اشاره به برگزاری کنگره شهدای روحانی هم زمان با چهارم خردادماه در قم عنوان 
کرد: در تمام استان های کشور یادواره های شهدای روحانی برگزار شده است و در برخی از 
استان ها نیز این یادواره ها دو یا سه بار برگزار شده است اما مراسم و کنگره اصلی در قم با 

حضور مهمانان ملی و بین المللی برگزار می شود.
سخنگوی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با بیان اینکه دشمن از ابزارهای رسانه ای برای 
وارونه نمایی واقعیت ها استفاده می کند، اظهار کرد: ما با فعالیت های رسانه ای در کنگره 

شهدای روحانی به دنبال ارائه یک تصویر دقیق و جامع از شهدای روحانی هستیم.
وی ادامه داد: نماینده ولی فقیه در سپاه با مدیریت حوزه های علمیه نشست های مختلفی 
را تا کنون برگزار کرده است تا در راستای برگزاری این کنگره از ظرفیت حوزه های علمیه به 
شیوه مطلوب استفاده شود. شریف با اشاره به برگزاری نشست خبری کنگره شهدای روحانی 
در شنبه هفته آینده گفت: در این نشست خبری جزییات کنگره با حضور حجت الاسلام 
والمسلمین حاجی صادقی نماینده ولی فقیه در سپاه برای خبرنگاران تشریح می شود. وی 
از توجه کنگره شهدای روحانی به خدمات روحانیت در هنگام بلایای طبیعی، دستاوردهای 
روحانیت در راستای مقابله با کرونا و شهدای روحانی مدافع حرم یاد کرد و گفت: برای 
شهدای روحانی مدافع حرم مراسمی مستقل پنج شنبه این هفته در جوار مزار شهید قاسم 
سلیمانی برگزاری می شود. شریف گفت: روحانیون آزاده در قزوین و روحانیون فرمانده در 
خوزستان گردهم خواهند آمد و برای روحانیون جانباز نیز مراسمی برگزار خواهد شد. وی به 
سرکشی از چهار هزار خانواده شهید در نقاط مختلف کشور به عنوان یکی از برنامه های کنگره 
شهدای روحانی اشاره کرد و گفت: این برنامه تا روز برگزاری کنگره شهدای روحانی ادامه 
خواهد داشت. در ادامه این نشست مدیران رسانه های قم بر لزوم تولید محتواهای کاربردی 
از جمله کتاب در کنگره شهدای روحانی، گسترش فعالیت های تبلیغی برای معرفی شهدای 
روحانی به ویژه شهدای شاخص این قشر، استفاده از ابزارهای نوین رسانه ای از جمله 
انیمیشن برای معرفی شهدا، تولید محتواهای ویژه فضای مجازی، نامگذاری روزی به نام 

شهدای روحانی و برگزاری جشنواره رسانه ای ویژه شهدای روحانی تاکید کردند.
همچنین، افزایش تعاملات مسئولان ستاد کنگره شهدای روحانی با اصحاب رسانه، تهیه 
تاریخ شفاهی از رزمندگان روحانی، تبیین اهداف کنگره برای مردم، از دیگر مباحث مطرح 

شده توسط اهالی رسانه در این نشست بود.
 

مشاور تولیت حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( خبرداد:

برگزاری جشنواره فاطمی با مشارکت 
اعتاب مقدس جهان اسلام 

مشاور تولیت حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( با اشاره به برگزاری گردهمایی نمایندگان 
اعتاب مقدس در عراق گفت: آستان قم در نشست امروز اعتاب مقدس، پیشنهاد برگزاری 
جشنواره فاطمی در سطح بین المللی را مطرح کرده است و آمادگی دارد تا این جشنواره را با 

مشارکت اعتاب مقدس برگزار کند. 
گردهمایی  کرد:  اظهار  نژاد  حسینی  اکبر  علی  سید  والمسلمین  حجت الاسلام 
روابط عمومی های اعتاب مقدس صبح امروز به میزبانی عتبه علوی در نجف اشرف آغاز به 

کار کرده و تا عصر امروز ادامه خواهد داشت.
وی اضافه کرد: نمایندگان حرم امام حسین)ع(، اعتاب عسکریین، کاظمین، عباسیه، 
دیوان وقف شیعی عراق، سیده خوله از بعلبک لبنان، نمایندگان اعتاب مقدس ایران از جمله 
حرم امام رضا)ع(، حرم حضرت معصومه)س(، آستان شاهچراغ)ع(، آستان عبدالعظیم 
حسنی)ع(، مسجد مقدس جمکران و نمایندگانی از سازمان اوقاف و امور خیریه کشور در 
این نشست حضور دارند و مسئولان عتبه زینبیه نیز به صورت مجازی در این نشست شرکت 

کردند.

"چند نکته درباره 
حذف ارز ترجیحی"

اقدام دولت در راستای حذف یارانه ۴۲۰۰تومانی چند 
قلم کالای اساسی و واقعی سازی قیمت آنها، با واکنش های 

بسیاری در جامعه و فضای رسانه ای روبه رو شده است. نگارنده این  مطلب اشاره به چند نکته 
را درباره این طرح، مفید و مناسب می داند.

اول آنکه، آن دسته از اقتصاددانان و کارشناسانی که با علم اقتصاد و پیچیدگی های آن آشنا 
هستند، درباره این نکته هم نظرند که پرداخت یارانه های فراوان، یکی از مشکلات بنیادین 

اقتصاد ایران است.
پرداخت یارانه ها در قالب های گوناگون، منابع مالی را هدر می دهد، از کیفیت تولید 
می کاهد، فسادخیز است و به افزایش بی رویه مصرف می انجامد. ازاین رو، باید از حذف 

یارانه ها از جمله در هر قالبی از جمله تخصیص ارز ترجیحی استقبال کرد.
اما نمی توان این نکته را نادیده گرفت که هرچند این اقدام به لحاظ اقتصادی، کارشناسانه 

و منطقی است، اما درباره زمان اجرای آن باید تأمل کرد.
نگارنده این مطلب  معتقد است دولت و نظام تصمیم گیری باید ابتدا برای رفع تحریم ها و 
ایجاد آرامش در  اقتصاد کشور تلاش می کردند و آنگاه به اجرای طرح حذف ارز ترجیحی 
می پرداختند. برخی حامیان دولت در دفاع از اقدام دولت، هوشمندانه رفتار نمی کنند 
و بعضی اقدامات آنها پیامدهای منفی دارد.بعنوان نمونه، اگر کسی این روزها به اخبار 
صداوسیما توجه و آن را باور کند، تصور می کند قحطی و گرسنگی، دنیا را فرا گرفته است. 
نوشته یکی از فعالان رسانه ای حامی دولت- که در فضای رسانه ای دست به دست می شود- 
حاکی از آن است که ایران با اجرای طرح اخیر دولت، به ابرقدرت تبدیل می شود. به نظر 
می رسد این خبرسازی ها و تحلیل ها تنها اثر واگرایانه به همراه دارد. به همین نسبت دفاع 
پرحرارت بعضی از افراد - که مردم بسیاری نسبت به آنها حساسیت دارند- از آزادسازی 
قیمت ها، اشتباه است. بهترین کمک این عده به دولت در شرایط کنونی، آن است که 
سکوت کنند.دولت سازندگی و دولت اصلاحات برای حذف یارانه ها، گام برداشتند. اما 
بعضی چپگرایان در دهه هفتاد و اصولگرایان در دهه هشتاد در برابر سیاست های تعدیل 
و آزادسازی قیمت ها، ایستادند. مجلس هفتم به ریاست غلامعلی حدادعادل - که امروز از 
آزادسازی قیمت ها دفاع می کند- و معرکه گردانی اقتصاددانان اصولگرا مانند الیاس نادران، 
محمد خوش چهره، حسن سبحانی و احمد توکلی، به نام حمایت از محرومان، با تصویب 
طرح تثبیت قیمت ها از افزایش تدریجی قیمت ها و حذف گام به گام یارانه ها جلوگیری 
کردند. بسیار جالب است که بسیاری از اصولگرایان، همین چند سال پیش به نام حمایت از 
محرومان با آب و تاب فراوان از تثبیت قیمت ها طرفداری کردند و امروز باز هم به نام طرفداری 
از افشار آسیب پذیر، از حذف یکباره ارز ترجیحی دفاع می کنند! حال که دولت ارز ترجیحی 
بسیاری از کالاها را حذف کرده، فعالان رسانه ای و کارشناسان باید با ارائه تحلیل های 
واقع بینانه و غیرهیجانی علاوه بر کمک به آرامش جامعه، التهابات بی فایده و رفتارهای 
احساسی احتمالی را کاهش دهند.   حذف یارانه ها و آزادسازی قیمت ها، مستقل از زمان 
مناسب برای اجرای آن، گریزناپذیر است. اما این اقدام بدون رفع تحریم ها و با دفاع ناشیانه از 

آن، نه تنها مفید نخواهد بود؛ بلکه، می تواند پیامدهای منفی به دنبال آورد.

امیر سیاری: 

ایران دست بالا در تحولات تاثیرگذار جهان دارد
 معاون هماهنگ کننده ارتش جمهوری اسلامی ایران با اشاره به قدرت روزافرون ایران، 
گفت: امروز انقلاب اسلامی ایران دست بالا و بلندی در تحولات و عرصه های تاثیرگذار جهان 

دارد. 
امیر دریادار حبیب الله سیاری شامگاه جمعه در نخستین آیین گرامیداشت ۵۶۵ شهید 
ارتش جمهوری اسلامی ایران در قم، طی سخنانی با تاکید بر اینکه زنده نگه داشتن یاد و 
خاطره شهدا کمتر از شهادت نیست، اظهار داشت: بعد از یادواره امروز شهدای ارتش قم و 
تا آبان ماه سالجاری و دومین کنگره ملی شهدای استان قم چندین یادواره و یک اجلاسیه 

توسط ارتش جمهوری اسلامی ایران در این استان برگزار خواهد شد.
وی با بیان اینکه زنده نگه داشتن یاد شهدا یعنی پایبند بودن و متعهد بودن به آرمان و 
ارزش های شهدا، بزرگداشت و توسعه فرهنگ شهدا و ادامه دادن راه مقدس شهداست، 
خاطرنشان کرد: امروزه هر آنچه ایران اسلامی در حوزه ها و ساحت های  مختلف بدست 
آورده همه مرهون و مدیون خون شهداست. سیاری با اشاره به دوران ابتدای پیروزی انقلاب 
اسلامی و نقشه های شوم استکبار جهانی علیه خواست مردم ایران ابراز داشت: دشمنان در 
روزهای اولیه انقلاب با توسل به اختلافات قومی و مذهبی، ترور ۱۷ هزار نفر از مردم و جنگ 
هشت ساله تحمیلی در تلاش بودند تا انقلاب اسلامی را زمین گیر کنند اما به برکت شهدا 

پوزه دشمنان در تمام عرصه ها به خاک مالید.

حسن بختیاری زاده*

»ایمان«وضعیت منابع آبی استان و راهکارهای جلوگیری از بحران را بررسی می کند؛

محدودیتهای منابع آبی؛ آزمون سخت مدیران قمی 
ضرورت  بازنگری  درنگرش سیستماتیک و سنتی مدیریت منابع آب

ایمان / عباس جعفری / کارشناس برنامه ریزی محیط زیست

توسعه نامنظم صنعتی در کنار موج گسترده مهاجرت، نگرانی های جدی را 
در ارتباط با پشتیبانی و حمایت از منابع زیستی قم ایجاد کرده است، در این 
بین رشد فزاینده تقاضای مصرف آب مطمئنا مهمترین مسئله و دغدغه اصلی 
مدیریتی کلان استان می باشد. محدودیت های شدید منابع آبی در اقلیم 
خشک و نیمه خشک قم و از طرف دیگر کاهش کیفیت منابع آب در دسترس، 
در کنار کسری تجمعی مخازن آبهای زیرزمینی هشدار می دهد که باید نگرش 
سیستماتیک و سنتی مدیریت منابع آب مورد بازنگری کلی قرار گیرد و از دیدگاه 

صرفا تامین به دیدگاه جامع و یکپارچه مدیریت عرضه و تقاضا ارتقاء یابد.
 تفکرهماهنگ یا نظام مند و بهم پیوسته مدیریت یکپارچه منابع آب، همه 
ابعاد بهره وری اقتصادی، عدالت اجتماعی و حفاظت محیط زیست را در سطح 
حوضه آبریز در پیوند با یکدیگر، تاثیرگذار برهم و متاثر از هم، مورد بررسی قرار 
می دهد .در ماده ۱۷ قانون توسعه اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی کشور به 
مدیریت یکپارچه منابع آب اشاره شده است. بر این اساس دولت مکلف است 
نظر به جایگاه محوری آب در توسعه کشور، منابع آب کشور را با نگرش مدیریت 
جامع و یکپارچه عرضه و تقاضا و با رویکرد توسعه پایدار در واحدهای جغرافیای 
طبیعی آب )حوضه آبریز( برنامه ریزی و مدیریت کند، که نیازمند لحاظ نمودن 

ارزش اقتصادی آب، آگاه سازی مسئولین و مشارکت عمومی مردم می باشد. 
ضرورت اصلاح نگرش و الگوی مصرف آب 

وابستگی منابع آبی قم به خارج از مرزهای سیاسی، مهمترین محدویت توسعه 
استان قم می باشد که توجه تمام سیاستگذاران را می طلبد. گرچه مناسب ترین 
سطح جهت برنامه ریزی و مدیریت یکپارچه منابع آب، مقیاس حوضه های آبریز 
می باشد، لیکن در بسیاری موارد حوضه های آبریز با تقسیم بندی سیاسی 
تطابق نداشته و حتی تداخل دارد و قم یکی از شاخص ترین استانها در این مورد 
می باشد. لذا توجه به مدیریت عرضه و تقاضای آب و درک صحیحی از دانش و 
مفاهیم آن برای مدیران استانی ضروری، بلکه برای پایداری این سرزمین حیاتی 
است. مدیران استانی با علم بر اینکه قم در انتهای حوضه آبریز قرار گرفته است 
ضمن پیگیری های مستمر با تکیه بر قوانین و دستورالعمل های جاری کشور 
جهت اختصاص حق آبه های کشاورزی و محیط زیستی، باید نسبت به اصلاح 
نگرش و الگوی مصرف آب و عدم تخصیص مصارف جدید اقدام عاجلی صورت 

دهند. 
جلوگیری ازایجاد هرگونه انگیزه مهاجرتی جدیدی 

منافع و هزینه های محیط زیستی که در قیمت های بازاری بویژه در توسعه 

صنعتی لحاظ نمی شوند، عوامل خارجی به حساب می آیند که منجر به بروز 
خسارت بر محیط زیست و رابطه انسانی با آن می شود و چون درک صحیحی 
از آن وجود نداشته است، اکنون عواقب آن و سالها پس از برداشت، نمایان شده 
و عوارض آن همچنان ادامه خواهد داشت. عمده طرح های توسعه استان 
بخصوص در بحث توسعه صنعتی و کشاورزی بدون توجه به محدودیت و هزینه 
های عرضه آب و منافع حاصل از تامین تقاضای آب صورت گرفته است، در 
زمینه توسعه شهری و هرگونه اقدامی که انگیزه مهاجرتی جدیدی را به استان 
ایجاد کند نیز باید با احتیاط تصمیم گیری کرد. رویکرد مدیریت یکپارچه منابع 
آب پس از سپری شدن چند دهه آزمون و خطا و مباحث نظری و تجربی، به 
عنوان پارادایم برتر مدیریتی مورد توافق قرار گرفته است. هرگونه دست و دل بازی 
در ایجاد مصرف جدید و آزمون و خطای مجدد مردود و هزینه های اهمال وارده، 

نابخشودنی است. 
افزایش بهره وری از منابع  آبی اندک موجود

ادامه روند کنونی بهره برداری و تخریب محیط زیست با تکیه  بر اندیشه و کنش 
سودانگارانه بهره کشی از منابع آبی استان، ویرانی بنیادهای زیستی، فرو سایی 
محیطی، تهی سازی منابع، کشمکش و هماوردی کنش گران و بازیگران برای در 
اختیار گرفتن منابع کمیاب را سبب خواهد شد. هنر و دانش مدیران آنجا نمایان 
می شود که با درک محدودیت های آبی و مهمتر از آن، علم به غفلت هایی که 
در گذشته صورت گرفته و اکنون زنجیره ای از بحران ها را به وجود آورده است، 
ضمن برنامه ریزی جهت مدیریت کاهش خسارات وارده نسبت به اصلاح و ریل 
گذاری کارشناسی استان در راستای توسعه اجتماعی و اقتصادی به نحوی اقدام 

کنند که از منابع آبی اندک موجود بیشترین بهره وری ممکن صورت گیرد.

 استاندار قم گفت: برای پویایی روابط عمومی های قم 
باید کاستی هایی که در حوزه ساختار، نیروی انسانی، 
اعتبارات و مهارت آموزی ها وجود دارد تا آنجایی که امکان 

پذیر است جبران شود.
در  شنبه  عصر  شاهچراغی  محمدتقی  سید 
اجرایی  دستگاه های  عمومی  روابط  گردهمایی های 
استان قم که به مناسبت در پیش بودن روز ملی ارتباطات 
و روابط عمومی برگزار شد در سخنانی با تاکید بر تقویت 
قم  استان  ادارت  ساختار  در  عمومی ها  روابط  جایگاه 
استان  عمومی های  روابط  پویایی  برای  داشت:  اظهار 
باید کاستی هایی که در حوزه ساختار، نیروی انسانی، 
اعتبارات و مهارت آموزی ها وجود دارد تا آنجا که امکان 

پذیر است جبران شود.
استاندار قم بیان کرد: این امر بدان معنا نیست که باید 
از بیرون نیرو بیاوریم و باید تلاش شود همین افرادی که در 

این جایگاه حضور دارند توانمند شوند.

به  نسبت  جامعه  عمومی  فضای  ذهنیت  افزود:  وی 
ادارات مناسب نیست و برای اینکه این ذهنیت که گاهی 
روابط  تا  دارد  ضورتر  برود  میان  از  شده  تبدیل  باور  به 

عمومی های دستگاه ها زبان مردم باشند.
فقط  نباید  عمومی ها  روابط  کرد:  عنوان  شاهچراغی 
روابط عمومی دستگاه و یا مدیر خود باشند، بلکه باید به 
نمایندگی از مردم مشکلاتی که وجود دارد را به مسئولین 
این مسائل در اسرع وقت صورت  تا حل  انتقال دهند 
گیرد که البته در این زمینه نیازمند آن هستیم تا مدیران 
هم توجیه شوند و به اهمیت کار روابط عمومی ها اشراف 
کارمان  اینکه  برای  گفت:  قم  استاندار  باشند.  داشته 
اثرگذار باشد باید سرمایه اجتماعی را برگردانیم چرا که در 
این صورت می توان همراهی ملت در اجرای برنامه هایی 
همانند اجرای طرح جدید پرداخت یارانه ها داشته باشیم 
و به همین منظور روابط عمومی ها برای بازگشت اعتماد 
مردم و تزریق امید به جامعه مسئولیت مهمی برعهده 

دارند. وی عنوان داشت: پرونده های متعددی در ادارات 
وجود داشته که بیش از یکسال بدون آنکه مشکل قانونی 
داشته باشند راکد مانده و انجام نشده است که این مسائل 

نارضایتی را در بین مردم ایجاد می کند.
بزرگنمایی اقدامات سازمان ها و نهادها درست نیست

استاندار قم تاکید کرد: بزرگنمایی اقدامات سازمان ها 
و نهادها درست نیست بلکه باید بر اساس ظرفیت ها و 
توانمندی ها، به مردم وعده داده شود و امیدآفرینی بر 

اساس واقعیت های میدانی باشد.
از  با اشاره به تحولات جهانی عنوان کرد: برخی  وی 
حوادث و تحولات صورت گرفته در دنیا به نفع ما بوده هر 
چند که ایران اسلامی همواره از جنگ و درگیری دیگران را 
بر حذر داشته است و امروز نیز اگر ایستادگی کنیم اتفاقات 
خوبی نصیب ما خواهد شد. استاندار قم بیان داشت: 
نظام اداری ما کم و بیش گرفتار فساد موردی و رانت است 

که البته این موضوع سیستمی نیست.

استاندار قم:

روابط عمومی ها نباید فقط روابط عمومی دستگاه و یا مدیر خود باشند

با حضور معاون هماهنگ کننده ارتش صورت گرفت؛ 

رونمایی از المان
 شهید محمد فراشاهی درقم
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خطر گرانی و کاهش
 ارزش پول ملی!

بر اساس آماری که بانک مرکزی ارائه داده است،  تعداد 
افراد و یا شرکت هایی که از ارز ۴۲۰۰ تومانی استفاده می  کنند کمتر از دو هزار نفر 
هستند که متأسفانه تاکنون بالغ بر ۵۵ میلیارد دلار ارز ۴۲۰۰ تومانی بین آنها توزیع شده 
است تا کالاهای اساسی و مورد نیاز کشور را وارد کنند و با قیمت ارزان بدست مردم برسد. 
در اینکه این طرح ۴۲۰۰ تومانی از همان ابتدا غلط و اشتباه بوده است شکی نیست 
زیرا این پول های هنگفت که تفاوت زیادی با ارز واقعی دارد، در اختیار هر آدم صالحی 
هم قرار گیرد امکان فاسد شدن او بسیار است و لازمه اش سیستمی کاملًا الکترونیکی 
بود که تمام مراحل آن باید ثبت و ضبط می  شد و نظارت بر ورود اجناس و نگهداری آنها 
و توزیع عادلانه آن هم کاری است که عملًا ممکن نیست و زمینه سوء استفاده و فساد 
اقتصادی را پدید آورده است و معلوم نیست حتی به اندازه نصف این مبلغ هم کالا به 
دست مردم رسیده باشد. در انجام جراحی اقتصادی هم شکی نیست ولی باید ابتدا به 
مبارزه با فساد و رانت ارزی این دو هزار نفر رسیدگی می  شد و حساب و کتابی محکم از 
آنها انجام می  شد و بسیاری اموال باد آورده آنها که قطعاً  متعلق به مردم و بیت المال است، 
اگر مصادره می  شد قدری گره گشایی برای دولت و ملت پدید می  آمد. اخیراً دولت محترم 
تصمیم گرفته تا ارز ترجیحی را برای هفت قلم کالای باقی مانده مانند گندم،  روغن مایع و 
جامد،  دارو و نهاده های دامی حذف کند و ما به التفاوت آن را به حساب مصرف کنندگان 
واریز کند. البته اگر افزایش قیمت منحصر به همین چند قلم کالا مانند مرغ و تخم مرغ 
و روغن و لبنیات و ماکارونی و آرد صنعتی باشد شاید با یارانه اختصاص یافته قابل جبران 
باشد، ولی واقعیت این است که موج گرانی ایجاد شده روی همه کالاها و خدمات تأثیر 
می  گذارد و درست است که یارانه چهارصد هزار تومانی اختصاص می  یابد ولی به اندازه 
ده برابر آن به خاطر تورم ایجاد شده به دیگر هزینه  ها اضافه می  شود و لذا این طرح هم 
شاید به ضرر اقشار مخصوصاً ضعیف جامعه باشد چون تورم ایجاد شده قدرت خرید 
آنها را کاهش می  دهد و در چنین شرایطی بهتر آن است که دولت خودش کالاها و اقلام 
لازم را وارد کرده و با توجه به اینکه ما در شرایط جنگ اقتصادی هستیم کالاهای اساسی 
را همانند زمان جنگ به صورت دفترچه بسیج اقتصادی یا کوپن یا کالابرگ توزیع کند،  
تا مورد قاچاق و سوء استفاده و احتکار هم قرار نگیرد. البته به تخلفات آن کسانی که 
رانت خوار ارزی بوده اند و به وظیفه شان درست عمل نکردند باید به شدت پیگیری شود و 
اموال مردم از حلقوم آنها بیرون کشیده شود و لازمه عدالت اسلامی نیز چنین مؤاخذه ای 
است. امّا مشکل اصلی اقتصاد کشور ما کاهش ارزش پول ملی است، بنده در سال 
۱۳۷۰ یعنی ۱۳ سال بعد از پیروزی انقلاب اسلامی با هزینه یکصد هزار تومان به مکه 
معظمه جهت حج تمتع مشرف شدم. توجه کنید سی سال پیش یک سفر خارج کشور 
با هزینه رفت و برگشت هواپیما و اقامت یک ماهه در هتل  های مکه و مدینه و پذیرایی 
سه وعده کامل و دیگر خدمات زیارتی جمعاً یکصد هزار تومان تمام شد که الآن با این 
مبلغ حتی یک مرغ هم نمی  توان خرید و شاید بتوان فقط یک ساندویچ ساده خرید و یا 
یک شانه تخم مرغ به خانه برد و خلاصه این پول بسیار بی ارزش شده است! چاپ پول 
بدون پشتوانه جهت جبران کسری بودجه توسط دولت ها یکی از دلایل اصلی کاهش 
ارزش پول ملی است، پولی که توسط بانک مرکزی چاپ می  شود در حقیقت برداشتن 
آن پول از جیب همه مردم ایران است و این کار درستی نیست و مردم هم به این کار 
رضایت ندارند و لذا حلیّت آن هم محل تردید است. دولت ها برای جبران کسری بودجه 
باید اولًا هزینه های زائد و اضافی را بکاهند و ثانیاً برای تأمین کمبود بودجه لازم خود 
می  توانند از بسیاری ساختمان های بی مصرف و اضافی وزارتخانه ها، مؤسسات دولتی 
و شبه دولتی و شرکت های وابسته به آنها که بی شمار هستند، بگذرند و آنها را به فروش 
برسانند،  بسیاری از بانک  ها ساختمان هایی دارند که واقعاً اضافه بر نیاز آن هاست و در 
حقیقت املاک را به عنوان سرمایه گذاری خریداری کرده اند و همین امر موجب افزایش 
نرخ مسکن و ساختمان هم شده است. به هرحال دولت ها در سال های گذشته ملک 
و املاک زیادی بدست آورده اند و اگر درصدی از این اموال را بفروش برسانند کسری 
بودجه شان تأمین خواهد شد و نیازی به فشار به مردم نیست. حل مسئله برجام نیز یکی 
از مسائلی است که در گشایش های اقتصادی کشورمان تأثیر مستقیم خواهد داشت، 
گرچه در این مدت جمهوری اسلامی توانسته تا حدودی تحریم  ها را دور بزند و از راه های 
مختلف نفت خود را بفروشد اما تا مادامی که تحریم بانکی برقرار باشد، مبادلات ارزی 
و صادرات و واردات کالاها به سختی انجام می  شود و گاهی هم دچار فساد می شود. 
امیدواریم همت اصلی دولت جناب آقای رئیسی بر تقویت ارزش پول ملی باشد که تنها 
در این صورت است مردم ما از خطر فقر و فقیر شدن نجات پیدا می  کنند؛ البته مطمئناً 
مبارزه با فساد اقتصادی که وجهه اصلی ایشان از ابتدای دولت تاکنون بوده است با 
همکاری قوه محترم قضائیه ادامه پیدا کند و مفسدین اقتصادی، جمهوری اسلامی 
را محل امنی برای خود ندانند و آحاد مردم و دستگاه های مختلف نیز همانطور که 
رهبر معظم انقلاب فرمودند کمک کنند تا ان شاءالله این دولت بتواند به حل مشکلات 

اساسی مردم و اصلاح زیر ساخت ها نائل آید.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم:

توسعه صنایع آب بر معضل کم آبی قم
 را تشدید کرده است

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با اشاره به توسعه صنایع آب بر و معضل کم 
آبی، گفت: قم به دلیل ویژگی های اقلیمی همیشه با مشکل تامین آب پایدار روبه رو 
بوده که بدلیل خشکسالی های اخیر و توسعه های صنعتی مصرف آب به سمت موارد 
غیرضروری رفته است.  حسن بختیاری روز شنبه در جلسه ای پیرامون بررسی مسائل 
شهر دستجرد در سالن جلسات بخشداری این شهر، با اشاره به وضعیت آب استان 
و کاهش آب چاه های شهر دستجرد اضافه کرد: بدلیل جانمایی نادرست احداث 
مسکن به خصوص در شکل انبوه سازی آن برخی از مناطق این شهر و روستاهای 
آن با کمبود آب و افزایش استخراج از چاه ها و قنات ها روبه رو شده است. مدیرعامل 
سازمان آب و فاضلاب استان قم با بیان اینکه مازاد جمعیت مناطق گردشگری مانند 
شهر دستجرد در ایام تعطیلات نیز بر کمبود آب در این منطقه دامن زده است، یادآور 
شد: به دنبال اصلاحاتی در شبکه آبرسانی استان با هدف پایداری بیشتر آب در سطح 
روستاها هستیم. بختیاری با اشاره به نیاز شهر دستجرد جهت تکمیل و بهره برداری از 
تصفیه خانه آب، گفت: تاکنون سرمایه گذاران جهت احدات تصفیه خانه اعلام آمادگی 
نکردند و در این شرایط باید به دنبال طرح های مشارکتی با بخش خصوصی و استفاده 

از ظرفیت پساب آن بصورت دائمی برای شهرداری این شهر باشیم.
مشکل دائمی آب در روستاهای قم

مدیرکل دفتر امور روستایی و عشایری استانداری قم نیز با اشاره به مشکل آب 
روستاهای قم، بیان کرد: طی سالهای اخیر حل مشکلات آب روستاهای استان 

بصورت مقطعی بوده و هیچ گاه مشکل یک روستا بصورت دائمی حل نشده است.
سجاد چهرگانی ادامه داد: برای حل ریشه ای مشکل آب روستاها، قرارگاه تامین پایدار 
آب روستاها در سطح ملی تشکیل شده تا مشکلات کم آبی روستا بصورت کلان بررسی 
و تصمیم سازی شود. وی با اشاره به مساله واگذاری اراضی در روستاها نیز گفت: یکی 
از مشکلات مهم در این عرصه دشواری در تمییز دادن بین تقاضاهای واقعی و ساکنان 

واقعی روستا با خوش نشینان است.
 

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم تاکید کرد:
خودداری ازتوسعه شهردستجرد بدون نگاه به آینده

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم با اشاره به ضرورت مطالعات کارشناسی 
در توسعه شهر دستجردگفت : باید از هر گونه توسعه شهر دستجرد بدون نگاه به آینده و 

مباحث زیرساختی خودداری شود.
ابراهیم معتمدی روز شنبه در جلسه ای در خصوص بررسی مسائل و مشکلات شهر 
دستجرد که در محل بخشداری این شهر برگزار شد، طی سخنانی با اشاره به رفع نقاط 
حادثه خیز شهر دستجرد اضافه کرد: تابلوهای راهنمای مسیر در شهر دستجرد باید در 

یک ماه آینده در نقاط مشخص شده نصب شود.
وی با بیان اینکه در تمام طرح های توسعه ای باید مباحث زیرساختی آن پیش بینی 
شود تا به توسعه پایدار منجر شود، تاکید کرد: طرح های توسعه ای بدون پیوست 
زیرساختی، سرمایه گذاران را در آینده دچار معضلاتی می کند که هم اکنون سرمایه 

گذاران با آن دست و پنجه نرم می کنند.

اخبار

رئیس سامان حفاظت محیط زیست:

محیط زیست عامل وحدت و همگرایی 
در کشور است 

رئیس سازمان حفاظت محیط زیستگفت: طرح تکثیر در اسارت یوز آسیایی نشان داد 
چطور مساله محیط زیست می تواند باعث همگرایی و وحدت در کشور شود.

سلاجقه در نخستین گردهمایی سراسری مدیران کل حفاظت محیط زیست استان ها 
که صبح امروز در محل سالن همایش های بین المللی شهدای محیط زیست برگزار شد، 
با اشاره به شرایط محیط زیستی کشور، گفت:  متاسفانه وضع محیط زیست کشور هنوز 
برای مسوولان دستگاه های اجرایی و نمایندگان مجلس به طور کامل تبیین نشده است .

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست افزود::ریاست جمهوری نسبت به مساله محیط 
زیست دیدگاه فوق العاده ای در دولت مطرح کردند که کلنگ هیچ طرحی در کشور بدون 

مجوز زیست محیطی بر زمین نخواهد خورد و ما باید این موضوع را مد نظر قرار دهیم.
سلاجقه با تاکید بر لزوم تغییر شیوه نامه های محیط زیستی، گفت : کارگروهی در 
سازمان حفاظت محیط زیست برای این کار تشکیل شده است و این کارگروه نظرات 
مدیران کل استان ها و حتی بدنه کارشناسی آنها را گرفته است. همه ما باید کمک کنیم 
تا این اقدام در یک بازه زمانی مشخص به انجام برسد و مملکت تکلیف خود را در بحث 

محیط زیست بداند.
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست با اشاره به فرمان سال مقام معظم رهبری، گفت: 
ظرفیت های خیلی عالی در بحث دانش بنیان ها در کشور وجود دارد که باید از آن 

استفاده کرد و این حتما به نفع محیط زیست کشور است.
معاون رئیس جمهور افزود: در حال حاضر محیط زیست کشور در آستانه ها قرار دارد 
بنابراین صنعتی که می خواهد در جایی مستقر شود نمی تواند با فناوری چند دهه قبل 
فعالیت کند . از سوی دیگر معادن هم در حال تخریب خیلی از مناطق کشور هستند و ما 

می بایست قبل از اینکه این اتفاق بیفتد، ورود پیدا کنیم.
سلاجقه با قدردانی از عملکرد اداره کل محیط زیست استان سمنان در اجرای طرح  
تکثیر در اسارت یوز آسیایی، گفت: این اقدام یک دستاورد علمی بزرگ برای کشور بود 
و امیدوارم استان سمنان به یک پایگاه ملی برای گونه های در حال اسارت کشور تبدیل 

شود. 
افزود : طرح تکثیر در اسارت یوز آسیایی  رئیس سازمان حفاظت محیط زیست، 
نشان داد چطور مساله محیط زیست می تواند باعث همگرایی و وحدت در کشور شود. 
دیپلماسی محیط زیست می تواند ظرفیت های فوق العاده ای برای دیپلماسی سیاسی 

کشور به وجود آورد. 
معاون رئیس جمهور با تاکید بر اهمیت استفاده مطلوب از ظرفیت سمن های زیست 

محیطی، گفت: محیط زیست حتما باید مردم پایه، هوشمند و فناورانه باشد.  
 

 دادستان کل کشور : 

خودروسازان به وظایف قانونی خود
 عمل نمی کنند 

دادستان کل کشور گفت: از سازمان ملی استاندارد انتظار داریم در مورد موضوع 
خودرو وظیفه، تکلیف و مسئولیت قانونی خود را مورد توجه بیشتری قرار دهد.

حجت الاسلام و المسلمین محمد جعفر منتظری درباره ورود دادستانی کل کشور به 
بحث استاندارد سازی خودروسازی و اختلاف به وجود آمده میان سازمان استاندارد و 
پلیس راهنمایی و رانندگی فرماندهی کل انتظامی کشور، بیان کرد: مسئله استاندارد 

بودن خودرو هایی که مردم از آن استفاده می کنند، بسیار مسئله مهمی است.
وی افزود: سازمان مربوطه در این حوزه وظیفه دارد تا تمام مقررات استاندارد خودرو که 

فقدان آن سلامت جامعه را تهدید می کند، مورد توجه و بررسی قرار دهد.
دادستان کل کشور تصریح کرد: نیروی انتظامی هم به موجب قانون و مقررات وظیفه 
دارد خودرو هایی را که در اختیار مردم قرار می گیرد رصد کرده و از تردد و شماره گذاری 

خودرو هایی که فاقد استاندارد های لازم هستند، جلوگیری کند. 
حجت الاسلام و المسلمین منتظری با بیان اینکه موضوع سلامت مردم یک امر بسیار 
مهم برای ما تلقی می شود، تاکید کرد: متاسفانه خودروسازان داخلی آن گونه  ای که 
شایسته و بایسته است، به وظایف خود عمل نمی کنند. وی افزود: خودروسازان باید 
بدانند که با جان مردم سر و کار دارند، بخشی از حوادثی که در جاده ها اتفاق می افتد 
به عدم استاندارد خودرو ها باز می گردد؛ لذا مسئول وقوع این حوادث را خودروسازان و 

سازمانی که مسئولیت نظارت بر این خودرو ها را بر عهده دارد، می دانیم.
دادستان کل کشور اظهار کرد: چرا سازمان ملی استاندارد نباید وظایف و تکالیف 
و  فعالیت قطعه سازان  بر  نظارت دقیق  و  و عمل کند  اجرا  به خوبی  را  قانونی خود 

خودروسازان داشته باشد تا شاهد وقوع این حوادث دردناک در کشور باشیم؟
 

 رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس:

اقناع افکار عمومی برای اجرای سیاست 
اصلاح نظام یارانه ای ضروری است

رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس گفت: استانداران برای اجرای 
صحیح سیاست اصلاح نظام یارانه ای اقدام به اعتمادسازی و اقناع افکار عمومی کنند. 

محمدصالح جوکار در رابطه با اهمیت توجیه و آگاه سازی مردم برای اجرای سیاست 
اصلاح نظام یارانه ای از سوی استانداران، گفت: اعتمادسازی و اقناع افکار عمومی برای 
اجرای طرح های مختلف از سوی مسئولان در سطوح میانی و اجرایی امری مهم و 

حساس محسوب می شود.
نماینده مردم یزد، اشکذر،بخش ندوشن و دهستان سورک در مجلس شورای اسلامی 
کشور،  در  سیاستی  هر  اجرای  برای  یابد  اطمینان  باید  جامعه  واقع  در  کرد:  اظهار 
دولتمردان و خادمان آنها از همه ظرفیت های برای جلوگیری از بروز هر مشکلی برنامه 

ریزی کرده و در کنار و همراه مردم هستند.
وی ادامه داد: به عنوان مثال امروزه سیاست اصلاح نظام یارانه ای در حال اجرایی شدن 
است لذا مردم باید بدانند که با حذف ارز ترجیحی برخی کالاها، اختلاف قیمت کالاهای 

اساسی در اختیارشان قرار خواهد گرفت.
این نماینده مردم در مجلس یازدهم افزود: باید یادآور شد مردم همواره در عرصه های 
مختلف و سرنوشت ساز کشور محور قرار داشتند از این رو امروزه نیز باید در کنار مسئولان 
باشند تا سیاست اصلاح نظام یارانه ای به خوبی اجرایی شود؛ نباید فراموش کرد تحقق 

این مهم گفتگوی مستمر با مردم است.
رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس شورای اسلامی خاطرنشان 
در  این  و  آنها هستند  اجرایی خدمتگذار  و مسئولان  مدیران  بدانند  باید  مردم  کرد: 
حالیست که امروزه دشمنان درصدد هستند با بهره گیری از برخی رخنه ها، سرمایه های 

اجتماعی را از بین ببرند.

 رییس جمهور در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا :

آموزش های عمومی برای رعایت 
دستورالعمل های بهداشتی تداوم یابد

رئیس جمهور با اشاره به کاهش چشمگیر آمار قربانیان و مبتلایان بیماری کرونا در 
کشور به مسئولان وزارت بهداشت توصیه کرد با استفاده از این فرصت نسبت به تهیه 

شناسنامه سلامت و تکمیل بانک اطلاعات سلامت شهروندان اقدام کنند. 
آیت الله  سید ابراهیم رئیسی روز شنبه در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا با اشاره به 
کاهش چشمگیر آمار قربانیان و مبتلایان کرونا، از زحمات و تلاش های کادر درمان کشور 
برای صیانت از جان مردم و همچنین مشارکت و همکاری دستگاه های مختلف با وزارت 

بهداشت برای تامین نیازهای کادر درمان قدردانی کرد.
رئیس جمهور در عین حال بر تداوم آموزش های عمومی و همچنین تقویت پیشگیری و 
نظارت بر رعایت دستورالعمل های بهداشتی تاکید و با توجه به کاهش شدت شیوع کرونا 
به مسئولان وزارت بهداشت توصیه کرد از این فرصت برای تهیه شناسنامه و تکمیل بانک 
اطلاعات سلامت آحاد جامعه استفاده کنند. رئیسی همچنین گفت: همه بیمارستان ها 
و مراکز درمانی کشور و مجموعه هلال احمر باید با تجهیز امکانات و تامین داروها، همواره 

آمادگی خود را در برابر سویه های جدید و احتمالی بیماری کرونا حفظ کنند.
 

رئیس مرکز وکلای قوه  قضائیه:

وکالت اجباری از حجم ورودی پرونده ها می کاهد 
رئیس مرکز وکلا، کارشناسان رسمی و مشاوران خانواده گفت: یکی از راه های کاهش 

حجم ورودی پرونده ها به دستگاه قضا، موضوع وکالت اجباری است.
حسن عبدلیان پور در مورد توانمندی های مرکز وکلای قوه قضائیه در زمینه کمک به 
موضوع قضازدایی گفت: در موضوع قضازدایی قطعاً مرکز وکلا ظرفیت های مناسبی دارد 
که می تواند در اختیار قوه قضائیه قرار دهد. یکی از این موضوعات به طور ویژه داوری 

است.

معاون اول رئیس جمهور گفت: فراوانی کالا باید به نحوی باشد که اقلام و کالاهای 
اساسی به سهولت در اختیار مردم قرار گیرد.

محمد مخبر ظهر روز شنبه در جلسه ستاد تنظیم بازار، تشدید نظارت ها و بازرسی ها 
در سطح بازار را مورد تإکید قرار داد و اظهار کرد: نظارت ها باید به شکل محسوس 
انجام تا حضور دولت در بازار احساس شود و مردم نسبت به نظارت بر بازار اطمینان 

پیدا کنند.
وی با تأکید براینکه فراوانی کالا باید به نحوی باشد که اقلام و کالاهای اساسی 
به سهولت در اختیار مردم قرار گیرد، گفت: وزارت جهاد کشاورزی و وزارت صمت، 
بر فروشگاه های بزرگ زنجیره ای، در خرده فروشی ها  تأمین و توزیع کالا را علاوه 
و فروشگاه های محله های شهری با جدیت در دستور کار خود قرار دهند تا مردم 

دغدغه ای برای تأمین نیازهای خود نداشته باشند.

معاون اول رئیس جمهور افزود: تقویت سامانه پاسخگویی۱۲۴ وزارت صنعت، معدن 
و تجارت نیز گامی پراهمیت برای ایجاد آرامش در جامعه است تا با سرعت هر چه 

بیشتر به موارد گران فروشی و تخلفات صورت گرفته در بازار رسیدگی شود.
مخبر، از وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات خواست بسترهای لازم را فراهم کند 
تا سامانه های پاسخگو به مردم نظیر سامانه هدفمندسازی یارانه ها، وزارت تعاون و 

تعزیرات تقویت شده و ضعف ها و اشکالات موجود در اسرع وقت مرتفع شود.
پاسخ به متقاضیان دریافت یارانه با سرعت انجام شود

 وی افزود: لازم است تدابیری اندیشیده شود تا پاسخ به درخواست و مطالبه کسانی 
که متقاضی دریافت یارانه نقدی هستند در اسرع وقت انجام شود تا زمان انتظار مردم 

برای دریافت پاسخ تا حد امکان کاهش پیدا کند.
معاون اول رئیس جمهور بر لزوم استمرار اطلاع رسانی دقیق و شفاف به مردم در 
خصوص طرح مردمی سازی یارانه ها تأکید و در ادامه از همراهی خوب مردم با دولت 

برای اجرای این طرح بزرگ تقدیر کرد.
در این جلسه که رئیس دفتر رئیس جمهور، وزرای صنعت، معدن و تجارت، جهاد 
کشاورزی، تعاون، کار و رفاه اجتماعی، فرهنگ و ارشاد اسلامی، ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، دادگستری، امور اقتصادی و دارایی، راه و شهرسازی، بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی، رئیس کل بانک مرکزی، رئیس سازمان صدا و سیما، سخنگوی 
دولت و استاندار تهران نیز حضور داشتند، گزارشی از آخرین وضعیت تأمین کالاهای 

اساسی و روند توزیع مرغ، تخم مرغ و روغن در سطح بازار ارائه شد.
در این نشست همچنین تصمیمات لازم برای فراوانی کالا در خرده فروشی ها و 
فروشگاه های محله های شهری در استان های مختلف کشور اتخاذ و مقرر شد نظارت 

و بازرسی ها برای مقابله با گران فروشی در سطح بازار تشدید شود.
نامتعارف  قیمت  افزایش  خصوص  در  گزارش  ارائه  از  پس  جلسه  این  ادامه  در 
کرایه های یکی از تاکسی های اینترنتی، مقرر شد سازمان تعزیرات این موضوع را 

بررسی و به طور جدی با تخلفات صورت گرفته برخورد شود.

معاون اول رئیس جمهور تاکید کرد:

فراوانی کالا در خرده فروشی ها ضروری است

وزیر کشور با قدردانی از مردم به دلیل عدم استقبال 
از فراخوان دشمنان، تأکید کرد که دولت سیزدهم به 
وعده هایی که داده عمل می کند و این آغاز راه شکوفایی 

اقتصادی مردم ایران است.. 
احمد وحیدی جمعه شب در برنامه  گفت وگوی ویژه 
خبری اعلام کرد که مردم خوب می دانند  دولت برای 
منافع آن ها حرکت می کند و آنان هم با بزرگواری مسائل 
را همراهی کردند که این همراهی در شأن ملت ایران 
است. این دنباله همراهی با دولت سیزدهم بعد از مسأله 
کرونا است که میزان تلفات از ۷۰۰ به ۲ نفر و حتی کمتر 

کاهش یافته است.
و وعده های  به قول ها  اشاره  با  وزیر کشور همچنین 
روابط  که  داد  قول  دولت  مثلا  کرد:  دولت خاطرنشان 
خارجی را بهبود می بخشد و امروز شاهدیم که در وضعیت 

بهتری قرار داریم.
وحیدی در بحث اصلاح یارانه هم خاطرنشان کرد که 
یارانه ها باید اصلاح می شد و این اصلاح یارانه ها به نفع 
مردم و طبقات کم برخوردار است. البته مردم هم همراهی 
می کنند چون در این طرح منافع روشن و ملموسی برای 
مردم وجود دارد و اولین خواست در این طرح رسیدن 
شکوفایی  راه  آغاز  این  است.  مردم  به  یارانه  عادلانه 

اقتصادی مردم ایران است.
به گفته وی، در ارز ترجیحی ثروتمندان چند برابر بقیه 

مردم از یارانه استفاده می کردند که باید عادلانه می شد.

وزیر کشور با اشاره به حضور رئیس جمهور در جمع 
مردم بیان کرد که وقتی مردم حس کنند رئیس جمهور 
میان آن هاست اعتماد می کنند. قدردان مردم هستیم که 
به خوبی با این طرح همراهی کردند. و هرچه جلوتر برویم 
مردم متوجه می شوند با چه طرح مهمی که به نفع آحاد 
ملت است مواجهیم. وحیدی با اشاره به علت بروز ناآرامی 
پس از افزایش نرخ بنزین در سال ۹۸ و عدم بروز ناآرامی 
طرح های  داشت:  اظهار  اخیر  قیمت های  افزایش  در 
گسترده اقتصادی که آثار اجتماعی گسترده دارد را باید 
با مردم در میان بگذاریم و دولت مردمی نمی تواند جدای 
از توجیه مردم و تبیین مسئله برای مردم و همراه سازی 
آنان حرکت کند و این شرط ضروری هر طرح اقتصادی با 

پیامدهای گسترده اقتصادی است.
وی ادامه داد: قوای سه گانه برای اجرای طرح اصلاح 
یارانه ها همراه و هم نظر هستند که این شرایط نمی تواند 
ادامه یابد. رئیس شورای امنیت کشور با تصریح این مورد 
که به لحاظ وفور کالا مشکلی نداشته و نداریم، گفت:  
با  اما  شود  مشاهده  سامانه  در  موقتی  اختلال  شاید 
کمبود مواجه نشدیم و اقلامی مانند تخم مرغ و مرغ به 
حدی زیاد است که دولت باید فکر کند چگونه مرغ ها را 

خریداری کند تا تولیدکنندگان دچار ضرر نشوند.
کارخانه ها  در  هم  و  انبارها  در  هم  روغن  افزود:  وی 
موجود است هرچند ممکن است به دلیل تغییر از یک 
وضعیت در برخی ساعات در برخی فروشگاه ها تغییر 

موقت ایجاد شود.
وزیر کشور با بیان اینکه وقتی در غرب وقتی چیزی کم 
می شود غارت می کنند ولی در کشور ما حتی هجوم به 
فروشگاه ها هم نبود، گفت: نهایت اینکه در برخی جاها 

برای خرید صف داشتیم که محدود بود.
برای  فراخوان ها  برخی  صدور  به  اشاره  با  وحیدی 
تعداد  کرد:  خاطرنشان  اعتراضی  تجمع  برگزاری 
فراخوان ها گسترده است و دشمنان ملت، فعالند چون 
می دانند اگر از مرحله اقتصادی به خوبی عبور کنیم که 
به لطف خدا عبور خواهیم کرد، ملت ایران در نقطه جدید 
اقتصادی و ملی قرار می گیرد. وی افزود: همه تلاش 
دشمن این است که نگذارند اصلاح اقتصادی رخ دهد 
و همچنین تلاش دارند تا به هر بهانه ای مردم را به میدان 
بیاورند اما مردم ما به انقلاب و نظام و دولت شان اعتماد 

دارند و طبیعتاً این اتفاق نمی افتد.
رئیس شورای امنیت کشور با صحنه سازی خواندن 
انتشار برخی تصویرها گفت: از قزوین تصویری نشان 
داده بودند که مردم پالتو پوشیده بودند که معلوم است 
مربوط به فصل و زمان دیگری است. مردم با قدرت و 
صلابت از این فراخوان ها استقبال نکردند که البته معلوم 
هم است که مردم از گروهک منافقین و سلطنت طلبان 
بی آبرو حمایت نکنند و فقط در چند جا چند نفر تا چند 
ده نفر بودند که تجمع با تلاش فرماندهی انتظامی پایان 

یافت.

وزیر ارتباطات گفت:زمانی که  وزارت خانه را تحویل گرفتم سرعت اینترنت تلفن 
همراه ۲۱ و هشت دهم مگابیت بر ثانیه بوده است و الان با حدود ۱۵ درصد افزایش 
به ۲۵ رسیده است سرعت اینترنت خانگی نیز حدود ۹ مگابیت بر ثانیه بوده و اکنون 

به حدود ۱۰ رسیده است. 
عیسی زارع پور در گفت و گویی در مورد سرعت اینترنت  تلفن همراه و اینترنت 
خانگی اظهار داشت: مراجع جهانی و سایت های معتبری در مورد سرعت ارائه 

خدمات اینترنت قابل رجوع و استناد هستند و ما نیز آن را می پذیریم.
 "Speed Test" نتایج سایت  اساس  ماهیانه،بر  مراجع  این  ارتباطات گفت:  وزیر 
کشورها را در اینترنت سیار و ثابت اندازه گیری می کنند و زمانی که  وزارت خانه را 

تحویل گرفتم سرعت اینترنت تلفن همراه ۲۱ و هشت دهم مگابیت بر ثانیه بوده است 
و الان با حدود ۱۵ درصد افزایش به ۲۵ رسیده است سرعت اینترنت خانگی نیز حدود 

۹ مگابیت بر ثانیه بوده و اکنون به حدود ۱۰ رسیده است.
زارع پور تصریح کرد:البته این اعداد رضایت بخش نیست و ما در ارتباطات ثابت رتبه 
۱۴۵ را در دنیا داریم و در شبکه سیار به میانگین جهانی نزدیک تر هستیم ولی این 
سرعت شایسته مردم ما نیست  و به دلیل عقب ماندگی تاریخی این وضعیت ایجاد 
شده و حتماً باید سرعت و کیفیت افزایش پیدا کند و یکی از بال های شبکه ملی 
اطلاعات همین شبکه پر سرعت و با کیفیت در سراسر کشور است اما پس رفتی هم 

نداشته ایم.

وزیر کشور :

اصلاح یارانه ها به نفع مردم و طبقات کم برخوردار است 

وزیر ارتباطات:

 سرعت اینترنت تلفن همراه و خانگی افزایش داشته است

وزارتخانه  این  اصلی  ماموریت  نیروهای مسلح گفت:  پشتیبانی  و  دفاع  وزیر   
پشتیبانی تجهیزاتی و تسلیحاتی از نیروهای مسلح و تولید اقتدار ملی است که با 

شتاب هرچه بیشتر در دولت مردمی و انقلابی انجام خواهد شد. 
همایش مدیران ارشد وزارتخانه مزبور با محوریت سیاستگذاری و اتخاذ راهبرد های 
میانبر و تسریع کننده برای تحقق شعار سال»تولید، دانش بنیان، اشتغال آفرین« با 
حضور روسای سازمان های عقیدتی سیاسی و حفاظت اطلاعات و مجموعه مدیران 

ارشد ستاد سازمان ها و بخش های تابعه برگزار گردید.
امیر سرتیب آشتیانی در این مراسم با بیان اینکه مدیران باید به ماموریت اصلی، 
افزود:  باشند  داشته  کامل  اشراف  و  شناخت  سازمانی  سیاست های  و  اهداف 
پشتیبانی از سازمان های نیروهای مسلح در ابعاد مختلف بنیه دفاعی و ارتقاء 
توانمندی های فنی و تجهیزاتی، رصد تهدیدات و تحولات بین المللی و دستیابی 
به علم و فناوری های پیشرفته روز دنیا از جمله وظایف اساسی است که همواره 

بایستی مورد دغدغه مدیران و کارکنان قرار گیرد.
وی با اشاره به شعار سال که با هوشمندی و آینده نگری حکیمانه و لحاظ نمودن 
وضعیت کشور از سوی فرماندهی معظم کل قوا حضرت امام خامنه ای )مدظله 
العالی( انتخاب شده است، تمامی طرح ها، برنامه ها و فعالیت های اجرایی تدوینی 
وزارت را با اهتمام به تحقق کامل آن اعلام نمود و هم افزایی، وحدت و یکپارچگی 

در صف و ستاد، همچنین شایسته گزینی، تعاملات درون و برون سازمانی و اولویت 
بخشی به تحقیق و پژوهش را عامل موفقیت در اجرای برنامه ها دانست ودر این 
رابطه بر نظم و انضباط و تبعیت پذیری به عنوان پیشران همه فعالیت ها تاکید کرد.

وزیر دفاع در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به توانمندی ها و ظرفیت های 
وزارت دفاع به ویژه در زمینه فناوری های مشترک با بخش های غیر نظامی گفت: 
همسو و هم راستا با سیاست ها و اقدامات دولت برای تحقق شعار سال، وزارت دفاع 
آمادگی دارد سایر مجموعه های کشوری را در حوزه تولید و انتقال دانش فنی کمک 

و یاری نماید.
وی در ادامه افزود: آمریکا در راس نظام سلطه و ایادی ظالم و جنایتکارش از 
جمله رژیم غاصب صهیونیستی به عنوان دشمنان قسم خورده جمهوری اسلامی 
ایران در مناقشات اخیر منطقه نشان دادند که به دنبال یک جانبه گرایی، تحمیل 
اراده خود به ملت ها، اختلاف افکنی و دامن زدن به جنگ بین کشورها بوده و از 
کشتار مردم بیگناه هیچ ابایی ندارند؛ لذا برای مقابله با تهدیدات، تولید قدرت و 
افزایش توان بازدارندگی کشور از جمله اهداف اصلی است که به همت سلحشوران 
نیروهای مسلح و وزارت دفاع با جدیت پیگیری خواهد شد و بر این اساس توسعه 
روابط هدفمند با همسایگان، تعامل و چند جانبه گرایی، توجه به سیاست خارجی 

اقتصاد محور و همچنین حفظ و تقویت جبهه مقاومت در دستور کار قراردارد.

وزیر دفاع:

 تولید قدرت و اقتدار بازدارنده را با شتاب بیشتر ادامه خواهیم داد

معاون ستاد توسعه و بازسازی عتبات عالیات ؛

مشارکت مردم برای توسعه عتبات ۳۷ درصد افزایش یافت
 معاون فرهنگی و مشارکت های مردمی ستاد توسعه 
و بازسازی عتبات عالیات گفت: مشارکت مردم برای 
توسعه و بازسازی عتبات در سال ۱۴۰۰ نسبت به 

سال قبل ۳۷ درصد رشد داشته است. 
مشارکت  ساله  هر  داشت:  اظهار  افضلی  یوسف 
مردم برای توسعه و بازسازی عتبات عالیات در مقایسه 
با سال قبل خود باوجود برخی مسائل و مشکلات 

اقتصادی، بیش از ۳۰ درصد افزایش دارد.
خاندان  عاشقان  و  ایران  ملت  از  قدردانی  با  وی 
عصمت و طهارت و خیرین کمک کننده به توسعه 
ایرانی هفت  با شعار هر  افزود:  بازسازی عتبات،  و 
هزار و ۵۰۰ تومان برای سال جاری از هر گونه ارائه 
کمک نقدی و غیرنقدی برای توسعه و بازسازی عتبات 

استقبال می کنیم.
به گفته وی، اگر هر ایرانی سالی یک بار با پرداخت 
این مبلغ برای توسعه عتبات مشارکت داشته باشد، 

اجرای طرح های در دست ساخت و نیاز به بازسازی 
به سرعت به انجام خواهد رسید.

نیازمند اعتباری در حدود یک هزار و ۳۰۰ 
میلیارد تومان هستیم

معاون فرهنگی و مشارکت های مردمی ستاد توسعه 
و بازسازی عتبات عالیات گفت: بر همین اساس برای 
بازسازی حرم های مطهر در سال جاری،  و  ترمیم 
نیازمند اعتباری در حدود هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان 
هستیم که از محل کمک های نقدی و غیر نقدی 
مردمی، نذر خیران حرم ساز و موقوفات تامین خواهد 

شد.  
وی با بیان اینکه در کنار طرح های در حال اجرا، 
چند طرح جدید نیز تعریف شده است، اضافه کرد: 
بازسازی و  برنامه  بر توسعه حرم های مطهر،  افزون 
توسعه  مزار چند شخصیت بزرگ دینی و ملی مدفون 
می توانند  خیران  که  است  شده  تعریف  عراق  در 

داوطلب مشارکت در این طرح ها نیز باشند.
افضلی با اشاره به برنامه ریزی صورت گرفته برای 
در  متقیان  مولای  حرم  توسعه  طرح  کامل  تحویل 
آخرین  اجرای  به  توجه  با  گفت:  امسال  تابستان 
مراحل تکمیلی طرح توسعه حرم حضرت علی)ع( 
زهرا)س(  حضرت  شبستان  و  صحن  نام  به  مزین 
با ۲۲۰ هزار مترمربع زیربنا، خیران فقط چند ماه 
فرصت برای مشاکت در فیض توسعه این حرم مطهر 
را دارند.   وی به اجرای همزمان دو مرحله توسعه حرم 
امام حسین)ع( در کربلا اشاره کرد و گفت: مرحله 

نخست طرح جامع توسعه حرم 
ترین شیوه مشارکت در  تاکید کرد: مطمئن  وی 
فیض توسعه حرم های مطهر و کمک به طرح های 
 ۷۲ ستاره  دستوری  کد  شماره گیری  شده،  اعلام 
در  نذر  پرداخت  به بخش  مراجعه  و  مربع )۷۲#*( 
تارنمای ستاد توسعه و بازسازی عتبات عالیات است.

مرتضی نجفی قدسی*
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تری گلیسیرید خون و آنچه باید در مورد آن بدانیم

آرتریت روماتوئید یا روماتیسم مفصلی یک بیماری التهابی مزمن است که در آن 
سیستم ایمنی بدن ندانسته به مفاصل حمله می کند. شایع ترین علائم آرتریت 
روماتوئید شامل درد، تورم و التهاب مفاصل می شود. مفاصل در نهایت می توانند 

بدشکل شوند. احتمال ابتلای زنان به این بیماری سه برابر بیشتر از مردان است.
اینکه عاقبت شما به عنوان کسی که به روماتیسم مفاصل دچار است چه خواهد 
شد بستگی به عوامل زیادی دارد، از جمله اینکه تست RF )فاکتور روماتوئید( یا 
تست آنتی-CCP )آنتی بادی ضدسیترولین( شما مثبت شده است یا نه. دیگر 
فاکتورهایی که می توانند بر عاقبت بیماران روماتیسم مفاصل اثر بگذارند شامل 
سنی که بیماری تشخیص داده شده، وضعیت سلامت عمومی و اینکه عوارضی 

هم ایجاد شده یا نه می شوند.
در اغلب موارد درمان می تواند آسیب مفاصل را کاهش داده یا محدود نماید و 
کیفیت زندگی فرد را بهتر کند. انتخاب های درست در سبک زندگی و پیگیری درمان 

می تواند تفاوت بزرگی در عاقبت بیماران روماتیسمی ایجاد کند.
کیفیت زندگی بیماران روماتیسم مفصلی چگونه خواهد بود؟

آرتریت روماتوئید یا روماتیسم مفصلی می تواند بر تمام مفاصل بدن اثر بگذارد و به 
غضروف ها و تاندون ها آسیب بزند. گاهی آرتریت روماتوئید می تواند بر استخوان ها 
و دیگر ارگان های بدن نیز اثر بگذارد. افرادی که به این بیماری دچارند بیشتر ممکن 
است دچار ناتوانی هایی شوند و این مسئله بر کیفیت زندگی آنها اثر خواهد گذاشت.

اگر تست RF یا تست آنتی – CCP شما مثبت شده باشد، علائم شدیدتری از 
روماتیسم مفصلی را تجربه خواهید کرد. درمان به موقع می تواند درد و ناتوانی های 
علائم  یا  داشتید  جدیدی  علائم  اگر  برساند.  حداقل  به  را  روماتیسم  از  ناشی 

موجودتان بدتر شد فوراً به پزشکتان مراجعه کنید.
از مراقبت های فردی نیز می توانند به بهبود  علاوه بر دارودرمانی، یک سری 

وضعیت عمومی سلامت و کیفیت زندگی تان کمک کنند:
. ورزش کنید: ورزش های کم شدت باید بخشی از برنامهٔ درمانی شما باشند. 
ترکیبی از ورزش هوازی، قدرتی و کششی می تواند به شما احساس قوی تر بودن 

بدهد.
. استراحت کنید: شب ها خوب بخوابید و طی روز هروقت لازم بود به مفاصل 

خسته تان استراحت بدهید.
. تغذیهٔ خوبی داشته باشید: رژیم غذایی خاصی برای مبتلایان به روماتیسم 
مفصلی وجود ندارد اما داشتن رژیم غذایی سالم و متعادل مهم است. میوه و سبزی 
و غلات کامل و پروتئین کم چرب بیشتر بخورید و از خوردن غذاهای فرآوری شده و 

هله هوله ها پرهیز کنید چون سبب التهاب در بدن می شوند.
. از درمان های مکمل کمک بگیرید: ماساژ، طب سوزنی و دارودرمانی می توانند 
به تسکین علائم کمک کنند. همچنین می توانید از پدهای گرمایی برای کاهش 

دردتان استفاده کنید.
بیماران روماتیسم مفصلی به چه مراقبت های درمانی نیاز دارند؟

پزشک  به  است  لازم  که  زمان  هر  باید  هستید  مفصلی  روماتیسم  دچار  اگر 
متخصص خود مراجعه کنید. پزشک روماتولوژیست در بیماری های روماتیسمی 
و دیگر بیماری های خودایمنی تخصص دارد. پزشکتان ممکن است داروهای 
ضدروماتیسم برایتان تجویز کند که کمک می کنند فعالیت بیماری کاهش یافته و 

جلوی آسیب به مفاصل گرفته شود.
روماتیسم مفصلی برای همهٔ افراد یک جور نیست. پزشک شما عوارضتان را ارزیابی 
و برنامهٔ درمان برایتان تعیین می کند. او روند پیشرفت بیماری تان را کنترل کرده و 
داروهایتان را در این روند تنظیم می کند. ممکن است گاهی فیزیوتراپی، کاردرمانی 

و یا دیگر درمان ها را به شما توصیه کند.
بیماران روماتیسم مفصلی در معرض چه عوارض و بیماری های دیگری هستند؟

روماتیسم مفصلی می تواند عوارضی ایجاد کند. نودول های زیر پوست و بد فرم 
افراد ممکن است در  از  از شایع ترین عوارض اند. بعضی  شدن مفاصل، برخی 
ستون فقرات گردن دچار مشکلاتی شوند. دیگر عوارض احتمالی شامل موارد زیر 

می شود:
. آنمی

. التهاب چشم
. پوکی استخوان

. دیابت
افرادی که روماتیسم مفصلی دارند بیشتر در معرض التهاب های زیر هستند:

. التهاب رگ ها )واسکولیت روماتوئید(
. التهاب دیوارهٔ بیرونی قلب )پریکاردیت(

. التهاب عضله قلب )میوکاردیت(
نسبت به بیماری های زیر هشیار باشید:

بیماری قلبی
روماتیسم مفصلی یک بیماری التهابی است، به همین علت می تواند به رگ ها 
آسیب زده و آنها را باریک کند. در نتیجه احتمال بیماری قلبی، خصوصاً بیماری 

ایسکمیک قلب بیشتر می شود.
انفارکتوس  دلیل  به  است  ممکن  بیشتر  دارد  مفصلی  روماتیسم  که  کسی 
میوکاردیال، آنژین و یا نارسایی احتقانی قلب در بیمارستان بستری شود. این 
خطرات درصورتی که تست RF مثبت باشد، روماتیسم دارای فعالیت جدی در بدن 

باشد و یا بیمار پیش از ۴۵ سالگی یائسه شده باشد بیشتر خواهد بود.
عفونت ها

به طورکلی  روماتیسم مفصلی دارند  مانند  بیماری های خودایمنی  افرادی که 
مستعد عفونت ها هستند، از جمله عفونت های لثه و بیماری سل؛ بنابراین این 
افراد باید همهٔ واکسن های خود را به موقع دریافت کنند و در صورت مشاهده هرگونه 

علامتی از عفونت فوراً به پزشک مراجعه نمایند.
مشکلات ریوی

روماتیسم به دلیل اینکه یک بیماری التهابی مزمن است می تواند بر خیلی از 
اندام ها اثر بگذارد. با پیشرفت روماتیسم مفصلی، ریسک مشکلات ریوی مانند 
نودول ها یا فشارخون بالا در ریه ها افزایش می یابد. همچنین این افراد در معرض 
ابتلا به انسداد در راه های هوایی کوچک ریه ها هستند. شایع ترین مشکل ریوی در 
روماتیسم مفصلی، بیماری ریوی بینابینی است که می تواند منجر به فیبروز ریوی 

شود که جای زخم در ریه به جا می گذارد.
آیا روماتیسم مفصلی می تواند بر سلامت روانی و هیجانی اثر بگذارد؟

این امکان وجود دارد که زندگی کردن با روماتیسم مفصلی بر سلامت روان فرد 
نیز اثر بگذارد. تقریباً ۴۰ درصد از افرادی که این بیماری را دارند علائم افسردگی 
را تجربه می کنند. علت دقیق این ارتباط هنوز معلوم نیست؛ اما به هرحال زندگی 
با یک بیماری مزمن، درد و ناتوانی می تواند در برخی افراد به افسردگی منجر شود. 

بین التهاب و افسردگی نیز ممکن است ارتباطی وجود داشته باشد.
افسردگی می تواند باعث شود چندان پیگیر برنامهٔ درمان خود نباشید و همین 
علائم روماتیسم را بدتر کند. افسردگی احتمال روی آوردن به الکل و مواد مخدر را 

نیز بیشتر می کند که به سلامتی آسیب می زنند.
آیا روماتیسم مفصلی بر طول عمر بیمار نیز اثر می گذارد؟

هرچند روماتیسم مفصلی کُشنده نیست اما عوارض ناشی از آن می توانند طول 
عمر فرد را تقریباً ده سال کوتاه تر کنند. لازم به یادآوری است که پیشرفت این بیماری 
در افراد بسیار با هم متفاوت است. کسانی که تست RF و آنتی – CCP آنها مثبت 

شده است معمولًا بیماری شان با سرعت بیشتری پیشرفت می کند.
گزینه های درمانی برای روماتیسم مفصلی در حال پیشرفت اند و داروهای جدید 
می توانند احتمال شدت گرفتن و یا عود این بیماری را کاهش دهند. شما می توانید 
با پیگیری برنامهٔ درمانی تان و مراجعه منظم به پزشک، آیندهٔ بهتری داشته باشید و 

کیفیت زندگی تان را ارتقا دهید.

بیماران روماتیسم مفصلی به چه مراقبت های درمانی نیاز دارند؟

با این نوشیدنی دم دستی آلزایمر و سکته آنچه بیماران مبتلا به روماتیسم مفصلی باید بدانند
را از خود دور کنید

در یک اتفاق جالب علمی دانشمندان برجسته تغذیه از سرتاسر جهان گرد هم 
آمدند تا آخرین شواهد حاکی از نقش چای در ارتقای سلامت مطلوب انسان را 

بررسی کنند.
به گزارش   بهداشت نیوز؛   به عنوان دومین نوشیدنی پرمصرف در جهان بعد از 
آب، بیش از ۱۵۹ میلیون آمریکایی در هر روز چای می نوشند. این در حالی است 

که در برخی نقاط جهان مردم در طی روز حتی بیشتر از آب؛ چای می نوشند.
رئیس سمپوزیوم بررسی نقش چای در سلامت، دکتر جفری بلومبرگ، پروفسور 
بازنشسته تغذیه و فعال در دانشکده علوم و سیاست تغذیه فریدمن در دانشگاه 
تافتس، گفت: »تحقیقات زیادی از سراسر جهان وجود دارد که نشان می دهد 

نوشیدن چای می تواند سطح سلامت انسان را از طرق مختلف افزایش دهد.«
چای های واقعی – که شامل انواع سیاه، سبز، سفید و اولانگ چای می شوند – 
می توانند به طور قابل توجهی به ارتقای سلامت کمک کنند. شواهد ارائه شده در 
این سمپوزیوم نتایجی را در مورد فواید چای بر سرطان، بیماری های متابولیک 

قلبی، عملکرد شناختی و عملکرد سیستم ایمنی نشان داد.
چای حاوی فلاونوئید ها است، ترکیبات طبیعی که دارای خواص آنتی اکسیدانی 
هستند. فلاونوئید های چای ترکیبات زیستی فعالی را ارائه می کنند که به خنثی 
کردن رادیکال های آزاد )که به عناصر موجود در بدن مانند مواد ژنتیکی و چربی ها 
چای  می کند.  کمک  می شوند(  بیماری های  بروز  باعث  و  می رسانند  آسیب 
همچنین حاوی تئین  است، اسید آمینه ای که تقریبا فقط در چای یافت می شود.

 چای و عملکرد سیستم ایمنی: دایونگ وو، پروفسور ایمونولوژی تغذیه در 
مرکز تحقیقات تغذیه انسانی ژان مایر در دانشگاه تافتس، می گوید: »چای ممکن 
است به حمایت از سیستم ایمنی و افزایش مقاومت بدن در برابر بیماری ها کمک 
کند. در صورتی که بیمار شوید، چای می تواند در خلاص شدن از شر عفونت به 

بدن شما کمک کند و باعث شود به روشی مؤثرتر به بیماری واکنش نشان دهید.
در بررسی جامع داده های منتشر شده در مورد این موضوع که در این سمپوزیوم 
ارائه شد، وو به این نتیجه رسید که چای )بخصوص چای سبز( با ترکیب کاتچین 
خود به انسان کمک می کند تا با کاهش توانایی پاتوژن ها در آلوده کردن میزبان و 
کمک به سیستم ایمنی میزبان به مبارزه با انواع پاتوژن ها کمک کند. همچنین 
نشان داده شده است که چای سبز/کاتچین، اختلالات خودایمنی را با افزایش 
تحمل بدن، سرکوب حمله التهابی ناشی از اتوآنتی ژن ها و افزایش ترمیم بافت ها، 

بهبود می بخشد.
 چای و عملکرد شناختی  وقتی صحبت از عملکرد شناختی به میان می آید، 
چای ممکن است فواید قابل توجهی داشته باشد. شواهد قوی وجود دارد که 
به نظر می رسد چای و ترکیبات آن در شرایط استرس مفید هستند. دکتر لوئیز 
دای، پروفسور تغذیه و رفتار در دانشگاه لیدز، توضیح می دهد که عمیق ترین حوزه 
شناختی که چای به آن عمل می کند، توجه و هوشیاری است. با این اثرات بر 
توجه، چای یک نوشیدنی انتخابی بهینه در زمان استرس و فرسودگی شغلی در 
سراسر جهان است. در بررسی تحقیقات منتشر شده در مورد این موضوع، دکتر 
دای نشان داد که شواهد به دست آمده از کارآزمایی های تصادفی و کنترل شده 
این نتیجه را تایید می کند که مصرف چای می تواند اثرات مفید کوتاه مدت بر میزان 
دقت و توجه اندازه گیری شده توسط آزمون های عینی ایجاد کند. مطالعات به 
طور مداوم اثرات مفید تئین، همراه با دوز کمتر کافئین را بر عملکرد وظیفه دقت و 
توجه نشان می دهند. این یافته ها نشان می دهد که ترکیب منحصر به فرد کافئین 
و ال تئنین که در چای یافت می شود می تواند توجه را بهبود بخشد. این در واقع 
برخلاف تصور موجود است که قهوه را بهترین نوشیدنی برای افزایش دقت و تمرکز 

معرفی می کند.
 چای و پیشگیری از زوال شناختی: درمان دارویی موثر برای دمانس )زوال 
عقل( در دسترس نیست، پس پیشگیری از این بیماری امری کلیدی است. 
تخمین زده می شود که ۴۰ تا ۵۰ درصد از موارد دمانس از طریق تغییر در عوامل 
سبک زندگی قابل پیشگیری باشد. در مروری بر تحقیقات منتشر شده در مورد 
چای و زوال شناختی، جاناتان هاجسون، پروفسور مؤسسه تحقیقات تغذیه در 
دانشگاه ادیت کوان، توضیح می دهد »شواهد رو به رشدی وجود دارد که نشان 
می دهد مصرف روزانه ۱ تا ۲ فنجان چای می تواند به میزان قابل توجهی خطر 

زوال عقل عروقی و بیماری بالقوه آلزایمر را کاهش دهد.«
 چای و پیشگیری از سرطان: در بررسی داده های موجود در مورد چای و 
پیشگیری از سرطان، مشخص شده مصرف بیشتر چای ممکن است خطر ابتلا 
به برخی سرطان ها را کاهش دهد. شواهدی وجود دارد که فلاونوئید های چای 
ممکن است از طریق مکانیسم های آنتی اکسیدانی، ضدرگ زایی و ضد التهابی و 
همچنین تغییر مشخصات کیکروبیوم روده عمل کنند. چای یک نوشیدنی غنی 
از فلاونوئید ها است که در مطالعات تجربی، ترکیبات فعال زیستی با خواص ضد 
سرطانی متعددی هستند. شواهد پیشنهادی نشان داده مصرف چای ممکن 
است خطر ابتلا به سرطان مجرای صفراوی، سینه، آندومتر، کبد و دهان را کاهش 

دهد.
 چای و پیشگیری از بیماری های قلبی: بیماری های متابولیک قلبی، مانند 
دیابت و بیماری های قلبی، علت شماره یک مرگ و میر در سراسر جهان هستند 
و مصرف چای ممکن است با پیامد های متابولیک قلبی مرتبط باشد. بر اساس 
مطالعات متنوع، ۲ فنجان چای غیر شیرین در روز می تواند خطر پیشرفت بیماری 
قلبی متابولیک را در بزرگسالان کاهش دهد.  در بررسی گسترده ای در خصوص 
چای و سلامت قلب و عروق، تحقیقات نشان داد مصرف روزانه یک فنجان چای 
برای چندین با ۴ ٪ کاهش خطر مرگ و میر ناشی از بیماری های قلبی عروقی، و 
۴ ٪ خطر مرگ ناشی از سکته مغزی، همراه است تیلور والاس، استاد گروه تغذیه 
و مطالعات غذا در دانشگاه جورج میسون توضیح می دهد: »وقتی به نشانگر های 
زیستی و مکانیسم های مختلفی که چای بر آن تأثیر می گذارد نگاه کنید، می بینید 
این نوشیدنی سرشار از موادی است که مصرف کنندگان می توانند به راحتی آن 
را به رژیم غذایی خود اضافه کنند و زندگی سالم تر و طولانی تری برای خود ایجاد 

کنند.«

چند نکته درباره استفاده از شیر های مدت دار
برخی از افراد تصور می کنند شیر های مدت دار یا به اصطلاح شیر های فرادما 
به دلیل مدت زمان طولانی انقضا و امکان نگهداری در بیرون از یخچال، دارای 

نگهدارنده هستند، اما باید دید این باور تا چه حد از نظر علمی درست است.
به گزارش سلامت نیوز؛  برخی از افراد تصور می کنند شیر های مدت دار 
یا به اصطلاح شیر های فرادما به دلیل مدت زمان طولانی انقضا و امکان 
نگهداری در بیرون از یخچال، دارای نگهدارنده هستند، اما این تصور غلطی 
است؛ چرا که هیچ ماده نگهدارنده ای در شیر مدت دار نیست و نوع فرآیندی 
که در فرآوری و بسته بندی شیر فرادما طی می شود، دلیل بالا بودن ماندگاری 

شیر است.
باید توجه کرد که شیر فرادما از طریق حرارت بالای ۱۳۵ درجه سانتیگراد در 
کمتر از چند دقیقه استرلیزه می شود. به همین دلیل  کلیه  میکروب های موجود 

در شیر به سرعت از بین می روند.
بنابر اعلام دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت، از سوی دیگر این گونه 
شیر ها در بسته های تتراپک )بسته بندی های چهارلایه( بسته بندی می شوند. این 
بسته بندی ها باعث می شوند تا هیچگونه میکروبی نتواند به راحتی وارد شیر شود. 
همین موضوع هم دلیل اصلی قرار گرفتن شیر های فرادما در خارج از یخچال 

است؛ چرا  که هیچگونه عامل مخربی در داخل شیر وجود ندارد.

سلامت

سبک تغذیه و بیماری ها؛

ریه را با این غذاها تقویت کنید
 متخصص تغذیه انستیتو تحقیقات تغذیه ای و صنایع غذایی توصیه هایی را 

درباره تقویت سیستم ایمنی در مقابله با بیماری ها ارائه کرد.
مصرف بالای چربی های اشباع، مصرف زیاد قند و شکر، نمک و مصرف ناکافی 
میوه و سبزیجات از مشخصات رژیم غذایی ناسالم است. افراد در رژیم غذایی خود 
چربی غیر اشباع را جایگزین چربی اشباع کنند زیرا مطالعات نشان داده که چربی 

اشباع باعث تضعیف سیستم ایمنی بدن می شود.
دکتر مرجان عجمی با ارایه توضیحاتی درباره اصول تغذیه سالم، چاقی و 
دیابت نوع ۲ را از مهمترین عوامل خطر برای ابتلا به کرونا عنوان کرد و گفت: این 

بیماری ها در کشور های دارای الگوی غذایی ناسالم شایع تر است.
 وی با بیان اینکه مصرف بالای چربی های اشباع، مصرف زیاد قند و شکر، نمک 
و مصرف ناکافی میوه و سبزیجات از مشخصات رژیم غذایی ناسالم است، توصیه 
کرد: افراد در رژیم غذایی خود چربی غیر اشباع را جایگزین چربی اشباع کنند. 
چراکه مطالعات نشان داده که چربی اشباع باعث تضعیف سیستم ایمنی بدن 

می شود.
 وی با اشاره به عنصر "روی" به عنوان یک ماده غذایی سالم که باعث رشد سلولی 
و تقویت سیستم ایمنی بدن می شود، گفت: مصرف" روی" باعث تقویت سیستم 
ایمنی بدن در مقابله با بیماری های سارس و انفلوآنزا می شود، ولی ۲۰ درصد مردم 
دنیا با کمبود این ماده غذایی روبرو هستند. همچنین کمبود روی در افراد مسن 
شایع تر است؛ اما افراد می توانند با مصرف به اندازه گوشت قرمز و سفید، لوبیا، 

عدس، دانه ها و انواع مغز ها این عنصر را دریافت کنند.
وی در ادامه به معرفی موادغذایی دارای آنتی اکسیدان مانند توت، انگور، 
شکلات، روغن زیتون و پیاز پرداخت و توصیه کرد: افراد این مواد غذایی را در برنامه 

غذایی روزانه خود بگنجانند و سیستم ایمنی بدن خود را تقویت کنند.

عجمی همچنین با اشاره به ماده گیاهی هیدروکسی تیروزول که در روغن زیتون 
به وفور یافت می شود، گفت: این ماده می تواند از انواع بدخیمی ها پیشگیری 
کند. یک آنتی ویروس قوی است و می تواند آسیب ریه را کاهش دهد. از آنجا که 
در بیماری کووید۱۹ مهم این است که بتوان از رشد عفونت پیشگیری کرد، شاید 

بتوان از آن به عنوان راهی جنبی در درمان کرونا استفاده کرد.
 وی همچنین به زردچوبه به عنوان یک ادویه بسیار مفید که در اکثر کشور های 
آسیایی استفاده می شود اشاره کرد و گفت: زردچوبه یک آنتی اکسیدان قوی است 
که همچنین می تواند بروز الزایمر را به تاخیر بیاندازد. این متخصص همچنین با 
اشاره به اثر مطلوب ویتامین C در جلوگیری از عفونت های دستگاه تنفس فوقانی، 

سیب و مرکبات را یکی از اصلی ترین منابع تامین این ویتامین معرفی کرد.
وی همچنین با اشاره به اثر ویتامین D در جلوگیری از پوکی استخوان، نقش 
این ویتامین را در تقویت سیستم ایمنی بدن بسیار موثر توصیف کرد و گفت: افراد 
می توانند با مصرف زرده تخم مرغ، ماهی و جگر به جذب ویتامین D در بدن خود 
کمک کنند. وی با اشاره به نقش مهم ویتامین D در بهبود عملکرد سیستم ایمنی، 
گفت: بین سطح ویتامین D با میزان ابتلای کووید ۱۹ ارتباط معکوس وجود دارد. 
اگر سطح این ویتامین در بدن پایین باشد، احتمالا مستعد ابتلا به عفونت باشیم و 
دوره ریکاوری بیماری نیز بیشتر می شود. دکتر عجمی کنترل استرس، اضطراب و 
خواب را راهی موثر برای پیشگیری از عادات غذایی ناسالم عنوان کرد و گفت: باید 
سعی کنیم از مواد غذایی که احساس نشاط ایجاد می کنند بیشتر استفاده کنیم. 
این متخصص تغذیه در پایان افزود: افراد با اتخاذ سبک زندگی سالم می توانند 

احتمال ابتلای خود را به بیماری های مزمن و همچنین کووید۱۹ کاهش دهند.
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رئیس اداره امور قرآنی اداره کل تبلیغات اسلامی استان قم خبر داد:

رشد ۱۰۰ درصدی شرکت کنندگان آزمون 
اعطای مدرک به حافظان قرآن کریم 

رئیس اداره امور قرآنی اداره کل تبلیغات اسلامی استان قم از رشد بیش از ۱۰۰ 
درصدی شرکت کنندگان آزمون اعطای مدرک تخصصی به حافظان قرآن کریم در این 

استان خبر داد.
حجت الاسلام سید حسین سجادی تبار پیش از ظهر جمعه در حاشیه برگزاری آزمون 
کتبی هفدهمین دوره ارزیابی و اعطای مدرک تخصصی به حافظان قرآن کریم که در 
موسسه آموزشی و پژوهشی امام خمینی)ره( برگزار شد اظهار کرد: در سال گذشته ۳۹۸ 
نفر از حافظان قرآن کریم برای شرکت در این آزمون ثبت نام کردند که از این تعداد ۲۴۹ 

نفر موفق به شرکت در آزمون کتبی شدند.
وی افزود: امسال ۵۱۴ نفر از حافظان قرآن کریم ثبت نام کردند که از این تعداد ۳۰۵ 

نفر خانم و ۲۰۹ نفر آقا هستند.
رئیس اداره امور قرآنی اداره کل تبلیغات اسلامی استان قم از رشد بیش از ۱۰۰ 
درصدی شرکت کنندگان در آزمون کتبی نسبت به سال گذشته خبر داد و افزود: قم از 
نظر تعداد شرکت کنندگان در این آزمون نسبت به جمعیت استان، در رتبه های برتر کشور 
قرار دارد. به گفته حجت الاسلام سجادی تبار، مرحله شفاهی این آزمون اواخر مرداد ماه 
در قم برگزار می شود. وی افزود: به قبول شدگان این آزمون ها مدرک معتبر حفظ قرآن 
کریم )از درجه یک تا ۵( با امضای رئیس سازمان تبلیغات اسلامی و وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی داده می شود. گفتنی است: ۱۰ هزار و ۷۴ حافظ قرآن کریم در کل کشور در 
این آزمون ثبت نام کردند که از این تعداد ۶ هزار و ۶۲۹ نفر خانم و ۳ هزار و ۴۴۵ نفر 

آقا هستند.
  

 با پیام آیت الله نوری همدانی؛

نخستین یادواره ۵۶۵ شهید ارتش
 در استان قم برگزار شد

نخستین یادواره ۵۶۵ شهید ارتش در قم با حضور خانواده های معظم شهدا، مسئولان 
نظامی، استانی و کشوری و با پیام آیت الله نوری همدانی در محل باغ موزه دفاع مقدس 

این استان برگزار شد.
براساس این گزارش ،نخستین یادواره ۵۶۵ شهید ارتش در استان قم عصر جمعه 
با حضور امیر دریادارسیاری معاون هماهنگ کننده ارتش جمهوری اسلامی ایران، 
حجت الاسلام والمسلمین دهدار رئیس عقیدتی سیاسی ستاد فرماندهی ارتش، امیر 
سرتیپ نعمتی جانشین فرمانده نیروی زمینی ارتش، امیر سرتیپ محمد محمودی 
معاون اجرایی ارتش، سردار شاهچراغی استاندار قم، امیرآبادی نماینده قم در مجلس 
شورای اسلامی و نیز با حضور جمعی از خانواده های معظم شهدای ارتش در مجموعه 

فرهنگی و باغ موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس قم برگزار شد.
پیام آیت الله نوری همدانی که به مناسبت نخستین یادواره ۵۶۵ شهید ارتش در قم 
صادر کردند نیز در این مراسم قرآئت شد که در بخشی از پیام این مراجع تقلید آمده: باید 
به ندای شهیدان پاسخ دهیم و امروز تأکید بر ارزش های اسلامی، برقراری امر به معروف و 
نهی از منکر، دفاع از آرمان های امام راحل"رحمت الله علیه"، استکبارستیزی، حمایت از 
مظلومان، پشتیبانی از ولایت فقیه، خدمت صادقانه مسئولانه به مردم، برقراری امنیت در 
کشور، فراهم کردن زندگی بدون مشکل اقتصادی برای مردم، رفع مشکلات معیشتی، 
توجه به آحاد ملت خصوصاً اقشار مستضعف که ایجاد کننده این انقلاب و محافظ این 
نظام هستند، وحدت مسئولان برای خدمت به نظام و مردم و دوری از هرگونه اختلاف و 
همچنین ساده زیستی مسئولان و در کنار مردم بودن، همه وهمه از خواسته های شهدا 

عزیز ما است.
در ادامه امیر دریادار سیاری معاون هماهنگ کننده ارتش جمهوری اسلامی ایران 
به ایراد سخن پرداخت و اظهار داشت: دستاوردهای دوران دفاع مقدس سرمایه های 
ارزشمندی برای کشور است که یادگاران دوران دفاع مقدس و نیروهای مؤثر و با تجربه 
جنگ می بایست فرهنگ ایثار و شهادت و گنجینه با عظمت دفاع مقدس را به نسل 
جوان انتقال دهند. دریادار سیاری عنوان داشت: هر کجا از راه و خط شهدا جدا شویم 
آسیب خواهیم دید و با ادامه دادن راه شهدا می توانیم از انقلاب اسلامی و نظام جمهوری 
اسلامی دفاع و حراست کنیم. در بخش دیگری از برنامه های این یادواره، از مجموعه 
کتاب ۵ جلدی ستاره گان آسمان که در ارتباط با کنگره شهدای ارتش تدوین شده؛ 

رونمایی و از خانواده های معظم شهیدان نیز تقدیر شد.
از سردیس امیر سرلشکر شهید محمد فراشاهی، فرمانده تیپ سقز و اولین افسر شهید 
ارتش استان قم که حضرت امام خمینی )ره( در مراسم تشییع این شهید بزرگوار در قم 

شرکت کرد نیز در این مراسم رونمایی شد.
 

قائم مقام تولیت مسجد مقدس جمکران تاکید کرد؛

همکاری و تعامل بین مساجد کوفه و سهله 
با مسجد جمکران افزایش یابد

مقام تولیت مسجد مقدس جمکران در دیدارهای جداگانه با تولیت مسجد کوفه و قائم 
مقام تولیت مسجد سهله بر افزایش همکاری ها با این دو مکان مقدس در حوزه ترویج 

معارف مهدوی تاکید کرد.
محمد کاظم پورامینی با حضور در مسجد کوفه با استاد سید محمد موسوی تولیت 

مسجد معظم کوفه دیدار و گفت وگو کرد.
قائم مقام تولیت مسجد مقدس جمکران در این دیدار با اشاره به اینکه این دو مسجد 
مقدس ظرفیت های مشترک بالایی برای ترویج معارف مهدوی و معرفت افزایی زائران 
نسبت به امام زمان )عج( دارند، بر افزایش بیش از پیش همکاری ها و هم افزایی بین این 

دو مکان مقدس به منظور توسعه خدمت به زائرین تاکید کرد.
تولیت مسجد کوفه نیز در این دیدار برای افزایش همکاری ها و تعاملات با مسجد 
امام زمان )عج( اعلام  زائران درباره  به  مقدس جمکران در خصوص معرفت بخشی 
آمادگی کرد. در پایان این دیدار پورامینی به نمایندگی از حجت الاسلام والمسلمین 
رحیمیان تولیت مسجد مقدس جمکران نشان این مکان مقدس را به تولیت مسجد 

معظم کوفه اهدا کرد.
قائم مقام تولیت مسجد مقدس جمکران همچنین در مسجد کوفه با قائم مقام تولیت 
مسجد سهله نیز دیدار و گفت وگو کرد و در این دیدار به ظرفیت های مشترک در ترویج 
مهدویت تاکید و از تولیت مسجد سهله برای حضور در مسجد مقدس جمکرات دعوت 
شد. حاجی مجاهد هم در این دیدار با اشاره به اینکه مسجد مقدس جمکران از جایگاه 
و ظرفیت بلندی برخوردار است گفت: در گذشته مناسبات و همکاری های خوبی بین 
مسجد سهله و مسجد مقدس جمکران برقرار بوده که آماده ایم همکاری های دو جانبه با 
مسجد مقدس جمکران در حوزه ترویج مهدویت را افزایش دهیم. وی خاطرنشان کرد: 
متولیان این دو مکان مقدس باید نشست های تخصصی دو جانبه داشته باشند تا به 

صورت مشخص راه های تعامل تنگاتنگ بین دو مجموعه ترسیم و عملیاتی شود.
 

 مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم:

 اطلاع رسانی درزمینه اصلاحات اقتصادی 
دولت ضروری است

 مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم بر انجام امر اطلاع رسانی در زمینه 
اصلاحات اقتصادی توسط دولت تاکید کرد و اظهار داشت:گفت: تمام یارانه ها در یک 
یارانه تخصیص و تجمیع شده و یارانه ای که در حال حاضر واریز شده، شامل ماه های 

اردیبهشت و خرداد سال جاری است.
وحید وزیری راد در سخنرانی پیش از خطبه های نماز جمعه این هفته در مصلای قدس 
شهر قم، افزود: افرادی که در واریزی جدید یارانه، دریافتی نداشته اند؛ سه ماه فرصت 
دارند تا از طریق تارنمای )سایت( وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی وارد سامانه حمایتی 

شوند و اقدام به ثبت نام کنند.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم تاکید کرد: یارانه افرادی که در این سامانه 

تایید شود، از بین نمی رود و از اردیبهشت ماه امسال مشمول دریافت یارانه می شوند.  
وی افزود: کسانی نیز که از سال ۱۳۹۳ و یا از ابتدا، یارانه دریافت نکرده اند؛ باید وارد 
تارنمای )سایت( هدفمندی یارانه ها بشوند و اقدام به ثبت نام کنند که به زودی این تارنما 

)سایت( باز می شود.  
وی اظهار داشت: در استان قم، مردم می توانند پرسش های خود را در این زمینه با 
 ۰۲۵ پیش شماره  با   ۳۶۱۶۲۱۷۷ و   ۳۶۱۶۲۱۲۷  ،۳۶۱۶۲۱۱۰ تلفن های  شماره 

)اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم( مطرح کنند.  
وزیری راد اعلام کرد: آمادگی داریم که در مساجد و یا پایگاه های بسیج حضور پیدا 

کنیم و به صورت مستقیم پاسخگوی سوال های مردم در این زمینه باشیم.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم  تشریح کرد:

برنامه های هفته جمعیت دانشگاه
 علوم پزشکی قم 

معاون بهداشتی و دبیر قرارگاه تعالی سلامت و جوانی جمعیت دانشگاه علوم 
پزشکی قم به تشریح برنامه های بزرگداشت هفته جمعیت ۱۴۰۱ در استان قم 

پرداخت. 
دکتر سیامک محبی با اشاره به آغاز هفته از شنبه ۲۴ اردیبهشت ماه تا روز جمعه 
۳۰ اردیبهشت گفت: برنامه های هفته جمعیت در جهت آشنایی بیشتر مردم و 
تصمیم گیران و تصمیم سازان  با موضوعات مهم جوانی جمعیت تدوین و اجرا 

می شود.
دبیر قرار گاه تعالی سلامت و جوانی جمعیت  ضمن اشاره به روز شمار جمعیت 
اظهارکرد: در وضعیت فعلی کشور در مواجهه با بحران سالمندی و کاهش نرخ 
باروری کلی، دانشگاه علوم پزشکی با مشارکت فعال ارگان های دیگر و همراهی 
مطلوب مردم و کنشگران جمعیت، حمایت از فرزندآوری سالم و تعالی سلامت هم 

استانی ها را بعنوان یکی از برنامه های اصلی خود دنبال می کند.
ایشان در تشریح فعالیت های هفته جمعیت دانشگاه علوم پزشکی قم در سال 
۱۴۰۱ گفت: با برگزاری جلسات متعدد و هماهنگی های انجام شده در سطح 
جوانی  مقوله  به  عمومی  افکار  گرایش  راستای  در  مدونی  های  برنامه  دانشگاه 

جمعیت تدوین و اماده اجرا می باشد.
وی ادامه داد: روز اول هفته جمعیت ۲۴ اردیبهشت، تحت عنوان در آرزوی فرزند 
نامگذاری گردیده است که  هدف اصلی نامگذاری این روز توجه به نیازهای زوجین 
نابارور و آموزش زوجین در زمینه روشهای پیشگیری از ناباروری است، در این روز 
کلیه پایگاه های سلامت و مراکز خدمات جامع سلامت نسبت به تشکیل جلسات 
آموزشی روش های پیشگیری از ناباروری جهت مراجعین می پردازند و رسانه های 

آموزشی در اختیار همشهریان قرار خواهد گرفت.
وی ادامه داد: همچنین در این روز جلسه قرارگاه تعالی سلامت و جوانی جمعیت 
با حضور ریاست محترم دانشگاه برگزار می گردد و برگزاری سمینار سبک زندگی و 
ناباروری با حضور متخصصین طب ایرانی جهت اساتید و کارکنان توسط معاونت 

فرهنگی دانشجویی از دیگر برنامه ها می باشد.
 محبی افزودند : ۲۵ اردیبهشت روز آسیب های تک فرزندی است که مراقبین 
سلامت در این روز نسبت به دعوت مادران دارای تک فرزند به مراکز خدمات جامع 
سلامت  اقدام نموده و روانشناسان مستقر در این مراکز نسبت به مشاوره این مادران 
در زمینه تبعات تک فرزندی خواهند پرداخت، این برنامه بعنوان یکی از برنامه های 
اصلی در سایر ایام سال نیز اجرا خواهد شد ضمنا رسانه های تولید شده در این 
خصوص در اختیار خانواده ها قرار می گیرد، همچنین برای خانواده های تک فرزند 

تحت پوشش بهداشت پیامک های مرتبط با فرزندآوری ارسال می گردد.
معاون بهداشتی دانشگاه عنوان کرد:با توجه به نامگذاری دومین روز تحت عنوان 
خانواده دوستدار فرزند، مسابقه نقاشی دانش آموزان و عکاسی با محوریت خانواده 

خوش جمعیت و فرزند بیشتر، نشاط بیشتر تدارک دیده شده است.
وی ادامه داد: ۲۷ اردیبهشت روز والدین و صمیمیت زندگی است که برنامه های 
آموزشی، تولید رسانه و برپایی نمایشگاه در مراکز مشاوره ازدواج و ارائه مشاوره در 
برخی از نقاط شهری در نظر گرفته شده است.وی بیان کرد: ۲۸ اردیبهشت روز 
سالخوردگی و حمایت از سالمندان است که کمیته راهبردی سلامت سالمندان 
دانشگاه در هفته جاری با حضور ریاست دانشگاه و معاونین و اعضای هیات علمی 
تشکیل گردیده و ابعاد مختلف برنامه حمایت از سالمندان بسیار پرخطر و سالمندی 

پویا  در این کمیته بررسی خواهد گردید و نیازهای سالمندان پیگیری خواهد شد.
دکتر محبی به شعار روز ۲۹ اردیبهشت اشاره کرده و گفت موضوع این روز مربوط 
به بحث سقط و قتل جنین است که در هفته جمعیت  توسط معاونت محترم 
فرهنگی دانشجویی برنامه همایش نجات آرزوها با سخنرانی خانم دکتر عاطفه 
سمائی نوری  برگزار و به یاد جوانه هایی که آفتاب را ندیدند اقدام به کاشت نهال 
در پردیس علوم پزشکی قم می گردد. وی ادامه داد: طبق روزشمار هفته جمعیت، 
عنوان ۳۰ اردیبهشت، قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت است در این رابطه 
مسابقه قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت برای کارکنان دانشگاه علوم 
پزشکی برگزار می گردد، از برنامه های دیگر نظر سنجی الکترونیک با موضوع نحوه 
اجرای قانون برای ذینفعان دانشجو و کارکنان می باشد و نتایج این نظر سنجی در 
گروه های کاری مورد تحلیل قرار گرفته و مداخلاتی برای رفع نواقص و مشکلات 
فرایندی طراحی می گردد.    محبی یادآور شد: برگزاری دوره آموزش عمومی و 
شغلی به صورت حضوری و  وبیناری برای کارکنان دانشگاه با موضوع قانون حمایت 
از خانواده و جوانی جمعیت با حضور پروفسور اکبری از برنامه های دانشگاه می 
باشد همچنین تقدیر از کارکنانی که در سال ۱۴۰۰ ازدواج کرده و یا صاحب فرزند 
شده اند مطابق ماده ۲۰ قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت نیز در دستور کار 

دانشگاه در این هفته قرار دارد.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم ضمن اعلام سایر برنامه های این قرارگاه 
درخصوص هفته جمعیت گفت: حضور متخصصین بهداشت در برنامه های صدا و 
سیما، تبلیغات وسیع در سطح شهر و جشنواره جمعیت در بوستان نرگس و برگزاری 
ژورنال کلاب با موضوع جمعیت در دانشگاه ویژه اساتید هیئت علمی  و دانشجویان 
توسط معاونت تحقیقات و فناوری و ارائه مقالات علمی مستند را از دیگر برنامه های 

اجرایی در این هفته است.
وی با تاکید بر اینکه در مسیر دشوار آگاه سازی جامعه، مطالبه گری و ایجاد 
گفتمان غالب و دستیابی به جامعه جوان باید عوامل مسئول پای کار بیایند، اظهار 
کرد: بی تردید تشکل های مردم نهاد و سمن ها و یکایک اندیشمندان و افراد دارای 
نفوذ کلام می توانند در ایجاد یک گفتمان عمومی در مسیر تامین این خواسته به 

حق، نقش مهمی را ایفا کنند.

 
مسئول نمایندگی ولی فقیه در سپاه استان قم :

بیشترین شهید در بین اقشار به روحانیت 
اختصاص دارد 

مسئول نمایندگی ولی فقیه در سپاه استان قم  گفت :بیشترین شهید در بین 
اقشار به روحانیت اختصاص دارد و استان قم با برگزاری مراسم اصلی کنگره میزبان 
۳۱ استان کشور خواهد بود و این کنگره در چهارم خرداد در مصلای قدس برگزار 

می شود.
سردار محمدرضا موحد فرمانده سپاه امام علی بن ابی طالب )ع( و  مسئول 
نمایندگی ولی فقیه در سپاه استان در آستانه برگزاری کنگره ملی شهدای روحانی، 
در منزل شهید حجت الاسلام والمسلمین سید مهدی تقوی حضور یافته و با خانواده  
این شهید والامقام  دیدار کرد. حجت الاسلام سعید روستا آزاد معاون دفتر تبلیغات 
حوزه علمیه قم و حجت الاسلام ناظمی معاون فرهنگی اداره کل بنیاد شهید و امور 

ایثارگران استان قم نیز در این دیدار حضور داشتند.
حجت الاسلام والمسلمین سید حسن اکبری در این دیدار با اشاره به برگزاری 
کنگره شهدای روحانی در استان قم گفت: بیشترین شهید در بین اقشار به روحانیت 
اختصاص دارد و استان قم با برگزاری مراسم اصلی کنگره میزبان ۳۱ استان کشور 

خواهد بود و این کنگره در چهارم خرداد در مصلای قدس برگزار می شود.
او با بیان اینکه برنامه های متنوعی برای کنگره پیش بینی شده است، گفت: 
همایش های تخصصی با مشارکت مجموعه های مختلف برگزار خواهد شد که یکی 
از این برنامه ها یادواره واعظان در ۲۸ اردیبهشت ماه است که به همت دفتر تبلیغات 
اسلامی برگزار می شود. اکبری از برگزاری یادواره شهدای عزیز اتباع و برون مرزی 
یاد کرد و گفت: از جمله برنامه های کنگره یادواره شهدای روحانی مدرسه فیضیه و 

و یادواره شهدای مرکز فقهی ائمه اطهار است که به صورت جداگانه برگزار می شود.
او با بیان اینکه ۶۵ مدرسه شاخص نیز برنامه های مختلف فرهنگی را در دستور 
کار خود قرار داده اند، گفت: جانبازان بالای ۷۰ درصد از چهار استان به مشهد 
اعزام می شوند و جمعی از خانواده های شهدای مدافع حرم نیز در کرمان همایشی 
را خواهند داشت؛ آزادگان نیز در قزوین و فرماندهان دوران جنگ در خوزستان 
گردهم خواهند آمد. اکبری با بیان اینکه روز چهارم خرداد برنامه اصلی در قم دنبال 
می شود، گفت: کنگره ملی شهدای روحانی به علت وضعیت کرونایی دو سال 
تاخیر داشته و امسال قرار است در چهارم خردادماه برگزار شود. مسئول نمایندگی  
ولی فقیه در سپاه استان قم گفت: شهادت جایگاهی دارد که ائمه اطهار )ع( نیز 
از خداوند متعال رسیدن به این جایگاه را طلب می کردند؛ امروز هم شهیدان زنده 
هستند و توسط پروردگار روزی دریافت می کنند. در پایان این دیدار، چفیه رهبر 

معظم انقلاب اسلامی به خانواده شهید تقوی اهدا شد.

گروه زندگی -نفیسه خانلری
 در همان روزها، بسیاری از خود می پرسیدند در سال ها سفر عاشقانه »آیت الله 
جوادی آملی« و حاج خانم »سکینه روحی« چه گذشته و سبک زندگی این دو 
بزرگوار چگونه بوده است که عالمی در جایگاه آیت الله جوادی آملی، این چنین 
احساساتشان را بروز می دهند و در فراق همسرشان به سوگ می نشینند؟ روایت 
زندگی این عالم بزرگوار و طبعاً شیوه رفتاری حاج خانم روحی، قطعاً حاوی نکات 
ظریفی است که می تواند ما را به پاسخ این سؤال نزدیک کند. به همین سبب با 
حجت الاسلام »مرتضی جوادی آملی« فرزند آیت الله همراه شده ایم تا نیم نگاهی 
داشته باشیم به سبک زندگی مشترک این دو بزرگوار و آنچه ما را بیش ازپیش به یک 

بینش اسلامی و سبک زندگی می رساند.
بانو روحی؛ همتایی بی نظیر برای آیت الله

»از دامن زن، مرد به معراج می رود.« این سخن امام خمینی )ره(، چقدر با واقعیت 
زندگی عالمان و بزرگان دین ما سازگاری دارد. وقتی سبک زندگی این بزرگان را مرور 
می کنیم، در همه آن ها، ردپای بزرگ زنانی به چشم می خورد که نقش مستقیمی 
در تعالی همسران خود داشته اند. اتفاقی که در زندگی آیت الله جوادی آملی نیز 
کاملًا ملموس است و حاج مرتضی هم وجود تمام و کمال مادر و عاشقانه زیستن 
او را نقطه عطف زندگی پدر و مادر خود و مسبب بی تابی های آیت الله در غم فراق 
همسرشان می داند: »مادر ما بانویی بودند که با ایثار و گذشت، خودشان را وقف 
پدر کرده و اصلًا انگار آمده بودند تا همه زمینه های رشد و شکوفایی یک شخصیت 
علمی را فراهم کنند. حاج خانم خودشان در خانواده فوق العاده معتبر اجتماعی رشد 
کرده و به همین سبب نیز به لحاظ دانش و بینش یک انسان فرهیخته بودند. فردی 
بسیار خوش فکر و خوش نظر به شمار می رفتند که مسائل را به خوبی درک می کردند 
و می توانستند همتای بی نظیری برای حضرت آیت الله باشند. به واقع شایستگی 
ایشان در همسری به شکلی بود که باجرئت می گویم اگر مادرمان نبودند، شاید 
هیچ کس نمی توانست همتایی با آیت الله جوادی آملی که تمام زندگی خود را وقف 
درس و بحث کرده اند را بپذیرد و همسری بسیار شایسته و هم کفو برای ایشان باشد. 
این همتا و هم ردیف بودن مادر برای پدر، در ابعاد مختلفی همچون مسائل فکری، 
تربیتی، اخلاقی و حتی عبادی مشاهده می شد و گرچه شاید ایشان به سطح 
آیت الله نمی رسیدند اما در همه مباحث به ویژه مباحث عبادی، سعی می کردند پدر 
را همراهی کرده و همگام با ایشان قدم بردارند. به طور مثال، حاج آقا می فرمودند که 
مادر تا آخرین شب حیاتشان، نماز شب خود را ترک نکردند و از مناجات غافل نشدند 

که این موضوع به خودی خود نشان از اعتقادات عبادی خاص  مادرم  دارد«.
آغاز زندگی مشترک در شرایطی خاص

همراهی و همدلی حاج خانم روحی با آیت الله جوادی آملی، قصه امروز و دیروز 
نیست و ریشه در دوران گذشته دارد. یعنی همان زمانی که این دو بزرگوار، زندگی 
مشترکشان را آغاز کردند. حجت الاسلام جوادی آملی با گذری به آن دوران، از زندگی 
پدر و مادر می گوید؛ اینکه هریک از این بزرگواران برای تحقق رسالت آیت الله جوادی 
آملی، چه سختی هایی را متحمل شده اند و چگونه در این مسیر یار و یاور یکدیگر 
بوده اند. وضعیت پدر ما در ابتدا وضعیتی واقعاً دشوار و طلبگی صرف بوده است. 
نه والدین پدرم امکاناتی داشتند تا زندگی مرفهی را برای ایشان فراهم کنند و نه 
خودشان به غیراز درس و بحث به چیز دیگری فکر می کردند. ایشان می فرمودند: 
»وقتی اول مهر به حوزه می رفتیم، به همه چیز فکر می کردیم جز مسائل مادی. فقط 

توکل داشتیم و مطمئن بودیم که همه چیز به اراده الهی مهیا می شود».
 آقا مرتضی ادامه می دهد: »پدر و مادر در آمل ازدواج کردند. پدر 22 ساله بودند 
و مادر 15 ساله؛ حاج آقا بعد ازدواج چند روز در آمل می مانند و با آغاز ماه مهر برای 
تحصیل راهی قم می شوند. ایشان 4 سال به همین صورت درس می خوانده اند و هر 
6 ماه یک بار برای دیدار مادرم به آمل می رفته اند. گرچه این نوع زندگی، بسیار سخت 
بوده اما باید این شرایط را می پذیرفتند، زیرا پدرم برای گرفتن خانه در قم، توان مالی 
نداشته اند و خودشان هم در حوزه زندگی می کرده اند. حاج آقا می فرمودند که در این 

4 سال، مادرتان تمام سختی ها را به جان خریدند و حتی گله هم نکردند«.
تحکیم زندگی با عشق و ایثار

سبک زندگی عاشقانه، شاید بهترین تعبیری است که می توان از زندگی مشترک 
حاج خانم روحی با آیت الله جوادی آملی داشت. عشقی که در سرتاسر زندگی این 
دو بزرگوار در جریان بود و سختی ها را قابل  پذیرش می کرد. فرزند آیت الله جوادی 
آملی در وصف زندگی پدر و مادر خود می گوید: »به واقع، مادرم سبک زندگی عاشقانه 
را در پیش گرفته بودند و پدرم سبک زندگی عاقلانه. مادر در تمام مراحل زندگی به 
جهت عشق و علاقه ای که به حضرت آقا داشتند، با ایثار تمام به پای پدر ایستادند 
و تمام سختی های زندگی را به جان خریدند. دوری از همسر، زندگی مستاجری 
بدون امکانات رفاهی، مشغله های علمی و دینی پدر و سبک خاص زندگی آیت الله، 
هیچ کدام نتوانستند ایثار و فداکاری مادر را تحت الشعاع قرار داده و منجر به گلایه 
ایشان شوند. به هرحال با توجه به مسیری که پدر انتخاب کرده بودند، درس و بحث 
برایشان اهمیت زیادی داشت و مادرم نیز در این مسیر بسیار صبوری می کردند. 
مثلًا پدر اغلب اوقات اواخر شب به خانه می آمدند، اما مادر با صبوری کامل منتظر 
ایشان می ماندند تا با همسرشان شام را میل کنند. مادرم خودشان را وقف ایشان 
کرده بودند و حتی کوچک ترین انتظاری از آیت الله نداشتند؛ نه تقاضای خوراک 
و لباس می کردند و نه حتی برای تفریحات ساده ای چون رفتن به حرم، پدر را 
تحت فشار می گذاشتند. به واقع خود را از همه لحاظ با ایشان هماهنگ کرده بودند 

تا همسرشان با آرامش بتوانند در راستای تحقق اهدافشان قدم بردارند«.
گذشت! رمز موفقیت حاج خانم در زندگی مشترک

»حاج خانم هم فهیم بودند و هم صبور. حتی اگر اختلاف نظری پیش می آمد، 
بااینکه نظر خودشان را محترم می شمردند، اما عملًا پذیرای نظر پدر بودند و سعی 

می کردند در مقابل نظر ایشان، مخالفتی نشان ندهند«.
 حجت الاسلام مرتضی جوادی آملی ضمن بیان ویژگی های مادر، از رمز موفقیت 
مادرش در زندگی مشترک اینطور می گوید: »آیت الله از همان دوران جوانی چون 
وارد مباحث علمی، فلسفی و حکمی شدند، زیست عاقلانه ای را برای خود انتخاب 
کرده و تمام زوایای زندگی را بر اساس یک منطق عقلی جلو می بردند که واقعاً این نوع 
زندگی، کار بسیار سختی است. مثلًا اگر مهمان می رسید، برای استقبال و بدرقه، 
حفظ حرمت مهمان و حتی اینکه آن مهمان، کریمانه سر سفره بنشیند، توصیه های 
خاصی داشتند. یا مثلًا تربیت فرزندان، نوع پوشش، آداب معاشرت و ارتباط با افراد 
مختلف را با حساسیت خاصی دنبال می کردند و کلًا نسبت به تمام زوایای زندگی، 
دقت نظر بالایی داشتند. این حساسیت ها و دقت ها شاید در زندگی مادر ما نبود اما 
به سبب آن عشقی که مادر نسبت به پدر داشتند، مقاومت نمی کردند و به نظرات پدر 

احترام می گذاشتند«.
 حاج مرتضی اضافه می کند: »این تبعیت از آیت الله از دو جهت بود، یکی اینکه 
مادر علاقه بسیاری به پدر داشتند و دیگر اینکه معتقد بودند، پدر در جایگاه بالاتری 
از لحاظ فهم و درک مسائل اخلاقی، تربیتی و اجتماعی قرار دارند و باید پذیرای 
نظر ایشان باشند. اصلًا رمز موفقیت مادر در همین مسئله بود؛ هیچ وقت تمایلی به 
مخالفت با پدر نداشتند و سنگ بنای زندگی را بر پایه گذشت بناکرده بودند که همین 

موضوع نیز، جایگاه والایی را نزد پدر برایشان به وجود آورده بود«.
درک متقابل؛ گوهری که کمیاب است

در زندگی مشترک آیت الله و همسرشان، موضوعی تحت عنوان درک متقابل بسیار 
خودنمایی می کند. موضوعی که این روزها به گره کور بسیاری از زندگی ها تبدیل شده 
و اگر باز شود، زندگی های مشترک زیادی را نجات خواهد داد. حجت الاسلام جوادی 
آملی، ضمن آنکه از مادر به عنوان بانویی با درک و فهم بسیار بالا یاد می کند، تلاش 
ایشان برای برقراری آرامش در خانه را از ویژگی های منحصربه فرد حاج خانم روحی 

کم حوصله  گاهی  می روند،  علمی  مباحث  دنبال  که  افرادی  »معمولًا  می داند. 
می شوند، اما هرگاه چنین حالتی برای پدر به وجود می آمد، مادرم با هوشمندی 
ذاتی خود، این موضوع را بسیار خوب مدیریت می کردند تا کم ترین مشکلی به وجود 

نیاید.
 به واقع، مادرهمیشه پدرم  را درک کرده و با جان و دل پذیرفته بودند که این 
شخصیت، فقط متعلق به خودشان نیستند و تحلیل و نظر ایشان قرار است برای 
جامعه اسلامی به کار آید، بنابراین برای ایشان به عنوان یک مرجع علمی و دینی، 
شرایط مساعدی را در خانه فراهم کرده و هر کاری انجام می دادند تا باعث تقویت 
ایشان شوند؛ مادرم سعی می کردند حتی به اندازه یک دقیقه برای آیت الله، اشتغال 
فکری ایجاد نکنند و کاری انجام ندهند که تمرکزشان را به هم بزنند. مثلًا از آنجایی  
که هم اکنون دغدغه عمده پدر، آثار و کتاب هایشان مخصوصاً تفسیر تسنیم است، 
مادر هر کاری انجام می دادند تا حاج آقا یک صفحه جلو بروند. مثلًا اگر تلفنی به 
مادرم می شد، ایشان به اتاق خود می رفتند و با صدای آهسته و در حد نیاز صحبت 
می کردند تا صدایشان مانع حرکت علمی استاد نشود. به واقع، تمام حمایت های 

مادر در حد اعلا و به شکلی کاملًا سنجیده انجام می شد«.
رضایت تمام و کمال آیت الله از حاج خانم

حاج خانم روحی در زندگی با آیت الله جوادی آملی رویه ای در پیش گرفته بود که 
او را به بانویی نمونه و تمام عیار نزد آیت الله تبدیل کرده بود. از ادب و احترام گرفته تا 
توجه به نیازهای مادی و معنوی همسر. همه و همه در حاج خانم روحی خودنمایی 

می کرد و همین ها نیز فراق ایشان را برای آیت الله دشوار کرد.
از جانب همسر،  »آیت الله هیچ گاه  آملی  می گوید:  آقا مرتضی جوادی  حاج 
وصف  در  است  ممکن  آقایان  از  خیلی  نکردند؛  احساس  زندگی  در  خلاءای 
همسرشان بگویند که خانم من این امتیازات را دارد، اما دچار این ضعف ها نیز است 
اما حضرت استاد) پدر( در هیچ بعدی چه به لحاظ خانه داری، نظافت و طهارت، 
مباحث عبادی، فرزندداری و ...، احساس کمبود نمی کردند و از همه ابعاد، مادر 
را بانویی نمونه می دانستند. مثلًا مادر، اهمیت خاصی به پوشش پدر می دادند و 
طوری این مسئله را مدیریت می کردند تا پدر با پوششی آراسته در جامعه حضور پیدا 
کنند؛ به واقع ایشان بسیار نکته سنج بودند و تمام نیازهای پدر را در نظر می گرفتند. 
همچنین ایشان با هوشمندی کامل، به این موضوع توجه داشتند که حضرت آقا 
چه چیزی را دوست دارند یا از چه چیزی ناراحت و دلخور می شوند، بنابراین کاری 
می کردند که هیچ گاه موجبات نگرانی ایشان فراهم نشود. مثلًا حاج آقا اهل غذاهای 
شیرین بودند و غذاهای ترش و تیز را نمی پسندیدند که مادر نیز همیشه سعی 
می کردند غذایی باب طبع ایشان آماده کنند. حاج خانم به مزاج و سلامتی پدر بسیار 
اهمیت می دادند و حتی در دوران بیماری خود نسبت به این مسئله تأکید داشتند. 
در روزهای آخر، قبل از آنکه به بیمارستان بروند، این توصیه را به خواهرها نیز کرده 
بودند تا نسبت به غذای حضرت آقا و رفت وآمد ایشان مراقبت لازم را داشته باشند«.

 فرزند آیت الله جوادی آملی در ادامه به نکته مهم دیگری در خصوص ادب و احترام 
حاج خانم نسبت به همسرشان اشاره  کرده و می گوید: »ادب منحصربه فرد مادر، 
یکی دیگر از نکات مورد توجه پدرم بود. ایشان در تمام دوران زندگی مشترکشان، 
نهایت احترام را به آیت الله می گذاشتند. همیشه سلام خود را پیش تر به حاج آقا 
می دادند، کاملًا عزیزانه به استقبال و بدرقه همسرشان می رفتند و کاملًا کریمانه از 
ایشان پذیرایی می کردند. مثلًا اگر می خواستند چای یا هر چیز دیگری برای پدر 
ببرند، هیچ گاه آن را به سادگی کنار پدر نمی گذاشتند، بلکه همیشه باادب و احترام 
نزد پدر می رفتند و سپس هر آنچه بود را با دو دست به ایشان تقدیم می کردند و حتی 

تا همین اواخر نیز نسبت به این ادب و احترام پایبند بودند«.
مادری تمام عیار برای فرزندان

حاج خانم روحی نه تنها در نقش همسری، بانویی تمام عیار بودند، بلکه در نقش 
مادری نیز حضوری بسیار پررنگ در تمام دوران زندگی فرزندان داشتند و نسبت به 
امور تربیتی فرزندان بسیار حساس بودند. دو پسر و دو دختر حاصل زندگی مشترک 
آیت الله جوادی آملی و حاج خانم روحی است که هر یک از آن ها ارتباط بسیار 
نزدیکی با مادر داشتند و حتی تا روزهای پایانی حیات مادر از وجود ایشان بهره 
می بردند. حجت الاسلام جوادی آملی می گوید: »خیلی از مادرها بیش تر تمرکزشان 
را روی دوران طفولیت و نوجوانی می گذارند و وقتی فرزند بزرگ تر می شود، توان لازم 
را برای مدیریت مادری ندارند، اما مادر ما، مادر تمام دوران بودند؛ از طفولیت گرفته 
تا نوجوانی و جوانی و دوران میان سالی. ایشان طوری مادری می کردند که بنده با 
بیش از 60 سال سن و به اقتضای جایگاهی که در اجتماع دارم، همیشه نسبت به 
وجودشان احساس نیاز می کردم. این حس برای همه فرزندان وجود داشت و مادر 
برای هریک از ما متناسب با نیازمان، مادری می کردند. این آگاهی و هوشمندی 
را داشتند تا ضعف و قوت هر یک از فرزندان را تشخیص داده و توصیه های لازم را 

انجام دهند.
فرزند آیت الله جوادی آملی با اشاره به دیگر ویژگی های مادری حاج خانم ادامه 
می دهد: »ایشان همچنین سعی داشتند تا همواره محبت و تعامل را میان فرزندان 
تقویت کنند و اگر نگرانی و کدورتی برای هر کدام وجود داشت، با تدبیر و مهربانی 
نسبت به رفع  و رجوع آن وارد عمل شوند ایشان رابطه خود را روی دو محور ساخته 
بودند، محبت و عقلانیت، بنابراین با همه از سر مهر و محبت صحبت می کردند و اگر 
از یکی از فرزندان نسبت به دیگری سخن ناصوابی می شنیدند، در کمال محبت، 
تذکر می دادند. تبعیضی میان فرزندان ، دختر و عروس قائل نمی شدند و همواره از 
بعد عقلانیت نظرشان را بیان کرده و تابع حق بودند. در تمام طول زندگی، هیچ گاه 
شوخی یا حرف نابجایی از ایشان نشنیدم و حتی اگر کسی در حضورشان حرف 
ناصوابی می زد که ایشان نمی پسندیدند، بلافاصله جمع را ترک می کردند که همین 

برخورد ایشان سرشار از درس بود«.
دل تنگی های آیت الله در فراق همسر

با مروری بر زندگی آیت الله جوادی آملی و همسرشان، احتمالًا حالا پاسخ سؤال 
خود را گرفته ایم و می توانیم تا حدودی حس و حال آیت الله جوادی آملی را در غم 

فراق همسرانشان درک کنیم.
حاج مرتضی از احوالات این روزهای آیت الله می گوید: »این روزها جای خالی 
حاج خانم )مادرم( به  شدت احساس می شود؛ بانویی که سال ها با محوریت همسر و 
مادری فداکار و مدبر، ضربان خانواده را در دست گرفته بودند و حالا همه اهل خانه 
به خصوص پدرم، دل تنگشان هستند. اگر فرض کنیم خیمه ای 4 ستون دارد، بدون 
شک یکی از این ستون ها افتاده و حضرت آقا این فقدان را کاملًا احساس می کنند. 
در حقیقت زندگی ایشان مبتنی بر وجود مادر بود و الان یک نقص جدی وجود دارد، 
اما آنچه استاد را نگه داشته و باعث شده که این خیمه روی ستون های دیگر بایستد، 
جنبه های علمی حضرت استاد و خدمات اجتماعی، تربیتی و اخلاقی ایشان است. 
آیت الله در برابر جامعه احساس مسئولیت می کنند و تکالیفی روی دوش خود 
می بینند، بنابراین محکم ایستاده اند تا بتوانند به وظایفشان عمل کنند. شاید اگر 
این مسئولیت ها نبود، این غم، شکنندگی بیش تری برای حاج آقا به همراه داشت. 
البته ما نیز در این ایام تمام تلاش خود را کرده ایم تا هموار در کنار ایشان حضور 

داشته باشیم اما قطعاً این حضور نمی تواند دلدادگی و خلأ موجود را پر کند«.
خدمت به یار فداکار در روزهای پایانی

حجت الاسلام جوادی آملی در ادامه صحبت هایش از حمایت های ویژه آیت الله 
از همسرشان در اواخر عمر ایشان به نیکی یاد کرده و می گوید: »مادر ما در تمام 
دوران زندگی، تمام امور خانه را به شخصه انجام دادند و بسیار زحمت می کشیدند، 
زیرا سلیقه پدر و مادر طوری نبود که بخواهند از وجود دیگران برای انجام کارهایشان 
کمک بگیرند. البته حضرت آقا همیشه سعی می کردند بار اضافی روی دوش مادر 
نگذارند. مثلًا اگر لیوانی آب یا چای می خواستند، خودشان انجام می دادند و حتی 
ظرف خودشان را می شستند. حتی در اواخر عمر مادر، حمایت زیادی از مادر 
می کردند. خودشان می گفتند: »همیشه بار خانه روی دوش حاج خانم بود اما در 

این اواخر ما به ایشان خدمت می کردیم«.
پسر آیت الله جوادی آملی ادامه می دهد: »ایشان ضمن آنکه خودشان احترام 
خاصی برای مادر قائل بودند، همچنین به ما تأکید داشتند که به خصوص در این 
اواخر طوری رفتار کنیم تا استقلال مادر حفظ  شده و حرمت ایشان نگه  داشته شود. 
به واقع تمام آنچه از زندگی پدر و مادر به چشم می خورد، نشان از یک دلدادگی واقعی 
است. گرچه پدر همواره زندگی را به صورت عاقلانه پیش می بردند اما سرانجام، عقل 
و عشق به هم پیوند خوردند و همان طور که دیدیم، ایشان در غم فراق مادر بسیار 
غمگین شدند. این روزها، خاطرات سال ها فداکاری و صبوری مادر که منجر به یک 
زندگی خوب و آبرومندانه شده بود، برای پدر مرور می شود و به همین سبب است که 

این روزها سخت می گذرد«.

حکایت اشک های آیت الله جوادی آملی در روز خاکسپاری همسرش چه بود؟

بی تابی آیت الله جوادی آملی فقط یک وداع عاشقانه نبود!
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رییس اتحادیه نمایشگاه داران خودرو تهران:

منتظر سقوط قیمت خودرو
 با شروع واردات باشید

رییس اتحادیه نمایشگاه داران خودرو تهران معتقد است عملی شدن واردات خودرو 
به کشور گامی مثبت برای تنظیم بازار است که در مدت زمان کوتاهی به ریزش 

قیمت ها خواهد انجامید. 
»سعید موتمنی« افزود: همزمان با ورود نخستین سری خودروهای وارداتی به 

کشور که احتمالا از ۲ ماه آینده اتفاق بیفتد، قیمت ها شکسته خواهد شد.
برابر  سه  با  کشور  در  خارجی  خودروهای  امروز  تصریح کرد:  صنفی  مقام  این 
و  کارکرده  برای خودروهای  قیمت ها  این  و  معامله می شوند  قیمت های جهانی 

دست دوم به مراتب بیشتر است.
وی بیان داشت: ورود خودروهای خارجی در ادامه به کاهش قیمت خودروهای 

مونتاژی و داخلی خواهد انجامید.
موتمنی خاطرنشان کرد: امروز یا فردا شرایط واردات خودرو اعلام خواهد شد و 
اگر آن طور که وزیر صمت وعده کرده خودروهای ارزان قیمت و اقتصادی وارد شود یا 
حتی واردات خودروهای کارکرده و دست دوم در مقطعی اجازه داده شود، بر قیمت ها 

و تنظیم بازار تاثیرگذار خواهد شد.
وی در عین حال تاکید کرد: ورود خودروها به کشور باید با تعرفه های پایین اتفاق 

بیفتد که در این صورت به نفع بازار و مصرف کنندگان خواهد بود.
رییس اتحادیه نمایشگاه داران خودرو پایتخت خاطرنشان کرد: حتی برندهای 
خوش نام و معتبر جهان از جمله تویوتا، کیا، نیسان و غیره، خودروهای متنوع 

ارزان قیمت در بازه قیمتی ۱۲ تا ۲۰ هزار دلار دارند که قابلیت واردات دارند.
وی در خصوص مطرح شدن واردات خودرو با تعرفه صفر از سوی برخی کارشناسان 
در مقطع فعلی، تصریح کرد: حتی مطرح شدن این موضوع می تواند همین امروز 

قیمت ها را تا اندازه زیادی بشکند.
تعرفه های گمرکی، هزینه های اسقاط خودرو،  موتمنی اظهار داشت: کاهش 
شماره گذاری و سایر هزینه های متفرقه، می تواند سیاست واردات خودرو برای تنظیم 

و تعادل بخشی به بازار را با موفقیت بیشتری همراه کند.
وی یادآور شد:  در چند سال گذشته میزان عرضه خودرو دست کم ۴۵ درصد کمتر 
از تقاضای بازار بود، همچنین مدیریت عرضه از سوی خودروسازان سبب شد تا 
افزایش شدید قیمت ها در بازار را شاهد باشیم، همچنین بررسی نرخ تورم و نرخ ارز 
از مرداد ۹۷ تاکنون نشان می دهد قیمت های کارخانه ای خودروها بیش از سطح 

تورم بالا رفته است.
موتمنی تاکید کرد: اگر امروز وضعیت واردات خودرو، نحوه و میزان واردات، قیمت 
خودروها، همچنین تعرفه های ورودی و هزینه های مترتب بر آن اعلام شود، می توان 

امیدوار بود نخستین خودرو تا دو ماه دیگر وارد بازار شود.
روز گذشته »منوچهر منطقی« معاون صنایع حمل و نقل وزارت صنعت، معدن و 
تجارت گفت: اگر عرضه و تقاضای خودرو متعادل شود، به طور قطع روی قیمت اثر 
خواهد داشت و پیش بینی ما این است که با شروع واردات و ادامه آن، قیمت ها به 

نظر مشتری نزدیک تر شود.
واردات خودروهای خارجی به کشور پس از چهار سال ممنوعیت، آزاد شد و وزیر 
صمت از تصویب کلیات واردات خودرو در هیات دولت پیرو پیگیری های این وزارتخانه 
خبر داد. در این زمینه جزئیات و چگونگی آیین نامه واردات خودرو به زودی اعلام و 

اطلاع رسانی می شود.
 

رئیس اتحادیه املاک پاسخ داد:

بازار مسکن به کدام سو خواهد رفت؟
رئیس اتحادیه مشاوران املاک تاکید کرد که تغییر قیمت های اخیر کالاهای 

اساسی تاثیری بر بازار مسکن نخواهد داشت.
مصطفی قلی خسروی اظهار کرد: بازار مسکن از پارامترهایی مثل تورم عمومی، 
بازارهای موازی، میزان تولید مسکن، هزینه ساخت، تورم نهاده های ساختمانی و 
نرخ دستمزد تاثیر می گیرد و تغییرات اخیر قیمت کالاهای اساسی و خوراکی تاثیر 

چندانی بر این بازار ندارد.
وی افزود: اگر تغییر قیمت کالاهایی مثل روغن، لبنیات و ماکارونی تاثیر زیادی بر 
شاخص تورم ایجاد کند ممکن است تا حدود اندکی بر بازار مسکن اثر گذار باشد اما 

همانطور که گفتم رشد قیمت سنگین ایجاد نخواهد کرد.
خسروی با بیان این که مشاوران املاک نقشی در نوسانات قیمت مسکن ندارند 
گفت: طبیعی است که پایین آمدن قیمت خانه منجر به رونق شغل واسطه های بازار 

املاک می شود، بنابراین ما همواره طرفدار ارزان شدن مسکن هستیم.
رئیس اتحادیه مشاوران املاک با اشاره به صحبتهای برخی نمایندگان مجلس 
مبنی بر نقش مشاوران املاک بر افزایش قیمت مسکن گفت: نمی دانم چه دلیلی 
دارد که برخی آقایان دائم بر یک تحلیل اشتباه اصرار می کنند و کم کاری خودشان را 
به گردن مشاور املاک می اندازند.   خسروی تاکید کرد: ما طبق قانون نظام صنفی، 
مجری قوانین هستیم. بارها گفته ایم که این قانون برای صنف املاک حداقل هفت 
ایراد دارد که باید اصلاح شود. قانون را اصلاح نمی کنند بعد هرجا کم می آورند از 

مشاوران املاک مایه می گذارند.
وی اظهار کرد: یکی از نمایندگان عضو کمیسیون عمران مجلس اخیراً بیان کرده  
که هیات مدیره اتحادیه املاک که خودشان بنگاه دار هستند نمی توانند بنگاه داران 
را کنترل کنند. آخر مگر می شود از صنوف دیگر برای اتحادیه املاک استفاده 
کرد؟ طبق ماده ۷ قانون نظام صنفی، اتحادیه شخصیتی حقوقی است که از افراد 
یک یا چند صنف که دارای فعالیت یکسان یا مشابه اند، برای انجام دادن وظایف و 

مسؤولیت های مقرر در این قانون تشکیل می گردد.
رئیس اتحادیه مشاوران املاک تصریح کرد: تعجب می کنم فردی از قوه مقننه که 
وظیفه اصلی اش قانونگذاری است نسبت به قوانین مرتبط با کمیسیونی که در آن 

عضویت دارد بی اطلاع است.
خسروی همچنین درباره آخرین وضعیت بازار مسکن گفت: بحمدالله ثباتی که از 
حدود یک سال گذشته در بازار ایجاد شده همچنان وجود دارد و قیمت مسکن در 
اردیبهشت تغییر چندانی نداشت. تا حدودی نگران بازار اجاره هستیم. به مشاوران 
املاک توصیه می کنیم با نزدیک شدن به پیک جابجایی از چانه زنی با مالکان برای 

کاهش نرخ اجاره بها غافل نشوند.
وی بیان کرد: در شرایط فعلی که کشور درگیر جنگ اقتصادی با دشمنان قسم 
خورده نظام است، باید هرکس در هر شغلی تلاش کند تا اوضاع زندگی مردم بهتر 
شود. ما اعتقاد داریم باید هوای اقشار ضعیف را داشته باشیم. کاری که ما می توانیم 
بکنیم این است که به مالکان توصیه رعایت انصاف و رافت اسلامی را داشته باشند. 
البته دولت سقف افزایش اجاره بها را در شهر تهران ۲۵ درصد اعلام کرده که ما نیز 
در انعقاد قراردادها باید این مسئله را به موجران و مستاجران گوشزد کنیم. انعقاد 

قراردادهای بالاتر از سقف تعیین شده ممنوع است.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تاکید کرد:

اهتمام شبانه روزی  برای پاسخ به سوالات 
یارانه ای خانوارها 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: گروه های پاسخگویی وزارت مردم به صورت 
شبانه روزی پاسخگوی درخواست ها و سوالات خانوارها درباره عدالت بخشی به 

پرداخت یارانه ها هستند. 
»حجت الله عبدالملکی« درخصوص بازدید روزجمعه  »محمد مخبر« معاون اول 
رئیس جمهور از سامانه تلفنی رسیدگی به شکایات و سوالات مردمی در اجرای 
طرح »مردمی سازی و توزیع عادلانه یارانه ها«، اظهار داشت: اجرای این طرح ملی 
سوالات و دغدغه هایی را برای مردم به وجود آورد که نیازمند شفاف سازی و همراهی 

همه جانبه است.
وی افزود: عدالت در توزیع یارانه ها و کاهش فاصله طبقاتی مورد تاکید رئیس 

جمهور است که تلاش می شود این مهم محقق شود.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به آثار مثبت اجرای این طرح برای اقشار و 
دهک های پایین جامعه، ادامه داد: پس از اجرای این طرح »ضریب جینی« در کشور 

وضعیت مناسبی پیدا می کند و شاخص های اقتصادی بهبود می یابد.

وزیر امور اقتصادی و داریی با تاکید بر تغییر سیاست دولت از اختصاص ارز 
ترجیحی به حمایت مستقیم از مصرف کننده گفت: برای دولت قابل پیش بینی 
بود که در این فرآیند کشور ما با یک مضیقه کوتاه مدت و نفع بلندمدت مواجه 

می شود.
سید احسان خاندوزی عصرروزجمعه در نشست با اعضای شورای عالی 

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، به تشریح ابعاد مختلف طرح اصلاح یارانه ها 
پرداخت و گفت: تغییر سیاست

حمایتی دولت به جای اختصاص پرفساد ارز ترجیحی برای کالاها به حمایت 
از مصرف کننده از جهت تحلیل اقتصادی و تاثیرات اجتماعی آن در درازمدت، 

مورد اجماع کلی صاحب نظران و کارشناسان اقتصادی است. 

وی خاطرنشان کرد: در اسناد سیاستگذاری کشور در سال های گذشته نیز 
این اتفاق، مورد تاکید بوده است.

وی گفت: از ۲۴ قلم کالایی که در سال ۱۳۹۷ مشمول ارز وارداتی ارزان 
بودند، ۱۸ قلم آنان مانند واردات برنج، واردات چای، اقلام مرتبط با گوشت 
قرمز و مانند این ها در دوره دولت قبل حذف شد؛ این درحالی بود که حمایت 

از مصرف
کننده در کنار حذف این کالاها از سوی دولت قبل وجود نداشت و این امر 

سبب افزایش چند برابری قیمت آن کالاها بدون وجود برنامه حمایتی شد.
سخنگوی اقتصادی دولت افزود: حذف ۶ قلم کالای باقیمانده مورد حمایت 
ارز ترجیحی را مرحله کنونی این طرح دانست و گفت: هدف ما بر حمایت از 
مصرف کننده در کنار حذف این کالاها از لیست حمایت ارز ترجیحی بوده 

است.
وی گفت: بنا بر قانون، دولت باید این ۶ قلم باقیمانده را در سال گذشته 
حذف می کرد؛ نهایتا به دلایل مختلفی این موضوع به امسال موکول شد و از 

آن ۶ قلم، ۲ قلم نان و دارو از لیست کنار گذاشته شدند.
وی با اشاره به حذف ۴ کالای باقیمانده در روزهای اخیر افزود: این کالاها به 
دلیل مضطر بودن آنان در مرحله آخر از لیست حمایت ارز وارداتی ارزان از سوی 
دولت حذف شدند و سعی شد، تبعات این موضوع با پرداخت ما به  التفاوتقیمت 

ها به مردم جبران گردد.
خاندوزی گفت: برای دولت قابل پیش بینی بود که در این فرآیند، کشور ما با 
یک نفع بلندمدت؛ جهت کاهش فشار این طرح به ویژه روی اقشار کم درآمد، 
متوسط و فقیر جامعه، تمهیدات جبرانی همچون پرداخت یارانه چندبرابری در

نظر گرفته شده است.
در این دیدار اعضای شورای عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم نظرات و 
سوالات خود را در خصوص اصلاح یارانه ها مطرح و وزیر اقتصاد پاسخ سوالات 

آنان را ارایه کرد.

وزیر اقتصاد خبر داد:

تغییر سیاست از اختصاص ارز ترجیحی به حمایت مستقیم از مصرف کننده

قائم مقام وزیر صمت:

سخت افزار جدیدی بنام کالابرگ ایجاد نمی شود

قائم مقام وزیر صمت در امور بازرگانی گفت: تعبیر نادرستی 
از کالابرگ الکترونیکی شده است و سخت افزار جدیدی بنام 

کالابرگ ایجاد نمی شود. 
»محمدصادق مفتح« افزود: از زیرساخت های موجود مانند 
که  مرحله ای  در  و  شد  خواهد  استفاده  بانکی  کارت های 
سامانه تکمیل و اعلام شود، افراد مایل به دریافت کالای ارزان، 

می توانند به مکان های مشخص مراجعه کنند.
وی اظهار داشت: از هفته گذشته ستادی در وزارتخانه زیر 
نظر شخص وزیر شکل گرفت و همه مراحل تولید شامل تأمین 
و حمل مواد اولیه به کارخانه ها و آمادگی کارخانه ها برای تولید 

۲۴ ساعته، به طور کامل برنامه ریزی شد.

وی اعلام کرد: این موضوع به ویژه در خصوص روغن نباتی 
انجام شده و اکنون روغن به طور گسترده در فروشگاه ها موجود 
است و هر مقدار هم که تقاضای خرید افزایش یابد، آمادگی 

برای تولید و جایگزینی وجود دارد.
مردم  عنوان کرد:  بازرگانی  امور  در  صمت  وزیر  قائم مقام 
مطمئن باشند که کارخانه های تولید روغن به طور ۲۴ ساعته 
در حال تولید بوده و بازار تأمین خواهد شد؛ هیچ کمبودی در 
مواد اولیه نداریم و به تبع آن نیز مشکلی در تولید و عرضه وجود 

نخواهد داشت.
مفتح ادامه داد: نظام حمل ونقل کشور نیز آمادگی حمل 
این کالا را دارد و از قبل برنامه ریزی های لازم انجام شده است و 
محصولات تولیدی به سرعت از کارخانه تا سطح فروش حمل و 

توزیع می شود و مردم می توانند خریداری کنند.
نخست  روزهای  در  هیجانی  خریدهای  کرد:  تاکید  وی 
زیرا  ندارد،  ضرورتی  اما  بود،  پیش بینی  قابل  طرح  اجرای 
هیچ اختلالی در تولید پیش نخواهد آمد و روند تولید و توزیع 

استمرار خوبی خواهد داشت.
زمان  در  را  نگرانی ها  این که  بابیان  صمت  وزیر  قائم مقام 
نوسان قیمت ها طبیعی می دانیم، تصریح کرد: البته در فاصله 
خیلی کمی، کسانی که کالا ذخیره سازی کرده اند با اطمینان 
از شرایط بازار، تا مدتی در بازار نخواهد بود و از ذخیره خود 
استفاده خواهند کرد و این موضوع باعث می شود که پس ازاین 
استقبال زیاد از خرید در بازار رکود داشته باشیم و فراوانی کالا 

بیشتر شود.

قبل  از  خرید  از  حجم  این  ازآنجاکه  شد:  یادآور  مفتح 
و  برای آن وجود داشت  آمادگی کامل  بود،  پیش بینی شده 
امیدوار هستیم تا حدود سه روز آینده این هیجان فروکش کرده 

و بازار آرامی داشته باشیم.
روغن در همه فروشگاه های زنجیره ای موجود است

زنجیره ای  فروشگاه های  همه  در  روغن  اضافه کرد:  وی 
موجود است، اما با توجه به این که نظام سیستم اصناف، نظام 
متمرکزی نیست، ممکن است در یک واحد صنفی روغن 
نباشد، اما در فروشگاه های زنجیره ای که نظام توزیع متمرکز 
است، روغن به طور کامل وجود دارد؛ در اصناف نیز در صورت 

اتمام روغن به سرعت جایگزینی انجام خواهد شد.
مبلغ یارانه برای جاماندگان محفوظ است

قائم مقام وزیر صمت در امور بازرگانی در خصوص اعتراض 
یارانه  نکردن  دریافت  و  شده  انجام  بندی  دهک  به  نسبت 
جدید از سوی برخی افراد نیز توضیح داد: با توجه به این که 
ارزش یارانه به علت تورم در سال های گذشته به شدت کاهش 
پیداکرده بود، بخش زیادی از خانواده ها به علت این که فکر 
می کردند یارانه رقم قابل توجهی نیست، تغییرات جدید خود 
اما  را در حدود سه سال گذشته در سامانه درج نکرده اند، 
اکنون که رقم ها اصلاح شده و افزایش یافته، کسانی که از این 
اصلاح اطلاعات عقب مانده اند، مشتاق هستند که این کار را 

انجام دهند، بنابراین فشار زیادی به سامانه وارد شده است.
امکان  آینده  ماه  تا سه  به همین علت  یادآور شد:  مفتح 
ثبت نام و ویرایش اطلاعات در سامانه وجود خواهد داشت و 

مبلغ یارانه برای افرادی که اطلاعات آن ها تائید شود از روز اول 
پرداختی ها، محفوظ است.

یارانه جدید به بیش از ۸۵ درصد افراد تعلق می گیرد
وی تأکید کرد: این یارانه به بیش از ۸۵ درصد افراد تعلق 
قرار  درآمدی   ۱۰ گروه  در  که  کسانی  به  فقط  و  می گیرد 
می گیرند مبلغ کمتری پرداخت خواهد شد که تشخیص این 

دهک نیز ملاک هایی دارد.
ظرفیت بازرسی وزارت صمت ۱۰ برابر شد

قائم مقام وزیر صمت در امور بازرگانی در مورد نظارت بر عرضه 
کارخانه ها نیز بیان داشت: از پایان هفته گذشته به طور ویژه 
کارخانه ها و شبکه توزیع مورد بازرسی قرار گرفت و سه گروه 
بازرسی مشترک انجام شد و حجم بازرسی ها ۱۰ برابر شد؛ 
همچنین نمایندگانی برای پایش مستمر عرضه کارخانه ها، 
مستقر شدند تا از کار ۲۴ ساعته آن ها مطمئن شوند و این کار 

تا زمانی که بازار آرامش پیدا کند، ادامه خواهد داشت.
سامانه ۱۲۴ برای دریافت شکایت های مردمی از 

واحدهای صنفی
گران فروشی  تخلفات  می توانند  مردم  کرد:  اضافه  مفتح 
در غیر از اقلام چهارگانه ای که اصلاحات قیمت روی آن ها 
انجام شده را به سامانه ۱۲۴ گزارش دهند و با سازوکار جدید 
این سامانه که امکان نرم افزاری آن ایجادشده است، شکایات 
به صورت مستقیم از طریق سامانه سیمبا به تعزیرات حکومتی 
منتقل می شود، ضمن آن که شماره تلفن ۱۲۴ نیز به صورت 

شبانه روزی شکایات را دریافت و رسیدگی خواهد کرد.

کارشناس بازار سرمایه اعلام کرد:

اقدامات درست و موثر سازمان بورس؛ تاثیرگذار در صعود دوباره شاخص بورس
 یک کارشناس بازار سرمایه با اشاره به تاثیر اقدامات درست سازمان بورس 
در صعود بازار سرمایه گفت: مهمترین حمایت انجام شده از بازار، طرح تعیین 
را در میان  اتفاق می تواند اطمینان خاطری  این  بود که  سقف قیمت گاز 
سرمایه گذاران این بازار در برابر تهدیدات رشد قیمت حامل های انرژی ایجاد 

کند.
»نیما میرزایی« روند معاملات بورس در هفته ای که گذشت مورد ارزیابی قرار 
داد و افزود: بازار سهام در چند روز اخیر معاملات روان و با ثباتی را طی کرد و 
ارزش معاملات نسبتا بالا، اطمینان از حرکت های متعادل را بیشتر و ریسک 

بازار را کمتر از گذشته کرده است.
وی اظهار داشت: برخی اخبار مهم در هفته جاری از جمله تردید درباره 
حذف یارانه ارز ترجیحی اقلام خوراکی یا نوسانات قیمت جهانی نفت سبب 
ایجاد نوسان در معاملات بازار شد، اما روند کلی معاملات بازار با ثبات و صعودی 

بود.
میرزایی خاطرنشان کرد: در مجموع در کنار ثبات نسبی نرخ های جهانی 
و چشم انداز تورمی اقتصاد و ارز، تصمیمات حمایتی سازمان و نیز مسوولان 
اقتصادی باعث تثبیت پایه های اعتماد دوباره به بازار شد که تحت تاثیر چنین 

اتفاقی، نوسانات طبیعی بازار می تواند ادامه دار باشد. این کارشناس بازار 
سرمایه اظهار داشت: در گام فعلی شکست محدوده مهم مقاومتی شاخص 
بورس در محدود یک میلیون و ۵۸۰ محتمل بود و در صورت مبنا قرار دادن 

وضعیت فعلی نرخ های بهره، دلار و نفت احتمال صعود شاخص بورس وجود 
دارد، اما شکست منطقی بالاترین سقف شاخص نیازمند محرک های قوی تر 
است.  وی با بیان اینکه اقدامات درست و موثر سازمان بورس در چند وقت 
گذشته در صعود دوباره شاخص بورس بی تاثیر نبوده است، گفت: مهمترین 
حمایت انجام شده از بازار، طرح تعیین سقف قیمت گاز بود که این اتفاق 
می تواند به تنهایی اطمینان خاطری را در بورس و سرمایه گذاران این بازار 
در برابر تهدیدات رشد قیمت حامل های انرژی ایجاد کند و سبب جهش 
سود آوری شرکت ها شود. میرزایی ادامه داد: افزایش دامنه نوسان نیز در کنار 
تقویت بازارگردانی به مرور باعث افزایش جذابیت بورس برای سرمایه گذاری 
و نیز افزایش نقدشوندگی آن خواهد شد و جذب سرمایه توسط بازار سرمایه 
را تسریع و تثبیت خواهد بخشید. این کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: 
بخشی از این پول ها به طور طبیعی در اکوسیستم بورس باقی می ماند و موجب 

سرمایه گذاری دوباره و نیز تقویت تقاضا در این بازار خواهد شد.
وی تاکید کرد: چنین اقداماتی از سوی سازمان بورس زمینه اطمینان به 
تقویت  را  سیاست گذاران  نوآورانه  و  حمایتی  تصمیم گیری های  روند  تداوم 

خواهد کرد.

 مدیرکل آینده پژوهی، مدل سازی و مدیریت اطلاعات اقتصادی 
کالاهایی  مصرف  برای  خانوارها  داشت:  اظهار  اقتصاد  وزارت 
که ارز ترجیحی آن حذف شده با یارانه نقدی جدید مبلغی را هم 
اضافه می آورند اما هدف دولت حمایت از خانوار بوده چراکه این 
اقدام تورم غیر مستقیمی هم خواهد داشت و هدف این است که 
اطمینان پیدا کنیم که خانوار سطح رفاه قبل از تغییر قیمت ها را 

از دست ندهند.
ابراهیم صیامی درباره جزییات اجرای کالا برگ اظهار داشت: 
افراد  بانکی  کارت های  همان  براساس  برگ  کالا  اجرای  روش 
مشمول است و به دنبال آن هستیم که با اجرای این روش بتوانیم  
اطمینان پیدا کنیم که خانوار به طور قطع به آن کالای اساسی مورد 

نظر که ارز ترجیحی آن حذف شده اند، دست پیدا کنند.
وی ادامه داد: این روش در بانک مرکزی در حال پیاده سازی 
است و مدل مفهومی و فنی آن نیاز به زمان دارد تا تست های پایلوت 
و اولیه را انجام دهد و پس از آن به طور عملیاتی در کل کشور به اجرا 
می رسد. دو ماه دیگر اگر روش کالابرگ عملیاتی شود می توان را در 

اختیار مردم گذاشت.
مدیرکل مدل سازی و مدیریت اطلاعات اقتصادی وزارت اقتصاد 
افزود: کالابرگ همان کارت بانکی افراد است و قرار نیست که کارت 
جدیدی برای افراد مشمول صادر شود و همچنین قرار نیست که 
خانوار حساب بانکی جدیدی را اعلام و ارایه کنند، بر روی همان 

کارت بانکی عملیات های جدید یارانه ای قابل انجام است.  
صیامی در پاسخ به این سوال که آیا کالا برگ شامل همه مردم 
می شود؟، گفت: کالابرگ در حوزه نان و دارو به تمام مردم تعلق 

می گیرد و سایر کالاهای اساسی که ارز ترجیحی آن حذف شامل 9 
دهکی که یارانه نقدی 400 هزار تومانی و 300 هزار تومانی دریافت 

کرده اند، خواهد شد.
وی در پاسخ به این سوال که خانوار زیادی مشمول دریافت یارانه 
نقدی جدید نشده اند و مبلغ 400 و 300 هزار تومانی به دلایلی 
مانند سفر خارجی یک بار در چند سال گذشته سرپرست خارجی 
هر چند به یک کشور همسایه یا مالکان خودرویی مانند دنا و ... 
برای آنها واریز نشده که مردم نسبت به این اعتراض دارند، اظهار 
داشت: سازمان هدفمندی یارانه ها و وزارت کار سامانه ای را برای 
ثبت اعتراض و ثبت درخواست یارانه نقدی برای  افرادی که شامل 

آن نشده اند، راه اندازی کرده  است و به طور مستمر در حال چک و 
بررسی ثبت درخواست ها هستند.

مدیرکل مدل سازی و مدیریت اطلاعات اقتصادی وزارت اقتصاد 
تاکید کرد: این شاخص های تعیین خانوار مشمول یارانه جدید در 
حال بازنگری و اصلاح هستند. تعیین این شاخص ها در سال 98 
با مصوبه ای از سوی هیات دولت در دوران تغییر یارانه بنزین انجام 
شده اما این شاخص ها قابل بازبینی هستند و می توان در هیات 
دولت در این باره مصوبه جدید صاد کرد تا برخی از این شاخص ها 
تغییر کند چراکه این شاخص ها قانون نیستند که تغییر آن فرایند 

پیچیده ای داشته باشد.

نام دوباره  ادامه داد: اطلاعات و درخواست های ثبت  صیامی 
برای یارانه جدید جمع آوری می شود و براساس  اقدام کارشناسی 
شده از سوی وزارت کار پیشنهادی به هیات وزیران ارایه می شود که 
مصوبه تغییر شاخص های مشمول دریافت یارانه نقدی صادر شود 
و امکان اصلاح پرداخت یارانه نقدی و بازنگری در مشمولان وجود 
دارد. اصلاح شاخص های مشمولان یارانه نقدی جدید کار سخت 
و پیچیده ای نخواهد بود و اینطور که نیست که افرادی که امروز 
مستحق دریافت این یارانه هستند به دلیل انجام یک سفر خارجی 

در سال های گذشته محروم از یارانه ها شوند.
وی در پاسخ به این سوال که آیا یارانه 400 هزار تومانی افزایش 
می دهد؟  پوشش  را   ترجیحی  ارز  حذف  از  ناشی  قیمت های 
گفت: بله، یارانه ای که برای دهک ها در نظر گرفته شده افزایش 
و  می دهد  پوشش  را  ترجیحی  ارز  حذف  از  ناشی  قیمت های 
برآرودهای به دست آمده و اطلاعاتی که از مصرف خانوار در سال 
99 براساس دهک های شهری و روستایی داریم،  نشان می دهد با 
این ارقام 400 و 300 هزار تومانی یارانه جدید، خانوار برای مصرف 
کالاهای مورد نظر )کالاهایی که ارز 4200 تومانی آنها حذف شده( 
پول هم اضافه می آورد. مدیرکل مدل سازی و مدیریت اطلاعات 
اقتصادی وزارت اقتصاد تاکید کرد: خانوارها برای مصرف کالاهایی 
که ارز ترجیحی آن حذف شده با یارانه نقدی جدید مبلغی را هم 
اضافه می آورند اما هدف دولت حمایت از خانوار بوده چراکه این 
اقدام تورم غیر مستقیمی هم خواهد داشت و هدف این است که 
این طمینان را پیدا کنیم که خانوار سطح رفاه قبل از تغییر قیمت ها 

را از دست ندهند.  

مقام مسئول در وزارت اقتصاد :

مردم با یارانه جدید در مصرف کالاهای اساسی، مبلغی را اضافه می آورند!
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ورزشی

هیات  گزینه   دو  در  قم   استان  ورزش  های  برترین   
ورزشی و ورزشکار برتر در سال ۱۴۰۰ توسط پیشکسوتان، 
کارشناسان و خبرنگاران انتخاب خواهند شد،این نظر 

سنجی شب گذشته به پایان  رسید. 
توسط  که  برتر  نفرات  داوران  کمیته  بررسی  از  بعد 
پیشکسوتان، کارشناسان و خبرنگاران ورزشی انتخاب 
شده اند،روز چهارشنبه ۲۸ اردیبهشت ماه درسالن بعثت 

ساعت ۳۰/۱۷ تجلیل می شوند. 

 : خانوادگی  ونام  ۱.نام 
محمدپیروز منش 

سمت :ریاست هیات  
ورزشهای جانبازان 

هیات اول :جانبازان و معلولین 
هیات دوم :دوومیدانی 
هیات سوم :سوارکاری

ورزشکار اول :حسین گلستانی
ورزشکار دوم :سید محمدحسین حسینی جد

ورزشکار سوم :رضا عیوضی

۲،نام و نام خانوادگی :
علی فرجی

سمت :دبیر هیئت بدمینتون
هیات اول :بدمینتون

هیات دوم :کشتی
هیات سوم :والیبال

ورزشکار اول :نجاتی
ورزشکار دوم :محمد معین خاکی

۳،نام و نام خانوادگی :
صادق چهرقانی 

خبرنگار 
هیات اول :جانبازان و معلولین 

هیات دوم :بدمینتون 
هیات سوم :بسکتبال 

ورزشکار اول :اصغر حسن زاده 
ورزشکار دوم :امیرحسین جدی 

ورزشکار سوم:سید مهدی حسینی 

۴،نام و نام خانوادگی :محمد عروجی
پیشکسوت فوتبال و والیبال

هیات اول : جانبازان و معلولان
هیات دوم :تنیس روی میز 

هیات سوم :بدمینتون 
ورزشکار اول : حسین گلستانی
ورزشکار دوم :اصغر حسن زاده 

ورزشکار سوم :امیرحسین جدی بازیکن تیم فوتبال 
پیکان 

۵،نام و نام خانوادگی خانم محدثه افراز
مربی آمادگی جسمانی

هیات اول:همگانی 
هیات دوم:وزنه برداری 

هیات سوم :جانبازان و معلولین استان

6،نام و نام خانوادگی رسول قلی زاده 
مالک تیم فوتسال فردوس 

هیات اول :
هیئت کشتی 

هیات دوم :جانبازان و معلولین
هیات سوم :تکواندو

ورزشکار اول :مسعود عباسی
ورزشکار دوم :علیرضا نجاتی 

ورزشکار سوم :نعمتی 

7،نام و نام خانوادگی :
حسن حسینلو 

مربی والیبال نشسته
هیات اول : جانبازان و معلولین 

هیات دوم :والیبال 
هیات سوم :بدمینتون 

ورزشکار اول : سید حسین حسینی جد
ورزشکار دوم :  حسین گلستانی

ورزشکار سوم :خانم فاطمه خلیلی دروازه بان تیم ملی 
هندبال زنان 

۸،نام و نام خانوادگی: محمد صادق مرادی وقار
رشته ورزشی :فوتبال

هیات اول:تکواندو 
هیات دوم:کاراته 

هیات سوم :فوتبال
ورزشکار اول :هادی علیزاده 

ورزشکار دوم:امیرحسین جدی 
ورزشکار سوم:سید مهدی حسینی 

9،نام و نام خانوادگی :
رضا جعفری. 

خبرنگار ورزشی 
هیات اول کشتی.

هیات دوم :
هیات سوم مشتر کا:بسکتبال.

 جانبازان.  
ورزشکار اول نجاتی. 

ورزشکار دوم:فاطمه خلیلی هندبال. 
ورزشکار سوم مسعود عباسی. فوتسال 

۱۰،نام و نام خانوادگی :
علی کاشانی راد

فرهنگی بازنشسته
پیشکسوت والیبال نشسته

های  ورزش   : اول  هیات 
جانبازان و معلولین

هیات دوم :تکواندو 
هیات سوم :والیبال 

ورزشکار اول : حسین گلستانی
ورزشکار دوم : سید محمد حسینی جد

ورزشکار سوم :خانم خلیلی 

۱۱، نام و نام خانوادگی :
امیر حسامی نژاد 

خبرنگار و عکاس 
هیات اول :جانبازان و معلولین 

هیات دوم :کشتی 
هیات سوم :بدمینتون 

حسین  :امیر  اول  ورزشکار 
جدی، بازیکن پیکان تهران

مس  بازیکن  حسینی  مهدی  :سید  دوم  ورزشکار 
رفسنجان

ملی  تیم  کاپیتان  زاده  حسن  :اصغر  سوم  ورزشکار 
فوتسال

۱۲،نام و نام خانوادگی :صدرا قاسمی 
رشته ورزشی :والیبال 

هیات اول :جانبازان و معلولین 
هیات دوم :والیبال 

هیات سوم :بدمینتون 

ورزشکار اول :خانم فاطمه خلیلی 
ورزشکار دوم :الناز قاسمی 

ورزشکار سوم :ستایش رضایی 

 : خانوادگی  نام  و  ۱۳،نام 
مهدی جعفری 

خبرنگار 
هیات اول :تنیس روی میز 

هیات دوم :جانبازان و معلولین 
هیات سوم :بسکتبال 

ورزشکار اول :اصغر حسن زاده 
کاپیتان تیم ملی فوتسال 
ورزشکار دوم :گلستانی 

ورزشکار سوم :خانم خلیلی 

۱۴،نام و نام خانوادگی :هادی ثباتی 
رشته ورزشی بسکتبال باویلچر 
هیات اول :جانبازان و معلولین 

هیات دوم :بدمینتون 
هیات سوم :شنا 

ورزشکار اول :محمد محمد نژاد 
ورزشکار دوم :گلستانی 
ورزشکار سوم :حسینی 

۱۵،نام و نام خانوادگی : زینب دوستی
نایب رئیس بدمینتون
هیات اول :بدمینتون

هیات دوم :کشتی
هیات سوم :والیبال

ورزشکار اول :نجاتی
ورزشکار دوم :حسن زاده

ورزشکار سوم :خانم خلیلی 

۱6،نام و نام خانوادگی :
علی دخانجی 

پیشکسوت فوتبال 
هیات اول :جانبازان و معلولین 

هیات دوم :باستانی 
هیات سوم :تنیس روی میز 

ورزشکار اول :اصغر حسن زاده 
کاپیتان تیم ملی فوتسال 
ورزشکار دوم :گلستانی 

ورزشکار سوم :خانم خلیلی 

 : خانوادگی  نام  و  نام   ،۱7
محمد عموئیان

رئیس هیئت تنیس روی میز
هیات اول :تنیس روی میز

هیات دوم :کشتی
هیات سوم :تکواندو

ورزشکار اول :محمد حسن حبیبی
ورزشکار دوم :نجاتی کشتی

ورزشکار سوم :گلستانی  والیبال نشسته

۱۸- نام و نام خانوادگی :خانم کوثر قاسمی 
رشته ورزشی والیبال 

هیات اول :جانبازان و معلولین 
هیات دوم :تنیس روی میز 

هیات سوم :والیبال 
ورزشکار اول :فاطمه خلیلی 

ورزشکار دوم :ستایش رضایی 
ورزشکار سوم :فاطمه عقیلی

۱9،نام و نام خانوادگی:  رضا ترابی 
پیشکسوت دو ومیدانی

هیات اول : ورزش های جانبازان و معلولین
هیات دوم :کاراته 

هیات سوم :دوومیدانی 
ورزشکار اول : حسین گلستانی 

ورزشکار دوم : سید محمد حسینی جد
ورزشکار سوم :خانم خلیلی

۲۰،نام و نام خانوادگی : ابوالفضل حلوائی زاده 
جانباز پرتاب وزنه ، تیراندازی

هیات اول : جانبازان و معلولین
هیات دوم :تیراندازی 

هیات سوم :پرتاب وزنه 
ورزشکار اول : آقای گلستانی 

ورزشکار دوم : آقای حسینی جد 
ورزشکار سوم : آقای حسینلو

۲۱،نام و نام خانوادگی فاطمه نقی پور
مربی آمادگی جسمانی

هیات اول :ورزش های همگانی
هیات دوم :وزنه برداری
ورزشکار اول :هلیا افراز

۲۲،نام و نام خانوادگی محسن حلوایی
پیشکسوت کشتی
هیات اول :کشتی

هیات دوم :جانبازان
هیات سوم :کاراته

ورزشکار اول :علیرضا نجاتی
ورزشکار دوم :جوادرضایی

ورزشکار سوم :گلستانی

۲۳،نام و نام خانوادگی:
سیدمرتضی منافی

خبرنگار روزنامه آرمان ملی 
هیات اول :کشتی
هیات دوم :کاراته

هیات سوم :والیبال
ورزشکار اول :امیر عبدی

ورزشکار دوم :مرتضی نعمتی
ورزشکار سوم :مسعود عباسی

 : خانوادگی  نام  و  ۲۴،نام 
محمد حسن حسین زاده

مسئول هییت بدمینتون
هیات اول :بدمینتون

ورزشکار اول :معین خاکی

۲۵، نام و نام خانوادگی :اکرم السادات حسینی خو
مربی.کمان. نایب ریس کمان .داور کمان

هیات اول :تیروکمان
ورزشکار اول :الناز قاسمی

ورزشکار دوم :فاطمه خلیلی بهفر
ورزشکار سوم :زهرا احمدی نیا

۲6- نام و نام خانوادگی :
روح اله کرمانی 

روزنامه نگار 
هیات اول :کشتی

هیات دوم :جانبازان و معلولان
هیات سوم :هندبال

ورزشکار اول : علیرضا نجاتی
ورزشکار دوم : فاطمه خلیلی

ورزشکار سوم :مسعود عباسی

نظر سنجی برترین های ورزش استان قم در سال 14۰۰   
سخنی با مسئولان فوتبال استان قم ؛

خوشه طلایی به سرنوشت گل ریحان 
تبدیل نشود؟!

ایمان / رضا ملکی
خوشه  اولی  دسته   تیم  مسئولان  تصمیم  با 
طلایی ساوه و مشکلات عدیده ای که فراروی 
تیم  این  ،مالک  داشت  قرار  ساوه  در  تیم  این 
تصمیم گرفت که با هماهنگی مسئولان فوتبالی 
قم تمرینات این تیم را به قم آورده تا مسابقات 

خود را هم در قم برگزار نماید.
اردوی این تیم در دو ماه گذشته در قم برگزار 
گردیده و اسکان بازیکنان در مجموعه آبرومند 
شاهد در نظر گرفته شده و تمرینات نیز در دو 
زمین شهید حیدریان و دانشگاه قم در حال 

پیگیری است. شنیده می شود مالک این تیم در نظر دارد فصل آتی مسابقات دسته 
اول لیگ فوتبال ایران را با خوشه طلایی در قم دنبال نماید که اگر این اتفاق حاصل 
گردد می بایستی کالبد شکافی ورود این تیم به ولایت صورت بپذیرد که آیا آمدن این 

تیم به قم نفعی برای فوتبال قم خواهد داشت یا خیر.
برای این موضوع باید به نگرش درست اهالی فوتبال قم به این مورد پرداخت 
صبای قم حدود هفت سال در قم بود اما فوتبال قم بهره لازم را از بودن این تیم در قم 
نبرد تنها دو بازیکن از سال های دور در بدنه ی تیم های لیگ برتری با نام های مهدی 

حسینی و امیرحسین جدی حضور دارند که قابل دفاع نمی باشد.
با بازی های خوشه طلایی در قم بار دیگر تماشاگران اندک قمی را با ورزشگاه 
یادگار امام )ره( آشتی می نماید و امکانات عالی این استادیوم که در فراموشی سپرده 
شده بود بار دیگر احیا خواهد شد. از طرف دیگر بازیکنان مستعد قمی می توانند 
در آزمون ورودی این تیم در آغاز تمرینات شرکت نمایند مسلما بازیکنان شایسته 
قمی می توانند در بدنه ی این تیم در لیگ فوتبال ایران و از طرف دیگر حضور مربیان 
جوان قمی در تمرینات این تیم می تواند بار فنی و علمی آنان را بالا برده و حتی با 
آنالیز بازی های خوشه ی طلایی به دانش خود افزوده و مسیر جدیدی را در لباس 
مربیگری خود دنبال نمایند. اما اگر به سرنوشت تیم گل و ریحان البرز که در سال 
گذشته به قم آمد و با سرو صدای زیاد با مسابقات دسته دوم فوتبال ایران شرکت 
کرد و با آبروریزی و انحلال در فوتبال ایران همراه بود نگاه کنیم می بینیم که وقت 
و انرژی بسیاری از بازیکنان،مربیان و کادر مدیریتی پیوسته در این تیم کرجی هدر 
رفت و در آخر نه تنها چیزی حاصل فوتبال قم نشد بلکه مبالغی بود که از جیب 
نائینی سرپرست کوشا و خوش نام این تیم خرج گردید اما با انحلال آن پول های 
هزینه شده توسط وی به یغما رفت و کسی هم پاسخگوی ضررو زیان ناشی از این 
مورد در خصوص وی نیست.  برای آمدن خوشه طلایی به قم می بایستی با نگاه 
درست مسئولان فوتبال این استان به مساله ورود نمایند تصمیم های لازم گرفته شود 
تا با آبروی استان بازی نشود اگر اینگونه شد موج جدیدی در فوتبال قم به وجود 
خواهد آمد. انگیزه ها بالا رفته و بازیکنان با تلاش مستمر سعی خواهند نمود که 
خود را نشان دهند و این به نفع فوتبال قم خواهد بود پیوستن چند مربی کاربلد 
قمی در بدنه ی این تیم می تواند امتیاز میزبانی را برای ما دربر داشته باشد امید داریم 
در آینده ای نزدیک شاهد حرکتهای روان و منطقی در بدنه ی فوتبال قم باشیم تا با 

نگرشی درست الان در مسیر رشد و شکوفایی قرار گیرد.

مدیر فرهنگی اداره کل ورزش و جوانان استان قم :

اخلاق پهلوانی تکمیل کننده بعد قهرمانی 
در ورزش است

مدیر فرهنگی اداره کل ورزش و جوانان استان قم منش و رفتار پهلوانی را شاخصه 
ضروری برای توسعه ورزش قهرمانی عنوان کرد.

به گزارش ستاد خبری نخستین همایش معرفی برترین های ورزش قم در سال 
۱۴۰۰، محسن دو علی با اشاره به ضرورت ترویج فرهنگ پهلوانی در کنار قهرمانی 
برای نسل جوان، اظهار کرد: تقارن این همایش با آغاز هفته پهلوانی میتواند فرصت 

خوبی برای ترویج منش پهلوانی در کنار توسعه ورزش قهرمانی ایجاد کند.
وی با بیان اینکه استان قم همواره از استان های قهرمان پرور در عرصه ورزش 
کشور بوده است،تصریح کرد: خوشبختانه استان قم همواره در بیشتر رشته ها 
توانسته است نمایندگان شایسته ای به تیم های ملی معرفی کند و حتی بیشتر این 
نمایندگان با شایستگی توانستند مدال های رنگارنگی را برای کشور به ارمغان آورند.
مدیر فرهنگی اداره کل ورزش و جوانان استان قم ادامه داد: البته نسل جوان ما 
باید توجه داشته باشد که ورزش قهرمانی در کنار رفتار و منش پهلوانی میتواند رشد 

و تکامل داشته باشد.
وی با اشاره به نقش معرفی برترین های ورزش در توسعه ورزش قهرمانی استان، 
بیان کرد: نسل جوان ما در ورزش نیازمند الگوهای مناسبی هستند که منش و رفتار 
پهلوانی را در کنار شاخصه های قهرمانی داشته باشند و اینگونه برنامه ها میتواند 

نقش خوبی در این راستا ایفا کند.
گفتنی است مراسم معرفی برترین های ورزش قم در سال ۱۴۰۰ روز چهارشنبه 
۲۸ اردیبهشت ماه از ساعت ۱۷:۳۰ در سالن بعثت فرهنگسرای جوان برگزار 

خواهد شد.

رییس هیات کشتی استان قم خبرداد:

افتخار آفرینی فرنگی کاران قمی
 در جام بین المللی شاهد 

 رییس هیات کشتی قم از کسب سه مدال رنگارنگ توسط فرنگی کاران استان در 
مسابقات بین المللی جام شاهد خبر داد.

هادی علیایی ، با اشاره به برگزاری رقابت های بین المللی جام شاهد در شهر 
رشت استان گیلان و عملکرد نمایندگان اعزامی قم به این مسابقات، اضافه کرد: از 

۴ نماینده قم در این مسابقات سه فرنگی کار موفق به کسب مدال شدند.
برنز،  مدال  کیلوگرم   ۶۰ در  محمدجانقلی  مسابقات  این  در  داد:  ادامه  وی 
محمدامین جبالی فر در ۶۶ کیلو نشان نقره و محمدصادق عبدالهی در ۹۷ کیلوگرم 
آویز نقره را تصاحب کردند.  علیایی گفت: محمد جانقلی، محمدامین  گردن 
جبالی فر، سید محمدحسن جلالی و محمدصادق عبدالهی نمایندگان کشتی 
فرنگی قم در این رقابت ها بودند. پانزدهمسن دوره رقابت های بین المللی کشتی 
فرنگی جام شاهد طی روزهای ۲۲ و ۲۳ اردیبهشت ماه جاری به میزبانی شهر رشت 

برگزار شد.
حضور فرنگی کار قمی به  سومین اردوی تیم ملی نوجوانان

وی در ادامه بیان کرد: از محمدجواد ابوطالبی کشتی گیر ۴۸ کیلوگرم استان قم 
برای حضور در سومین مرحله از اردوی تیم ملی کشتی فرنگی نوجوانان کشور دعوت 
به عمل آمده است. رییس هیات کشتی قم قم تصریح کرد: این اردو طی روزهای 
۲۴ اردیبهشت لغایت ۲ خردادماه در شهرستان شهریار برگزار می شود. ابوطالبی در 
مسابقات بین المللی جام رحیم علی آبادی که طی روزهای ۱۷ الی ۲۰ اردیبهشت سال 
جاری در شهر سرخس برگزار شد بر سکوی نخست ایستاد و در مسابقات قهرمانی 

نوجوانان کشور در اسفند ماه سال ۱۴۰۰ در مسجد سلیمان به نشان نقره رسید.

 تیم فوتبال استقلال در ادامه عملکرد درخشان خود در دیدار خارج از خانه مقابل 
فولادخوزستان به برتری دو بر یک دست یافت تا تنها یک نفس با کسب جام قهرمانی فاصله 

داشته باشد. 
براساس این گزارش ، تیم فوتبال استقلال صدرنشین مقتدر لیگ برتر شنبه شب از هفته 
بیست و هفتم این مسابقات به میهمانی فولادخوزستان رفت و دو بر یک برنده شد تا در 

آستانه قهرمانی باشد.
استقلال با این پیروزی، ۶۳ امتیازی شد تا در سه دیدار آینده و در بدترین حالت برای 

رسیدن به مقام قهرمانی، تنها نیاز به سه امتیاز داشته باشد.
قضاوت این دیدار را »محمدحسین زاهدی فر« با کمک های »حسین مرادی« و »علی 

احمدی« برعهده داشتند.
جواد نکونام و فرهاد مجیدی همبازیان سابق، در ورزشگاه فولاد  آره نا روبه روی یکدیگر قرار 

گرفتند. آنها از روی نیمکت تلاش کردند تا تیم هایشان را به سمت پیروزی رهنمون سازند.
استقلال در شرایطی پا به این مسابقه گذاشت که هفته گذشته شهر خودرو را از پیش رو 
برداشت و به دنبال این بود با کسب یک نتیجه ایده آل در بیرون از خانه جام را در یک قدمی 

خود ببینید که به این مهم رسید.
فولاد خوزستان تیمی است که با جواد نکونام پیشرفت چشمگیری داشته و در لیگ 
قهرمانان آسیا به عنوان تیم اول صعود کرد. آنها می خواستند اولین شکست استقلال را ثبت 
کنند تا نشان دهند تیمی ویژه هستند که با شایستگی رقیبان ریز و درشت آسیایی را از پیش 

رو برداشتند اما ناکام ماندند.
دقیقه ۲، حرکت خوب امیرحسین حسین زاده از جناح چپ با ارسال زمینی وی همراه 

شد اما توپ قبل از این که در بهترین شرایط به یامگا برسد توسط سلمانی دفع شد تا این 
فرصت مناسب از دست برود.

دقیقه ۳، ارسال کرنر مهدی پور به بازیکنان فولاد خوزستان برخورد کرد و توپ به شکل 
بسیار خطرناکی از کنار تیرک افقی دروزاه شهاب گردان به خارج رفت.

دقیقه ۸، حرکت ابوالفضل جلالی از سمت چپ با شوت این بازیکن همراه شد و توپ پس 
از برخورد به مدافعین فولاد راهی کرنر شد.

دقیقه ۲۷، ارسال مهدی شیری از جناج راست با ضربه سر لوسیانو پریرا همراه شد اما 
ضربه سر این بازیکن به راحتی توسط سیدحسین حسینی مهار شد.

دقیقه ۳۷، فولاد روی یک حرکت تیمی صاحب موقعیت شد که توپ توسط مدافعان 
استقلال برگشت و به مهدی شیری رسید اما ضربه کم دقت و کم اثر این بازیکن به بیرون 

رفت.
دقیقه۴۲، شوت ابوالفضل جلالی از پشت محوطه جریمه فولاد خوزستان به شکلی 

خطرناک از بالای دروازه گردان به خارج رفت.
دقیقه ۵۰، ارسال فولادی ها پشت مدافعان استقلال با اشتباه عارف غلامی همراه شد 
که ساسان انصاری در جدال بر سر توپ با سیدحسین حسینی برخورد کرد و گلر آبی ها که 

توانست با شیرجه ای دیدنی توپ را دور کند.
دقیقه ۵۳، صالح حردانی از جناح راست حرکت کرد و توپ را به امیر حسین حسین زاده 
پاس داد و این بازیکن به مهار توپ عالی و شوتی دیدنی دروزاه شهاب گردان را گشود تا 

استقلال به گل برسد.
دقیقه ۶۵، ارسال کرنر پاتوسی به روی دروازه استقلال با ضربه سر موسی کولیبالی همراه 

شد که توپ به شکل بسیار خطرناکی از بالای دروازه به بیرون رفت.
قیقه ۷۳، استقلال در ضد حمله با نفرات زیاد به دروازه فولاد یورش برد که توپ به صالح 
حردانی رسید و این بازیکن با حرکتی در عرض و شوتی دیدنی توپ را به گوشه دروازه گردان 

فرستاد و گل دوم تیمش را به ثمر رساند.
دقیقه ۸۱،  ارسال به دهانه دروازه با ضربه برگردان و زیبای ساسان حسینی همراه شد که 

توپ به شکل بسیار خطرناکی از بالای دروازه به بیرون رفت.
در دقیقه ۸۶، »وحید حیدریه« مدافع پیش تاخته فولاد نتوانست دروازه خالی استقلال 

را باز کند.
در دقیقه ۹۲ حملات فولاد جواب داد و »علیرضا کوشکی« یکی از گل های خورده میزبان 

را پاسخ داد.

استقلال در آستانه قهرمانی با عبور از پل فولادی؛

 جام رنگ آبی گرفت 

آگهی فقدان سند مالکیت
تمامی ۶۷/۵ سهم از ۱۲۲۲ سهم ششدانگ پلاک ۱۹۴۷/۷۱ اصلی بخش ۲ قم در دفتر ۲۳۹ صفحه ۵۳۰ بنام محمد 
همتی ثبت وسند صادر شده است و ۶۷/۵ سهم از ۱۲۲۲ سهم ششدانگ پلاک مذکور در دفتر ۲۳۹ صفحه ۵۲۷ بنام 
علی ابراهیمی اذرک ثبت وسند صادر شده است وهردو ثبت به موجب سند قطعی ۳۷۴۵۷-۱۷/۰۳/۱۳۳۷ دفتر ۱۵ 
قم به سلطان کلهری منتقل شده است سپس بموجب وارده ۲۰۰۰۹۱۱ -۱۴۰۱/۰۱/۲۰ مالک خانم محترم شوکتی 
مالک ششدانگ پلاک ۱۹۴۷/۷۱/۲۰۷۶ اصلی از طریق رای شماره ۲۰/۰۹/۱۴۰۰-۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۴۴۵۳ 
هیات اعلام نموده به علت جابجایی سند مالکیت مذکور مفقود گردیده است، لذاباستناد تبصره یک اصلاحی ماده ۱۲۰ 
آیین نامه قانون ثبت در ۱ نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام 
معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید 
اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد.بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر 

مقررات اقدام خواهد شد. )م الف ۱۵۲۴۲(
رونوشت ستاد اجرائی فرمان حضرت امام)ره(
عباس پور حسنی حجت آبادی–رئیس ثبت اسناد منطقه۲ قم

----------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

آقای اسمعیل کاملی با ارائه دو برگ استشهادیه شهود مصدق در دفترخانه ۶۷ قم اعلام داشته که سند مالکیت مربوط 
به سه دانگ مشاع از ششدانگ پلاک ۲۳۴۱/۵۹/۱۱۳/۱۱۵ اصلی واقع در بخش دو ثبت قم در دفتر الکترونیک 
۱۳۹۶۲۰۳۳۰۰۰۲۰۰۰۴۹۰ به نام وی ثبت و سند صادره مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده 

اند.لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده ۱۲۰ آیین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا 
چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی 
ظرف مدت ۱۰ روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد.بدیهی است پس از 

انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد./ )م الف ۱۵۲۴۳(
رونوشت:ستاد اجرائی فرمان حضرت امام)ره(
عباس پور حسنی حجت آبادی–رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

----------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

سید رضا کمالی با ارائه دو برگ استشهادیه شهود مصدق در دفترخانه ۲۸ قم اعلام داشته که سند مالکیت مربوط به 
ششدانگ پلاک ۲۱۴۳/۱۷۸ اصلی واقع در بخش دو ثبت قم در دفتر الکترونیک ۱۴۰۰۲۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶۳۷۸ به نام وی 
ثبت و سند صادره مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده اند.لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی 
ماده ۱۲۰ آیین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد 
خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتبا به این اداره اعلام و 
ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد.بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت 

المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد./ )م الف ۱۵۲۴۴(
رونوشت:ستاد اجرائی فرمان حضرت امام)ره(
عباس پور حسنی حجت آبادی–رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم
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صف کشی برای تکیه بر صندلی هیات رییسه مجلس؛

رقابت قالیباف با سه کاندایدا برای ریاست

کمتر ازدو هفته تا برگزاری سومین انتخابات هیات رییسه مجلس یازدهم باقی 
مانده است. میدان رقابتی که کاندیداها برای پیروزی در آن، تکاپوی بسیار می کنند. 
انتخابات هیات رییسه مجلس شورای اسلامی در اجلاسیه سوم دوره یازدهم در 
۴ خرداد برگزار می شود. شنیده ها از لابی مجلس حکایت از تعدد کاندیداها برای 

کسب کرسی های مختلف هیات رییسه دارد.
قبلی،  یازدهم در دو سال  رییس مجلس  قالیباف  نظر می رسد محمدباقر  به 
و  نادران  الیاس  از  رو است.  اصلی ترین کاندیدای ریاست مجلس در سال پیش 
مصطفی میرسلیم نمایندگان تهران و  فریدون عباسی نماینده کازرون به عنوان دیگر 

کاندیداهای ریاست مجلس نام برده می شود.
البته که کاندیداتوری نادران در رقابت با قالیباف از سایر رقبا جدی تر است تا جایی 
که نادران با انتشار متن سرگشاده ای خطاب به نمایندگان، انتقاداتی نسبت به نحوه 

اداره مجلس توسط قالیباف مطرح کرده است.
رقابت 7 نفر برای دو نایب رییسی

رقابت بعدی بر سر دو نایب رییسی مجلس است که در حال حاضر نیکزاد و مصری 
به عنوان نواب اول و دوم بر صندلی نایب رییسی تکیه زده اند. 

در زیر اسامی کاندیداهای احتمالی نایب رییسی را می خوانید: ۱- علی نیکزاد 
نماینده اردبیل۲- عبدالرضا مصری نماینده کرمانشاه 

۳- حمیدرضا حاجی بابایی نماینده همدان۴- ابراهیم عزیزی نماینده کرمانشاه 
۵- حجت الاسلام مجتبی ذوالنور نماینده قم 

۶-حجت الاسلام نصرالله پژمان فر نماینده مشهد۷- حجت الاسلام محمدرضا 
میرتاج الدینی نماینده تبریز

تعدد کاندیداها برای دبیری هیات رییسه
طبق آیین نامه داخلی مجلس، ۶ نماینده به عنوان دبیر در ترکیب هیات رییسه قرار 

دادند که کاندیداهای احتمالی آن در سال سوم مجلس یازدهم به شرح زیر است: 
۱-  مجتبی یوسفی نماینده اهواز ۲- محمد رشیدی نماینده کرمانشاه۳- روح الله 
متفکر آزاد نماینده تبریز۴- حسینعلی حاجی دلیگانی نماینده شاهین شهر۵- علی 
کریمی فیروزجایی نماینده بابل۶- محسن دهنوی نماینده تهران۷- روح الله نجابت 

نماینده شیراز 
حسن  محمد  رودسر۱۰-  صفری  محمد  مراغه۹-  نماینده  علیزاده  علی   -۸
آصفری نماینده اراک۱۱- سید ناصر موسوی لارگانی نماینده فلاورجان ۱۲- احمد 

امیرآبادی نماینده قم  ۱۳- معصومه پاشایی نماینده مرند و جلفا
رقابت بر سر کارپردازی

طبق آیین نامه داخلی مجلس سه نفر به عنوان کارپرداز )ناظر( هیات رییسه 
انتخاب خواهند شد که نامزدهای احتمالی را در زیر می خوانید:

۱-  سید نظام موسوی نماینده تهران-۲ علیرضا سلیمی نماینده محلات-۳ 
محمدحسین فرهنگی نماینده تبریز-۴ علی رضایی نماینده کنگاور۵- محسن 

پیرهادی نماینده تهران 
با توجه به اینکه اسامی کاندیدهای بیان شده به عنوان شنیده هاست، احتمال کم 
یا اضافه شدن به این لیست وجود دارد. با نزدیک شدن به زمان انتخابات و برگزاری 
جلسات فراکسیون انقلاب اسلامی به عنوان فراکسیون اکثریت مجلس، ترکیب 

نهایی مشخص خواهد شد.

هانی زاده کارشناس مسائل غرب آسیا مطرح کرد:

»قطر« حلقه اتصال دیپلماسی ایران
 به شورای همکاری خلیج فارس

کارشناس مسائل غرب آسیا گفت: قطر به عنوان حلقه اتصال دیپلماسی بین ایران 
و سایر کشورهای عضو شورای همکاری خلیج فارس ایفای نقش می کند. 

حسن هانی زاده با اشاره به سیاست تعاملی و فعال شدن دیپلماسی اقتصادی 
خارجی  سیاست  گفت:  منطقه،  کشورهای  قبال  در  ایران  اسلامی  جمهوری 
دولت سیزدهم مبتنی بر ایجاد همگرایی با کشورهای منطقه است. رییس جمهور 
کشورمان در ابتدای ریاست جمهوری خود، صریحا اعلام کرد که دولت سیزدهم 
آماده تعامل با همه کشورهای منطقه به ویژه کشورهای حوزه خلیج فارس است و از 
همان زمان همکاری بین دولت سیزدهم و برخی کشورهای عضو شورای همکاری 
خلیج فارس شکل گرفت. این کارشناس مسائل غرب آسیا اضافه کرد: قطر یکی از 
کشورهای عضو شورای همکاری خلیج فارس است که در طول چهار دهه گذشته و 
بعد از پیروزی انقلاب اسلامی روابط مناسبی بر اساس احترام متقابل با جمهوری 
اسلامی ایران داشته و به عنوان حلقه اتصال بین ایران و سایر کشورهای عضو شورای 

همکاری خلیج فارس ایفای نقش کرده است.
وی افزود: کشور قطر چه در دوره امیر سابق قطر، شیخ حمد آل ثانی و چه در دوره 
فرزند ایشان شیخ تمیم بن حمد آل ثانی، همواره روابط بسیار متعادل و رو به رشدی 
بوده است. اخیراً شیخ تمیم بن حمد آل ثانی تمایل خود را برای ایجاد رابطه بین ایران 
و سایر کشورها و تقویت این رابطه و همچنین حل مشکلات مربوط به مذاکرات ایران 
و کشورهای ۱+۴ در وین، اعلام آمادگی کرده است. سفر تمیم بن حمد آل ثانی به 

تهران هم در این راستا قرار دارد.
این کارشناس مسائل غرب آسیا در گفت وگو با ایرنا، با تأکید بر اینکه قطر بارها در 
مسأله برجام نقش مثبتی ایفا کرده است، گفت: ولی با توجه به اینکه الان جنگ 
یمن و عربستان در حال کاهش است و عربستان هم اعلام آتش بس کرده است، 
به نظر می رسد قطر می تواند در حوزه همکاری بین ایران و کشورهای عضو شورای 
همکاری خلیج فارس و برجام و نزدیک کردن دیدگاه ایران با برخی کشورهای اروپایی 
و آمریکا می تواند بخشی از دستاوردهای سفر آقای شیخ تمیم بن حمد آل ثانی امیر 

قطر به تهران باشد.
هانی زاده در پایان با بیان اینکه نقش قطر در حل بحران های منطقه ای بسیار 
سازنده است، خاطرنشان کرد: قطر می تواند نقش کاملا متعادلی به عنوان یک 

چکش تعادل در روابط ایران و شورای همکاری خلیج فارس تلقی شود. 
از  اقتصادی دولت سیزدهم، نشان  تاکید کرد: همکاری های دیپلماسی  وی 
بازگشایی گره های اقتصادی موجود دارد و اینکه دولت در تلاش است تا همکاری 

های اقتصادی با کشورهای منطقه را افزایش دهد.

یادگار امام تاکید کرد: امروز همه مسائل کشور به حوزه سیاست خارجی گره 
خورده و باید گره این حوزه را باز کرد و توان مدیریتی و خرد جمعی جمهوری 
اسلامی ایران که طی این چهل و سه سال با آزمون و خطا ساخته شده، می تواند 

این کار را انجام بدهد.
آیت الله سید حسن خمینی طی سخنانی در دیدار با جمعی از معاونین سابق 
وزارت خارجه و سفرای ادوار گوناگون جمهوری اسلامی ایران که چهارشنبه شب 
در حسینیه جماران برگزار شد، گفت: یکی از ویژگی های مؤمن که در شخصیت 
امام هم متجلی و همه ما آن را را باید در خودمان پررنگ کنیم این است که هیچ وقت 
»وسیله« به جای »هدف« نمی نشیند؛ این مساله به طور خاص در حوزه سیاست 

خارجی بسیار معنی دارد.
 تقدس بخشیدن به مسیر، گم کردن هدف است

 یادگار امام در ادامه با اشاره به این جمله که »هدف وسیله را توجیه نمی کند«، 
افزود: معنای این عبارت آن است که اگر هدف شما هرقدر هم مقدس باشد، 
حق ندارید از هر راهی برای رسیدن به آن هدف استفاده کنید. اما سخن من این 
است که هیچ وقت نباید راه جای هدف قرار بگیرد. مسیر، هیچ تقدسی ندارد و 
اگر مسیری بسته شد، راه دیگری باید انتخاب کرد و اینکه ما به خود مسیر تقدس 

ببخشیم، گم کردن هدف است.
وی با بیان اینکه بعضی ها تعبیر »الْمُؤْمِنُ کَیّس« را به این معنا گرفته اند که نزدیک 
ترین، کم هزینه ترین و سریع ترین راه برای رسیدن به هدف انتخاب شود که این 
راه ها باید صد درصد عقلایی باشد، یادآور شد: یکی از جملات امام که بعضا فهم 
اشتباهی از آن شده، این عبارت است که »همۀ ما مأمور به تکلیف و وظیفه ایم نه 

مأمور به نتیجه«.
یادگار امام در تشریح این جمله افزود: سخن امام بدین معناست که بین هدف و 
نتیجه تفاوت وجود دارد. هدف، قبل از نتیجه تعریف می شود و نتیجه بعد از حرکت 
به دست می آید. ما با توجه به اهداف است که وظیفه خود را می شناسیم و اگر 
ندانیم به دنبال کدام هدف هستیم، اصلا وظیفه مشخصی نداریم. البته بعد از 
شناخت هدف و دریافتن اینکه کدام کار وظیفه ی ما برای رسیدن به هدف است 
آن وقت اگر به نتیجه رسیدیم چه بهتر؛ و اگر نرسیدیم چون تلاش خود را کرده ایم 

مأجور هستیم.
 خاطره ای مهم از امام

 وی با بیان اینکه سیاست خارجی و کار دیپلماسی صرفا مسیر وصول به اهداف 
است و فی نفسه تقدسی ندارد، ادامه داد: هدف فراتر از این مسیر است. اگر 
مسیری را رفتید و به نتیجه نرسید، باید سریعا آن مسیر را عوض کنید و مسیرهای 
دیگری را بروید. قدرت یک دیپلمات و دستگاه دیپلماسی این است که هنگام 
مواجه شدن با بن بست در یک مسیر، بتواند در کمتر از ۲۴ ساعت راه جدیدی را 
باز کند؛ ولو اینکه آن راه حل  با مسیر به ظاهر ۱۸۰ درجه مخالف، اما در واقع در 

راستای هدف باشد.
یادگار امام سپس با اشاره به سیره علمی امام راحل در دوران رهبری گفت: به نظر 
من یکی از سرمایه های امام، »ثبات قدم« ایشان در اهداف بود، اما عظمت این 
ویژگی، جلوه ی ویژگی دیگر ایشان یعنی »توانایی تغییر راه ها و مسیرها« را کمرنگ 
کرده است. ایشان در پایان جنگ می گویند، تا دیروز می خواستیم جنگ کنیم و 
امروز از صلح سخن می گوییم. در همین زمینه مثالی دیگر هم وجود دارد؛ روزی 

که امام آن بیانات بسیار تند را بعد از حج خونین علیه آل سعود گفتند و آنها را تکفیر 
کردند، من برای اقامه نماز جماعت خدمتشان رفته بودم. ابوی ما هم آمدند. به امام 
گفتند با وجود این تعبیر شما )کافر خواندن سعودی ها( چه طور بعدا با آنها رابطه 
برقرار کنیم؟! امام گفتند مگر با بقیه کفار رابطه نداریم؟! اینها هم مثل آنها هستند!
وی افزود: این جمله امام نشان می دهد که در همان لحظه که امام از موضع 
غیرت دینی در حال حمله به چنین جنایتی که بالغ بر ۳۰۰ نفر از شهروندان ما را 
به شهادت رساند، بودند؛ گام بعدی را هم می دیدند. این منطق نشان می دهد که 
روابط با عربستان و آل سعود نه آنقدر مقدس است که بگوییم حتما باید برقرار باشد 
و نه آنقدر نا مقدس است که بگوییم هیچ وقت نباید باشد، بلکه این امور بستگی 

به مصالح دارد.
 حاکم وابسته مصالح خود و حاکم ملی مصالح مردم را می بیند 

 سید حسن خمینی تصریح کرد: مگر حاکمان آلمان - مثلا- مصالح خودشان 
را نمی بینند؟! یا مگر دولت چین به ایران نگفته بود وقتی ما با آمریکایی ها چند 
صد میلیارد دلار تجارت داریم، نمی توانیم به خاطر چند میلیارد دلار از آن چشم 
بپوشیم؟! ممکن است به ذهن بیاید که حتما اینها)حاکمان چین( وابسته هستند. 
ولی واقعیت این است که حاکم حتما باید مصالح را ببیند؛ اما تفاوت حاکم وابسته 
و غیر وابسته در این است که حاکم وابسته مصالح خودش را می بیند و حاکم ملی 

مصالح مردم را.
یادگار امام تأکید کرد: هنگام تصمیم گیری و اتخاذ سیاست صحیح در قبال یک 
موضوع، ابتدا باید فکت ها را به درستی بشناسیم و سپس بتوانیم به طور عقلایی 
اتفاقات بعدی را پیش بینی کنیم. مثلا الآن بگوییم در جریان جنگ روسیه و 
اوکراین قرار است چه اتفاقی رخ دهد؟! آیا دنیا وارد جنگ سرد می شود؟ رابطه 
کشورها و قدرت های بزرگ در این قضیه چگونه است؟ اینجا باید افراد دارای تجربه 
با تکیه بر دانش روز، مطلع از مسائل و دارای تحلیل، وارد شوند. دوم اینکه، در این 
مسأله منافع اصلی و فرعی و تحلیل های درست و غلط را گم نکنیم. سوم اینکه، 

منیّت ها و نگاه های بخشی و جناحی وارد نشود.
 هیچ کس نمی تواند بگوید در همه حوزه ها کارشناس است

 وی با تأکید بر اینکه در سیاستگذاری ها حتما باید مصالح کلان دنیای اسلام و 
ملت ایران لحاظ شود، ادامه داد: البته فقط دیکته ی نانوشته غلط ندارد؛ هرکسی 
آستین بالا می زند و وارد کاری می شود، حتما اشتباه هم می کند؛ اما پیروزی 
نسبی مهم است، چرا که جریان مقابل هم دارای عقل است. کدام کشتی گیری 
است که همیشه پیروز شده و یا کدام تیم فوتبال هیچ گلی نخورده است؟! مهم 
این است که عقلایی حرکت کنیم. یعنی موضوعات را بشناسیم و همه قدرت روز 

کارشناسی جهانی را در این مسأله به خدمت بگیریم.
 سید حسن خمینی با بیان اینکه هیچ کس نمی تواند بگوید در همه حوزه ها 
کارشناس است و از همین رو، طبیعتا خرد جمعی باید کار را به پیش ببرد، گفت: 
پتانسیل درونی و قدرت کارشناسی جمهوری اسلامی بسیار قوی است و واقعا 
ناشکری است که از توانایی مجموعه مدیریتی این چهار دهه استفاده نکنیم. این 
مجموعه قدرت و توان حل مشکلات در حوزه اقتصادی و سیاست خارجی را دارد.
وی در پایان تأکید کرد: امروز همه مسائل کشور به حوزه سیاست خارجی گره 
خورده و باید گره این حوزه را باز کرد و توان مدیریتی و خرد جمعی جمهوری 
اسلامی ایران که طی این چهل و سه سال با آزمون و خطا ساخته شده، می تواند 

این کار را انجام بدهد.

سید حسن خمینی در دیدار جمعی از سفرا و معاونان سابق وزارت خارجه؛

امروز همه مسائل کشور به سیاست خارجی گره خورده است 

سخنگوی شورای نگهبان :

همه دستگاه ها باید به دولت برای حل مشکلات کمک کنند 

باید  دستگاه ها  همه  گفت:  نگهبان  شورای  سخنگوی 
به دولت برای حل مشکلات کمک کنند، ما هم در حیطه 

وظایف و اختیارات مان این کار را انجام می دهیم. 
هادی طحان نظیف در نشست خبری امروز شنبه گفت: 
طرح جهش تولید دانش بنیان چند مرحله ای در شورای 
نگهبان و مجلس در رفت و آمد بود که نهایتا مغایر با موازین 

موازین شرع و قانون اساسی شناخته نشد. 
وی افزود: این طرح بر اساس آسیب شناسی های صورت 
گرفته خوب طراحی شده بود و موانع پیش روی دانش بنیان 

را رفع کرده است. 
طحان نظیف یادآور شد: خوشحالیم این طرح در اسرع 
وقت به نتیجه رسید امیدواریم تولید دانش بنیان موجب 

پیشرفت روز افزون در اهداف کشور بشود 
وی گفت: همچنین طرح تغییر ساعت رسمی بررسی شد 

که مغایر قانون اساسی شناخته نشد که این طرح از ابتدای 
سال ۱۴۰۲ اجرایی میشود و بر اساس این طرح، ساعت 

رسمی کشور از ابتدای ۱۴۰۲ تغییر نمی کند.
وی ادامه داد: در مصوبه قبلی زمان اجرای طرح مشخص 
نشده بود، اما در مصوبه جدید، تصریح شده که از سال 
۱۴۰۲ قانون تثبیت ساعت رسمی کشور اجرا خواهد شد بر 
این اساس، دستگاهها نیز فرصت خواهند داشت تا خود را با 

این قانون تطبیق دهند.
سخنگوی شورای نگهبان گفت: در این قانون، ساعت 
رسمی کشور و ساعت کاری ادارات از یکدیگر تفکیک شده 
و دولت با توجه به شرایط جغرافیایی، اختیاراتی در ساعت 

کاری دارد.
وی درباره نشست سخنگویان سه قوه با سخنگوی شورای 
نگهبان بیان کرد: نشست های سخنگویان سه قوه در جهت 
تعامل قوا برگزار می شود، این نشست ها با حفظ استقلال 
این قوا است و هر کس در حیطه خود به صورت مستقل 
عمل می کند و ما وارد حیطه های سایر دستگاه ها نمی 

شویم.
وی تاکید کرد: کشور مشکلات اقتصادی دارد و در این 
راستا همه دستگاه ها باید کمک کنند، ما هم در حیطه 
وظایف و اختیاراتمان این کار را انجام میدهیم ولی از حدود و 

اختیاراتمان خارج نمی شویم.
وی در خصوص همکاری شورای نگهبان و قوه قضاییه 
اساسی  قانون  براساس  نگهبان  شورای  وظیفه  گفت: 
مشخص است و ما در نقطه آخر موضوع تقنین قرار داریم. 
ما در این مسیر حتما کمک میکنیم و در بعد کارشناسی هم 
پژوهشکده شورای نگهبان در اختیار همه نهادها و قوا است.

طحان نظیف در پاسخ به سوالی درباره نظر شورای نگهبان 
در رابطه با طرح شفافیت قوا اظهار داشت: موضوع شفافیت 

مهم و مورد توجه است.
و  است  تصویب  حال  در  طرح  این  داد:  ادامه  وی 
اظهارنظرهای مختلفی درباره آن صورت می گیرد و برخی 
معتقدند مغایر قانون اساسی است، اجازه دهید متن کامل 
سایر  مانند  ما  تا  شود  ارسال  نگهبان  شورای  برای  طرح 
طرح ها از بعد قانون اساسی و شرع مورد بررسی قرار دهیم.

اصلاح قانون انتخابات نیازمند همت بیشتر است
 طحان نظیف درباره طرح اصلاح قانون انتخابات شوراها 
کمیسیونهای  بررسی  کار  دستور  در  طرح  این  گفت: 
تخصصی مجلس است، ما در آن جلسات نماینده ای از 

شورای نگهبان نداریم.
طحان نظیف در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه اگر وزارت 
انجام  انتخابات  الکترونیکی  برگزاری  برای  اقدامی  کشور 
آیا شورای نگهبان به این موضوع ورود می کند،  ندهند، 
گفت: شورای نگهبان ناظر انتخابات است و طبیعتا راسا 

نمی تواند به این موضوع ورود کند.
وی افزود: اقدامات و پیشنهادات باید از طرف وزارت کشور 
به عنوان مجری انتخابات آغاز شود و ما هم آن ها را بررسی 

می کنیم. 
وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه چرا مجلس درباره 
استخدام و به کارگیری نیرو در مجلس، مجمع تشخیص 
مصلحت نظام و وزارت اطلاعات و چند دستگاه دیگر استثنا 
قائل شده است، بیان کرد: این موارد را باید از مجلس سوال 
کنید، هرچند این بحث، چندین دستگاه را شامل می شود.

وی ادامه داد: این دستگاه ها مقررات استخدامی خاص 

اقتضای  شاید  نیستند،  ضابطه  بی  و  دارند  را  خودشان 
استقلال این دستگاه ها موجب شده که با ضابطه خاصی 

این کار را انجام دهند.
درباره  دولت  مصوبه  درباره  نگهبان  شورای  سخنگوی 
واردات خودرو و نظر هیئت نظارت مجمع تشخیص مصلحت 
نظام در این خصوص بیان کرد: درباره جزئیات این مصوبه 
اطلاعی ندارم و نمی دانم که نظر هیئت عالی نظارت مجمع 
تشخیص مصلحت نظام درباره این موضوع چه بوده است، 

بهتر است از مسئولان این نهاد سوال کنید.
و  مجلس  انتخابات  قانون  اصلاح  درباره  نظیف  طحان 
دو رویکرد تناسبی و استانی در این اصلاح گفت: درباره 

تناسبی و استانی شدن بحثی در شورا نشده است.
وی افزود: جلساتی در مجلس در این موضوع برگزار شده 
به طور مشخص ما در شورای نگهبان بحث جدیدی  اما 
در این مورد طرح نداشتیم و شورا هم در این باره اساسا 

پیشنهادی نداشته است.
پارلمانی  نظام  ایجاد  درباره  نگهبان  شورای  سخنگوی 
محافل  در  باید  موضوع  این  کرد:  بیان  نیز  مجلسی  دو 
دانشگاهی و حقوقی کشور مورد بررسی قرار گیرد و جای 

این مباحث در شورای نگهبان نیست.
وی در پاسخ به سوال دیگری درمورد نظر شورای نگهبان 
دو  پارلمانی  نظام  ایجاد  برای  اساسی  قانون  تغییر  درباره 
مجلس گفت: قانون اساسی برای تغییر قانون اساسی ساز 
و کار مشخصی دارد و بن بستی راجع به این مسئله وجود 

ندارد.
وی ادامه داد: اگر قرار باشد این اتفاق رخ دهد، شورای 

نگهبان به وظایف قانونی خود عمل می کند.

مصباحی مقدم : 
پرداخت یارانه نقدی ، مثبت نیست ، دولت باید کالابرگ بدهد

»جراحی درد دارد«؛ گزاره ای که این روزها ، بارها و بارها از زبان مسئولان و 
حامیان حذف ارز ترجیحی شنیده می شود اما سوال اینجاست که چرا مردم 

باید این درد را تحمل کنند؟
اکنون ، قیمت کالاهای اساسی چندین برابر شده و تامین معیشت مردم که از 
اولویت های هر دولت و به ویژه دولت سیزدهم است ، به مخاطره افتاده است. 
حلقه مفقوده این روزها ، اقناع مردم است تا حاضر شوند درد جراحی بزرگ را 

بپذیرند و فشار گرانی را تحمل کنند.
غلامرضا مصباحی مقدم، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام و از حامیان 
تمام قد حذف ارز ترجیحی است. او بر این باور است که باید حتما جراحی 
اقتصادی انجام شود و دولت ابراهیم رئیسی آن را شجاعانه انجام داده است. او 

می گوید که اعتراض های مردم اساسی و پایدار و گسترده نیست.
گفت وگوی خبرآنلاین با غلامرضا مصباحی مقدم را بخوانید:

بسیاری بر این باورند که دولت برای حذف ارز ترجیحی برنامه مشخصی 
ندارد. نظر شما چیست؟

من یک سوال دارم آیا متخصصین اقتصادی در این باره صحبت کرده اند یا 
افرادی که از عمق کار دولت خبر ندارند این اظهارنظر را می کنند؟

از جمله کسانی که در این باره صحبت می کنند نمایندگان مجلس هستند 
که طبیعتا به عنوان اعضای قوه مقننه باید به بود و نبود برنامه دولت ، اشراف 

داشته باشند ...
نمی شود گفت که آنها از منظر تخصصی به این موضوع نگاه می کنند. 
واقعیت این است که دولت برنامه دارد و برنامه خود را منتشر کرده و عمومی 
کرده و برای آن نظرها را جمع کرده است و از نخبگان خواسته درباره برنامه 
اظهارنظر کنند. کاری که دولت انجام داده اقدامی شجاعانه است. دولت های 
مختلف آمدند و جرات و جسارت را نداشتند که این کار را انجام دهند. در دوره 

محمود احمدی نژاد یک سال این اتفاق در بخش انرژی رخ داد و دیگر ادامه 
پیدا نکرد. در آن یک سال اقدامات اساسی، مفید، موثر و مورد رضایت عامه 

مردم و مورد ارزیابی مثبت صندوق بین المللی پول بود. این کاری که دولت 
شروع کرده و خصوصا این که به مرغ، گوشت و تخم مرغ منحصر نشده ، خیلی 
شجاعت می خواهد چرا که جراحی بزرگی است. دولت با مشورت هایی که 
کرده و برنامه هایی که ریخته، می خواهد یک کار جدی و فراگیر در سطح ملی 
انجام دهد. معتقدم باید از دولت حمایت کرد و به گونه ای پیش برود که دولت 

بتواند با جسارتی که داشته به سامان برسد.
پرداخت یارانه نقدی را نیز مثبت می دانید؟

اصلا، پرداخت یارانه نقدی ،مثبت نیست. به عنوان اقدام موقت دوماهه قابل 
قبول است و این که دولت اجرای اصلاح ساختاری را به تعویق بیاندازد و بعد 
کالابرگ بدهد، اثر مثبتی از نظر اقتصادی دارد. اصلاح پرداخت ارز ۴۲۰۰ 
تومانی اقدام بسیار درستی بود که دولت سیزدهم اتخاذ کرد اما این موضوع 
باید مورد توجه باشد که این تصمیم تحت تاثیر تحرکات غیر کارشناسی شده 

قرار نگیرد.
حتما ، شنیده اید یا خوانده اید که بخشی از مردم معترض هستند و 

تجمعات اعتراضی هم داشته اند 
جراحی درد دارد و از دردی که این جراحی دارد، عده ای صدایشان درآمده 
است. تصور کنید پزشکی جراحی قلب انجام دهد ولی بیمار را بیهوش نکند. 
واکنش های بیمار با آه و ناله خواهد بود. حالا این دولت مسکنی به مردم 
زده و آن مسکن، پرداخت یارانه نقدی به مدت دوماه بوده که تاثیرگذار بوده 
است. حالا ممکن است فشار بیشتری در کوتاه مدت بر عده ای وارد شود. اما 

نمی توان آنها را تجمعات اعتراضی پایدار، گسترده و اساسی دانست.
پیشنهاد شما به مردم و مسئولان چیست؟

توضیح، تبیین، روشن کردن و قانع کردن مردم است. دولت باید با تدبیر خود 
مردم را قانع کند. زمانی که مردم قانع شوند با دولت همراهی می کنند.
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هر کس برای گذرانِ زندگانی خویش، به درستی برنامه 

 ـروزی اش می بخشد   ـتبارك و تعالی  ریزی کند ، خدای 

یکشنبه -25اردیبهشت ماه 1401 - سال بیست وپنجم- شماره 5498

اُسد الغابة : ج 5 ص 336 ح 5294

 کوهنورد 6۳ ساله ایرانی بام دنیا را فتح کرد
 »عزیزعبدی« کوهنورد ۶۳ ساله ایرانی در صعود روزشنبه خود قله اورست را فتح کرد. اسماعیل 
اسماعیل زاده رییس هیات کوهنوردی و صعودهای ورزشی استان تهران روز شنبه در گفت وگو با خبرنگار 
ایرنا ضمن اعلام این خبر، اظهار داشت: این کوهنورد برای تحقق این صعود، یک ماه پیش با بستن 
قراردادی با یک شرکت نپالی راهی این کشور و شهر کاتماندو شده بود. او در یک ماه گذشته تمریناتش را 
برای هم هوایی سپری کرده بود تا بتواند ریه هایش را با کمبود اکسیژن در آن ارتفاع سازگار کند.وی ادامه 
داد: عبدی در جریان تمریناتی که اخیرا داشت صعود به کمپ های ۱، ۲ و ۳ اورست را در دستور کار قرار 
داد و همه را با موفقیت پشت سر گذاشت. بعد از این صعودها، به بیس کمپ برگشت و بعد از ریکاوری، 
صعود اصلی اش به قله ۸۸۴۸ متری اورست را از سر گرفت و موفق به فتح آن شد.به گفته اسماعیل زاده، 

این صعود به طور انگشت شمار انجام می شود؛ اتفاقی که اقدامی ارزشمند را برای ایران به ثبت رساند.

»محمدعلی اسفنانی« سخنگوی تعزیرات شد
 محمدعلی اسفنانی به عنوان سخنگوی سازمان تعزیرات حکومتی معرفی شد. به گزارش سازمان 
تعزیرات حکومتی، محمدعلی اسفنانی سرپرست معاونت پیشگیری سازمان تعزیرات حکومتی با حکم 
احمد اصانلو معاون وزیر دادگستری و رئیس سازمان تعزیرات حکومتی به عنوان سخنگوی تعزیرات معرفی 

شد.اسفنانی پیش از این مدیرکل تعزیرات حکومتی استان تهران بود.

بیشترین زندانیان ایرانی خارج از کشور در ترکیه اند 
رئیس دبیرخانه شورای عالی پیشگیری از وقوع جرم قوه قضائیه گفت: بیشترین جرائم زندانیان ایرانی 
خارج از کشور مربوط به موادمخدر، اقامت یا ورود غیرمجاز، ضرب و جرح، جعل اسناد و کلاهبرداری 
است.علیرضا ساوری در دومین جلسه »کمیته تخصصی پیشگیری از وقوع جرم ایرانیان خارج از کشور« 
بابیان اینکه بیشترین آمار زندانیان ایرانی خارج از کشور مربوط به»ترکیه« است افزود: تعداد مجرمان 

ایرانی در زندان های خارج از کشور در مقایسه با تعداد هموطنان ساکن در خارج کشور اندک است.

واکنش همتی به شایعه ممانعت از حضورش در کلاب هاوس
عبدالناصر همتی در یادداشتی در توئیتر نوشت: من همواره نظراتم را درباره مسائل اقتصاد کشور در 
توئیتر و اینستا صریحا مطرح می کنم و از کسی هم واهمه ندارم. سوابق ماه های اخیر موید ادعایم است. وی 
عنوان کرد: شرایط کشور را هم به خوبی درک می کنم و به همین دلیل تصمیم گرفتم در فرصت دیگری در 
کلاب هاوس نظرات اقتصادی ام را مطرح و گفت و شنود داشته باشم. مصطفی تاجزاده در توییتر نوشته بود 

برخی نهادهای امنیتی مانع از حضور همتی در یک نشست کلاب هاوسی با موضوع یارانه ها شده بودند.

طعنه سنگین آذری جهرمی به یک مدیر خودروساز
وزیر پیشین ارتباطات به ادعای یک مدیر شرکتی خودروساز درباره زیان ده بودن تولید ، طعنه سنگینی 
زد.آذری جهرمی ، وزیر پیشین ارتباطات نوشت:- یکی از مدیران صنعت خودروسازی گفته است که به 
ازای تولید هر خودرو، هفتاد میلیون تومان به زیان انباشته شرکت آنها، اضافه می شود. معنای حرف ایشان 
روشن است. دنبال افزایش قیمت مجددند.احتمالا بزودی خواهند گفت که قطعات خودروهای ایرانی به 
لبنیاتی مثل »کشک« وابسته  است، پس ضرورت دارد قیمت آنها با افزایش اخیر قیمت کشک، افزایش 

یابد.بعید است مردم راضی به ضرر شما باشند؛ تعطیل کنید!

عربستان ۳ زندانی را گردن زد 
منابع خبری از اعدام دو زندانی آزادی بیان شیعه عربستانی توسط مقامات این کشور به همراه یک 
شهروند یمنی دیگر خبر دادند.به گزارش ایسنا، شبکه "نبأ" و حساب کاربری موسوم به "ناشط قطیفی" در 
توییتر روز )شنبه( اعلام کردند که مقامات عربستان "محمد خضر العوامی"، زندانی آزادی بیان اهل قطیف 

و همچنین "حسین آل بو عبدالله" زندانی سیاسی را گردن زدند.

شکایت پدر یکتا جمالی از فدراسیون وزنه برداری 
خانواده یکتا جمالی خصوصاً پدر و خواهر او، با توجه به اینکه مسئولان فدراسیون از رئیس گرفته تا دبیر و 
نایب رئیس و...، حاضر به پاسخگویی درست و حسابی و شفاف سازی ماجرا نیستند تا نگرانی این خانواده 
را کم کنند، قصد شکایت دارند.پدر یکتا می گوید: من هرچه با آقای مرادی و بیرانوند تماس گرفتم در این 
چند روز یک جواب درست و حسابی که ما را قانع کند از وضعیت دخترم ندادند. اصلًا ما نمی دانیم چه 

بلایی سر یکتا آمده و هیچ مسئولی هم پاسخگو نیست و ما نمی دانیم باید چه کنیم؟

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد:

 کشف۱.۸ میلیارد ریال کفش کتانی قاچاق 
 مدیرکل تعزیرات حکومتی قم از توقیف یک دستگاه اتوبوس حامل ۲۲۰ جفت کفش کتانی قاچاق به 
ارزش ۱.۸ میلیارد ریال در این استان خبر داد.   به گزارش روابط عمومی اداره کل تعزیرات حکومتی استان، 
مهدی ریاضی افزود: ماموران کاشف در حین کنترل خودروهای عبوری در میدان ۷۲ تَن به یک دستگاه 
خودروی اتوبوس مظنون که پس از توقیف و بازرسی از این خودرو، ۲۲۰ جفت کفش کتانی به ارزش یک 
میلیارد و ۷۹۰ میلیون و ۹۲۲ هزار و ۵۵۰ ریال را به ظن قاچاق کشف و سپس مراتب جهت سیر مراحل 
رسیدگی به اداره کل تعزیرات حکومتی استان قم ارسال شد. ریاضی ادامه داد: با تشکیل پرونده، شعبه 
نخست ویژه رسیدگی به تخلف های قاچاق کالا و ارز تعزیرات حکومتی قم، ضمن احضار متهم، به دلیل 
نکردن مدارک مثبته گمرکی، اتهام قاچاق را محرز و مسلم دانست.  وی اضافه کرد: متهم علاوه بر ضبط 
محموله مکشوفه قاچاق به نفع دولت، با احتساب جزای نقدی بدل از ضبط خودرو، در مجموع به پرداخت 
مبلغ ۳۸ میلیارد و ۸۰۰ میلیون ریال جزای نقدی در حق دولت محکوم شد. وی همچنین خاطرنشان کرد: 
بر اساس قانون، محموله مکشوفهِ قاچاق توسط مرجع کاشف در اختیار اداره جمع آوری و فروش اموال 
تملیکیِ استان قرار گرفت. قم به  دلیل واقع داشتن در محور مواصلاتی ۱۷ استان کشور در مرکز ثقل کشف 

قاچاق قرار دارد و بخش زیادی از مکشوفات آن شامل قاچاق عبوری است.
  

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:

پلمب انبار احتکار روغن، مواد شوینده و سلولزی 
فرمانده انتظامی شهرستان از کشف و پلمب انبار احتکار روغن خوراکی، مواد شوینده و سلولزی در قم 
خبر داد.   سرهنگ امیر مختاری  اظهارداشت: در پی کسب خبری مبنی بر احتکار اقلام مورد نیاز مردم 
در یک انبار در استان، مأموران کلانتری ۱۴ به همراه مأموران پلیس امنیت عمومی استان با هماهنگی 
مقام قضائی در محل حاضر و طی بازرسی صورت گرفته از محل موصوف، یک هزار عدد مواد شوینده، 
۱۰۰کارتن محصولات سلولزی شامل دستمال کاغذی و پوشک بچه و ۲۰۰عدد روغن مایع و جامد احتکار 
شده کشف شد. فرمانده انتظامی شهرستان قم افزود: در ادامه انبار مذکور پلمب، متهم دستگیر و به 
همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد. سرهنگ مختاری 
از شهروندان درخواست کرد، در صورت اطلاع از احتکار کالا توسط افرارد سودجو موضوع را از طریق 

شماره تلفن ۱۱۰ اطلاع داده تا در اسرع وقت نسبت به پیگیری و برخورد قانونی با متخلفان اقدام شود.

روابط عمومی اداره کل تعزیرات حکومتی استان قم اعلام کرد ؛

پلمب یک انبار محتکر مواد غذایی 
انبار یک محتکر مواد غذایی در قم براساس گزارش های دریافتی شناسایی و پلمب شد. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعزیرات حکومتی استان قم، در پی گزارش دو خبر رسیده مبنی بر 
احتکار کالا و همچنین قاچاق کالا در روز جمعه؛ گشت مشترک تعزیرات قم با حضور روسای شعب گشت 
سیار خود و  همچنین همراهی پلیس امنیت اقتصادی و اماکن نیروی انتظامی، بازرسان اتاق اصناف، 
سازمان جهاد کشاورزی و سازمان صمت به نشانی های اعلام شده مراجعه کردند. پس از بازدید و بررسی، 
مقادیر قابل توجهی مواد غذایی به علت عدم اعلام موجودی کالاها در سامانه جامع انبارها کشف و محل 
احتکار با توجه به افزایش اخیر اختیارات سازمان تعزیرات حکومتی توسط سران قوا تا اطلاع ثانوی پلمب و 
اجناس محل اختفای کالای قاچاق نیز توقیف و تحویل پلیس امنیت اقتصادی شد. همچنین پرونده در این 
خصوص تشکیل و برای رسیدگی به شعب رسیدگی کننده اداره کل تعزیرات حکومتی استان قم ارجاع شد.

مدیر بازرسی و نظارت جهاد کشاورزی استان قم خبر داد؛
کشف و ضبط ۱۱۰ تن جو در سوله ای در شهرک ثامن

 مدیر بازرسی و نظارت سازمان جهاد کشاورزی استان قم از کشف و ضبط ۱۱۰ تن جوی احتکار شده 
در شهرک ثامن قم خبر داد. شعبانعلی بکجانی بعدازظهر شنبه در گفتگو با خبرنگاران اظهار داشت: 
گزارش هایی در خصوص احتکار در یکی از سوله های شهرک ثامن قم دریافت شد که بازرسان جهاد 
کشاورزی استان قم با هماهنگی دستگاه قضایی به محل مذکور اعزام شدند. مدیر بازرسی و نظارت 
سازمان جهاد کشاورزی استان قم بیان داشت: در نظارت و بازرسی های صورت گرفته ۱۱۰ تن جو در 

این سوله کشف و ضبط شد.

معاون دادستان قم  تاکید کرد :
حمایت از حقوق شهروندان و مبارزه با تخلفات صنفی 

از حقوق  نهاد در حمایت  این  بر عزم جزم  قم  معاون دادستان  مسلم خانی 
شهروندان و مبارزه با تخلفات صنفی خبر داد وگفت: نظارت بر اقلام پرمصرف در 

سبد کالای خانوار مهمترین اولویت اجرای طرح های نظارتی است.
از  بازرسی  و  به گزارش روابط عمومی استانداری قم، گشت مشترک نظارت 
نانواایی های استان امروز با حضور نمایندگان استانداری، معاون دادستان، تعزیرات 
حکومتی و غله جهت بازرسی از نانوایی های متخلف که گزارش آنها به سامانه ۱۳۵ 

تعزیرات حکومتی و ۱۲۴ اعلام شده بود انجام شد.
رییس تعزیرات حکومتی شهرستان قم در این ارتباط گفت: در این طرح همه روزه 

ازنانوایی ها و مراکز توزیع اقلام ضروری سبد خانوار بازدید می شود.

وی افزود: در بازدیدهای انجام شده امروز از ۵ واحد نانوایی بازدید بعمل آمد و 
شکایات و تخلفات این واحدها از قبیل تعطیلی و کم فروشی بررسی و برابر قانون  با 
آنان برخورد و مقرر گردید در صورت تکرار تخلفات، برخورد قانونی با آنها و تعطیلی 

واحد در دستور کار قرار بگیرد. 
ریاضی افزود: بیشترین تخلفات صورت گرفته نیز در کم کاری و تعطیلی  و کم 
فروشی بوده است. همچنین، معاون دادستان قم نیز در این باره گفت : با هدف 
حمایت از حقوق مصرف کنندگان گشت های نظارتی از همه واحدهای صنفی و 
تولیدی به صورت ویژه و مستمر در نوبت صبح و عصر انجام می شود و دادستانی 

برخورد جدی و قاطع با تخلفات را در دستور کار قرار داده است .

استاندارقم، ایجاد مجوزهای سرمایه گذاری بی نام 
در راستای جذب سرمایه گذاران را ضروری دانست و 
گفت: برای فرصت های سرمایه گذاری استان باید به 
صورت بی نام مجوز گرفته شده و در قالب بسته های 

سرمایه گذاری به متقاضیان ارایه شود. 
سید محمدتقی شاهچراغی  روزشنبه در نشست با 
مدیران شرکت شهرک های صنعتی استان، نقاط قوت 
صنایع کوچک را مورد توجه قرار داد و اظهار داشت: 
جمله  از  کفش  و  دستباف  فرش  انگشترسازی، 
خوشه هایی هستند که باید برای تکمیل زنجیره آنها 

تلاش شود.

به  اقتصادی  اداره های  سریع  پاسخگویی  وی 
سوی  از  سرمایه گذاری  مجوز  درخواست های 
بخش خصوصی را ضروری دانست و افزود: باید از 
تجربه های استان های موفق از جمله اصفهان و یزد 
در این زمینه استفاده شود. استاندار قم با بیان اینکه 
استان گرفتار تصمیم هستیم خاطرنشان کرد:  در 
مدیریت استان به صورت تمام قد از صنایع استان و هر 
اقدامی که در مسیر رونق سرمایه گذاری و تولید باشد 
حمایت می کند. وی ایجاد مجوزهای سرمایه گذاری 
بی نام در راستای جذب سرمایه گذاران و کاهش پیچ 
و تصریح کرد:  را ضروری دانست  اداری  و خم های 

برای فرصت های سرمایه گذاری استان باید به صورت 
بی نام مجوز گرفته شده و در قالب بسته های سرمایه 
گذاری به متقاضیان ارایه شود. استاندار قم با بیان 
اینکه در اعطای مجوز به متقاضیان مشکل قانونی 
نداریم خاطرنشان کرد: مشکل های بین دستگاه های 
اقتصادی باید با برگزاری جلسه ها بررسی و حل شوند. 
شاهچراغی یکی از مشکل های شهرک های صنعتی را 
مساله کمبود منابع آب ذکر کرد و گفت: توسعه تصفیه 
خانه آب شهرک های صنعتی و استفاده از پساب به 
عنوان یکی از راهکارهای جبران این کمبود باید با 

جدیت دنبال شود.

استاندارقم تاکید کرد:

ایجاد مجوزهای سرمایه گذاری بی نام در راستای جذب سرمایه گذاران 

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم :

راکبان متخلف موتورسیکلت
 اعمال قانون می شوند

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با بیان اینکه اعمال قانون 
به روزترین ابزار کنترل رفتار ترافیکی است گفت: فعال کردن دوربین های سطح شهر و 
اعمال قانون در خصوص راکبان متخلف موتور سیکلت در دستور کار قرار گرفته است. 

حسین شعبان زاده با اشاره به اینکه یکی از چالش های مهم حوزه ترافیک در سال های 
گذشته و سال جاری موضوع ساماندهی آمد و شد موتورسیکلت ها است اظهار داشت: 
در این موضوع، وضعیت بسیار آشفته ای را در سطح شهر داریم که راهکارهای مناسبی 

هم برای کنترل آن در گذشته اجرا نشده است.
وی ادامه داد: در این خصوص اصلاح فرهنگ ترافیکی باید در این قشر ایجاد شود و 

ما در سال جاری با جدیت در این مسیر حرکت خواهیم کرد.
پارکینگ  کمبود  با  شهر  مرکزی  هسته  در  اینکه  بیان  با  قم  ترافیک  مدیرعامل 
زمینه  این  در  خوبی  کارهای  امسال  گفت:  هستیم،  مواجه  موتورسیکلت ها  برای 

پیش بینی شده تا بتوانیم آشفتگی های موجود را ساماندهی کنیم.
وی با تاکید بر اینکه اصلاح فرهنگ ترافیکی مربوط به یک نهاد و ارگان در شهر نیست، 
تصریح کرد: این موضوع چالش بزرگی است که باید با عزم جمعی به آن رسیدگی کنیم.
شعبان زاده با بیان اینکه اعمال قانون به روزترین ابزار کنترل رفتار ترافیکی در دنیا 
است، گفت: فعال کردن دوربین های سطح شهر و اعمال قانون در خصوص راکبان 

متخلف موضوع مهمی است که در دستور کار قرار گرفته است.
وی افزود: تعداد موتورها روزبه روز در شهر در حال افزایش است و حرکت ها و رفتار 
و  است  خطرآفرین  همشهریان  و  خودشان  برای  واقعا  موتورسیکلت  راکبان  برخی 

بیشترین آمار جان باختگان را در این حوزه داریم.
شعبان زاده خاطرنشان کرد: باید از طریق رسانه ها تذکرهای لازم به رانندگان به ویژه 
راکبان موتورسیکلت ارایه شود و در کنار فرهنگ سازی ما نیز با اعمال قانون راکبان 

متخلف به دنبال اصلاح رفتار ترافیکی در شهر خواهیم بود.
 

سرپرست سازمان اتوبوس رانی شهرداری قم :

۹۵ درصد بودجه اتوبوسرانی قم
 تحقق یافت 

سرپرست سازمان اتوبوس رانی شهرداری قم با اشاره به بودجه ۶۰ میلیارد تومانی 
سازمان در سال ۱۴۰۰ گفت: نزدیک به ۹۵ درصد این بودجه محقق شد.

اتوبوس رانی  سازمان  بودجه ای  و  مالی  عملکرد  به  اشاره  با  زمانی  محمدصادق 
شهرداری قم اظهار داشت: بودجه سال ۱۴۰۰ با مصوبه شورای اسلامی شهر قم 
عددی بالغ بر ۶۲ میلیارد و ۲۰۰ میلیون  تومان بود که در اصلاحیه به ۶۰ میلیارد تومان 

کاهش پیدا کرد.
وی میزان تحقق این بودجه را مورد توجه قرار داد و ابراز کرد: از این مبلغ بیش از ۵۸ 

میلیارد و ۳۸۵ میلیون تومان محقق شده که نزدیک به ۹۵ درصد است.
بهای  که  سازمان  درآمد  داد:  ادامه  قم  شهرداری  اتوبوس رانی  سازمان  سرپرست 
خدمات به شهروندان و مؤسسات بوده نیز باید ۱۷ میلیارد و ۶۵۰ میلیون تومان درآمد 
می بود که ۱۷ میلیارد و ۴۶۰ میلیون تومان آن محقق شد که ازنظر درصدی ۹۹ درصد 

را نشان می دهد.
وی با بیان اینکه درآمدهای حاصل از اموال نیز ۹۵ درصد محقق شده است، تصریح 
کرد: در این زمینه کمک های اعطایی دولت به مبلغ یک میلیارد تومان پیش بینی شده 

بود که محقق نشد.
زمانی از کمک ۳۹ میلیارد تومانی شهرداری مرکز به سازمان در سال گذشته و تحقق 
۹۶ درصدی این بودجه خبر داد و افزود: در سال گذشته حدود ۶ میلیارد و ۷۰۰ میلیون 

تومان هزینه پرسنلی با ۸۷ درصد از سهم بودجه محقق شده است.
وی عمده هزینه های پرسنلی سازمان را پرداخت حقوق رانندگان دانست و یادآور شد: 
هزینه های سرمایه ای نیز یک میلیارد و ۲۲۵ میلیون تومان پیش بینی شده بود که ۸۲۱ 
میلیون تومان آن با درصد ۷۱ درصد محقق شد و هزینه های انتقالی ۲ میلیارد و ۸۷۰ 
میلیون تومان به عنوان دیون پیش بیتی شده که بیش از ۳ میلیارد تومان آن محقق شده 

و ۱۰۵ درصد از تحقق را نشان می دهد.
 

با حضور معاون هماهنگ کننده ارتش صورت گرفت؛ 

رونمایی از المان 
شهید محمد فراشاهی در قم

با حضور امیر دریادار حبیب الله معاون هماهنگ کننده ارتش جمهوری اسلامی 
سیاری و امیر سرتیپ محمودی و دیگر فرماندهان ارتش و سپاه پاسداران جمهوری 
اسلامی ایران و خانواده های معظم شهدای ارتش از المان شهید محمد فراشاهی 

رونمایی شد.
پیام جوادیان سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم در حاشیه مراسم رونمایی 
از سردیس شهید فراشاهی در نخستین یادواره ۵۶۵ شهید ارتش در استان قم اظهار 
داشت: مقام شامخ شهدا روز به روز پررنگ تر و یاد و خاطره آن ها هر روز تازه تر از قبل 
می شود و شهرداری برای گرامیداشت فرهنگ ایثار و شهادت و زنده نگهداشتن یاد 

شهدا از تمامی عزم و راهکارهای هنری استفاده می کند.
به گفته وی، یکی از راهکارهای تأثیر گزار در این حوزه، ساخت احجام هنری شهیدان 
بوده که سردیس امیر سرلشکر فراشاهی که از فرماندهان ارتش جمهوری اسلامی ایران 
هستند از جمله سردیس های مؤثر، کاملًا حرفه ای، هنری و اثر ماندگار استاد قدرت الله 
معماریان می باشد. سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم ادامه داد: پیش از این به 
پاس خدمات ارزشمند ارتش جمهوری اسلامی ایران و همینطور گرامیداشت شهدای 
ارتش، سردیس امیر سپهبد قرنی و امیر خلبان اکبری رونمایی و در شهر نصب شده 
است. وی توجه و احترام به مقام تمام شهدای کشور را مورد توجه قرارداد و یادآور شد: 
سازمان زیباسازی شهرداری قم نه تنها سردیس شهدای ارتش بلکه از تمامی قشرهای 
شهید از جمله شهدای ترور، شهدای مدافع حرم، شهدای اصناف و بازاریان، شهدای 
بسیج و سپاه، شهدای انقلاب، شهدای روحانی، صورت نمادین سردیس طراحی، 
ساخته و نصب کرده است. جوادیان خاطرنشان کرد: ۱۰ سردیس دیگر آماده رونمایی 
و نصب در سطح شهر بوده که گزارش روند اجرایی آن را به سمع و نظر مردم عزیز و 

شهیدپرور قم می رسانیم.
  

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

اصلاح و بهسازی تمام
 نمازخانه های بوستان ها

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از اصلاح، نوسازی و بهسازی 
تمام نمازخانه های بوستان ها خبر داد.

پیام جوادیان با بیان اینکه در ایام نوروز امسال نمازخانه های بوستان ها در راستای 
شعار شهر قم، شهر مذهبی و انجام فرایض مذهبی بهسازی و نظافت شدند اظهار کرد: 
امسال نمازخانه ها به طور کامل پاکسازی و نظافت شد و امکانات جدید و نو به آن ها 

افزوده شد.
وی با تأکید بر اینکه طی دو سال اخیر با توجه به محدودیت های کرونایی و عدم 
حضور مسافرین در بوستان های شهر جز در ایام خاص، معمولًا این نمازخانه ها نیز 
بسته بودند گفت: به همین خاطر قبل از آغاز سال جدید برای تأمین بسترهای لازم 
برای اجرای فرایض دینی برای مردم و رفاه بیشتر زائرین تمام نمازخانه های شهر اصلاح 

و بهسازی شده و امکانات مطلوبی در آن ها فراهم آمد.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خاطرنشان کرد: تأمین مهر 
و جانماز جدید، چادر برای بانوان، تکمیل سیستم روشنایی، شستشوی فرش ها و 

موکت ها و… جزو اقداماتی بودی که در این بوستان ها انجام شد.

با همکاری شهرداری قم  صورت گرفت ؛

اعزام سالمندان نیازمند به زیارت 
حرم حضرت معصومه)س( 

سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداری قم باهمکاری خادمیاران کانون زیارت 
رضوی طرح »مهر درخشان فاطمی« را با هدف زیارت سالمندان نیازمند و سالمندان 

ساکن در آسایشگاه قم اجرا کردند.
به گزارش شهرنیوز، سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداری قم باهمکاری 
زیارت  هدف  با  را  فاطمی«  درخشان  »مهر  طرح  رضوی  زیارت  کانون  خادمیاران 

سالمندان نیازمند و سالمندان ساکن در آسایشگاه قم اجرا کردند.

مدیرکل بیمه سلامت استان قم از بیمه شدن ۵۵ هزار قمی در هفته گذشته در قالب 
طرح بیمه سلامت خبر داد. 

محمدرضا فخاریان قمی با تشریح تسهیلات فراهم آمده در زمینه بیمه سلامت گفت: در 
دولت سیزدهم تاکنون تعداد افراد بیمه شده در بیمه سلامت در سه دهک اول به ۵۵ هزار 
نفر بالغ شده است.  به گفته وی، کسانی که تازه بیمه شده اند تا پایان سال جاری بیمه 
هستند. فخاریان قمی افزود: کسانی که جزو سه دهک اول هستند و بیمه نشده اند نیز می 
تواتند به دفاتر پیشخوان طرف قرارد داد با بیمه سلامت مراجعه کند و درخواست بدهند و 
کلیه شهروندان برای طرح مشکلات و یا پرسش در زمینه بیمه سلامت می توانند با شماره 

۱۶۶۶ بدون کد تماس بگیرند. 

وی با اشاره به ویژگی های این طرح خاطرنشان کرد: سه دهک اول به طور کامل بیمه 
هستند و افراد از طریق کد دستوری #۱۶۶۶* می توانند از وضعیت بیمه خود مطلع 

شوند، و با تعیین پزشک خانواده به بخش خصوصی نیز می توانند مراجعه کنند.
وی گفت: کسانی که پزشک خانواده داشته باشند می توانند از طریق این کد دستوری 
و با وارد کردن شماره یک تاریخ اعتبار بیمه، شماره دو تاریخ بستری و شماره سه پزشک 
خانواده را انتخاب و اطلاعات لازم را دریافت کنند.  مدیرکل بیمه سلامت استان قم اضافه 
کرد: کسانی که تازه بیمه شده اند و پزشک خانواده ندارند؛ باید مراجعه کنند و پزشک 
خانواده برایشان در نظر گرفته شود. وی ادامه داد: کسانی که پزشک خانواده ندارند، 
فقط می توانند از امکانات مراکز درمانی بخش های دولتی )بیمارستان، درمانگاه و مراکز 
پاراکیلینک دولتی( استفاده کنند، اما کسی که پزشک خانواده دارد، به شرط تشخیص 
پزشک خانواده، از طریق نظام ارجاع می تواند به همه مراکز خصوصی نیز مراجعه کند.    
فخاریان درباره خدمات بیمه سلامت اظهار داشت: بیمه سلامت رایگان است و دهک 
های اول رایگان بیمه شده اند. وی اظهار داشت: اگر بیمار از طریق نظام ارجاع جلو برود 
و پزشک خانواده تشخیص دهد که بیمار نیاز به مراجعه به متخصص، فوق متخصص و یا 
مراکز آزمایشگاهی و رادیولوژی بخش خصوصی دارد؛ پزشک خانواده می تواند بیمار را 
ارجاع دهد. وی تصریح کرد: بدون نظام ارجاع، بیمه شده می تواند از خدمات مراکز دولتی 
استفاده کند. وی اعلام کرد: مراکز درمانی دولتی که شامل بیمه سلامت می شوند؛ 
شامل مراکز درمانی زیر نظر دانشگاه علوم پزشکی، مراکز بهداشت، مراکز جامع سلامت، 
بیمارستان علی ابن ابیطالب)ع( و درمانگاه فرهنگیان است. فخاریان در رابطه با دارو گفت: 
کسانی که برای درمان به مراکز درمانی دولتی مراجعه کنند، به همه داروخانه ها می توانند 
مراجعه کنند. مدیرکل بیمه سلامت استان قم همچنین گفت که خدمات نازایی نیز از سال 

گذشته تحت پوشش بیمه سلامت قرار دارد.

مدیرکل بیمه سلامت استان قم:

۵۵ هزار قمی به صورت رایگان بیمه سلامت شدند

و  راهداری  کل  اداره  راه های  نگهداری  اداره  رییس   
بهسازی  طرح  گفت:  قم  استان  جاده ای  حمل ونقل 
محور قدیم قم- کاشان) پل روگذر آزادراه( به طول۵/۱ 

کیلومتر با اعتباری بالغ بر ۱۵ میلیارد ریال اجرایی شد 
عباس شکوری در این زمینه افزود: با توجه به ترافیک 
غالبا  که  کاشان  قم-  قدیم  ترکیبی محور  و  چشمگیر 
به منظور  طرح  این  می باشد،  سنگین  نقلیه  وسائط 

صیانت و ارتقاء سطح ایمنی راه ها اجرایی شد.
وی به اجرای طرح بهسازی این محور که طی سال 
گذشته اجرا و به بهره برداری رسید، اشاره و اضافه کرد: 
در این طرح بیش از ۸ کیلومتر از محور قدیم قم- کاشان 
و  بهسازی  آسفالت  روکش  و  تراش  عملیات  اجرای  با 
مورد بهره برداری قرار گرفت. وی با یادآوری آن که پروژه 

بهسازی پل روگذر آزادراه قم- کاشان واقع در جاده قدیم 
قم- کاشان، ادامه طرح بهسازی سال گذشته است، 
خاطرنشان کرد: در این طرح محور قدیم قم- کاشان 
) محدوده پل روگذر آزادراه قم- کاشان( با اجرای تراش 
و روکش آسفالت بهسازی می شود. شکوری به پروسه 
خستگی و اضمحلال آسفالت محدوده پل روگذر آزادراه 
قم- کاشان اشاره کرد و گفت: با توجه به این که در قالب 
پل های جاده ای به دلیل شیب طرفین و دیگر عوامل 
ایستایی، وسائط نقلیه با ترمزهای ممتد نسبت به کاهش 
سرعت اقدام می کنند با پدیده فتیله شدن سطح آسفالت 
خصوص  در  وی  می شویم.  روبرو  پل ها  محدوده  در 
مشخصات فنی- اجرایی طرح بهسازی پل روگذر آزادراه 
قم- کاشان نیز گفت: در اقدام نخست نسبت به تراش 

آسفالت و رفع فتیله های آسفالتی اقدام و سپس با اجرای 
روکش، سطح پل و رمپ و لوپ ها بهسازی می شود. وی 
خاطرنشان کرد: با توجه به ضرورت تسریع در اجرای 
این طرح، بر اساس هماهنگی های به عمل آمده، تا 
پایان اردیبهشت ماه امسال، شاهد تکمیل و بهره برداری 
روگذر  )پل  کاشان  قم-  قدیم  جاده  بهسازی  پروژه  از 
آزادراه( خواهیم بود. رییس اداره نگهداری راه های اداره 
کل راهداری و حمل ونقل جاده ای قم بیان کرد: با توجه 
ترافیکی در محدوده پل روگذر  انسداد  به عدم اعمال 
قم- کاشان، از رانندگانی که از مسیر اجرای پروژه تردد 
می کنند درخواست می شود ضمن رعایت کامل جوانب 
ایمنی، تعامل و همکاری لازم را با عوامل اجرایی این 

پروژه مهم عمران جاده ای داشته باشند.

رییس اداره نگهداری راه های اداره کل راهداری استان قم خبرداد:
آغاز طرح بهسازی محور قدیم قم- کاشان 

  مرغ هم برامون طاقچه بالا گذاشت!

طرح:شیدا سردشتی

تضمینی  خرید  فرآیند  گفت:  قم  استان  بازرگانی  خدمات  و  غله  مدیرکل 
محصولات راهبردی گندم و کلزا که نقش مهمی در تامین امنیت غذایی مردم 
دارند، از کشاورزان در این استان آغاز شد.  سعید محمدی اظهارداشت : با توجه 
به نزدیک شدن به زمان برداشت گندم و دانه های روغنی کلزا در استان قم، جلسه 
اقتصادی  معاونت  دفتر  در  این محصولات  کارگروه خرید تضمینی  کارشناسی 
استانداری قم برگزار و ۲ محل یکی شرکت تعاونی روستای جعفر آباد و دیگری 
شرکت تعاونی روستای رحمت آباد استان که در نزدیکی مزارع کشت کلزا قرار 
گرفته اند برای خرید این محصول و همچنین دو مرکز سیلوی ملکی و شرکت تعاونی 
روستای جعفرآباد برای خرید تضمینی گندم از کشاورزان استان تعیین شد. وی 
افزود: براساس پیش بینی کارشناسان سازمان جهاد کشاورزی قم، امسال ۲ هزار 
تُن کلزا و ۲۷ هزار تُن گندم در مزارع قم تولید خواهد شد که اداره کل غله و خدمات 
بازرگانی استان، امکانات لازم برای خرید تضمینی این محصولات از کشاورزان قمی 

را به خوبی فراهم آورده است. وی ادامه داد: قیمت خرید تضمینی هرکیلوگرم کلزا 
از کشاورزان ۱۵  هزار تومان و قیمت هرکیلوگرم گندم با مشوق درنظرگرفته شده ۱۱ 
هزار و ۵۰۰ تومان تعیین شده است که با ایجاد بسترهای لازم همچون ایجاد باجه 
بانکی هیچ گونه مشکلی در پرداخت این مبلغ به بهره برداران وجود ندارد. محمدی 
تاکید کرد: از کشاورزان استان می خواهیم اطلاعات فعالیت خود را در سامانه 
پهنه بندی ثبت کنند تا در زمان تحویل محصول خود به مراکز تعیین شده با مشکلی 
مواجه نشوند. وی بیان داشت: با همکاری نهادهای نظارتی استان همچون سازمان 
صمت و نیروی انتظامی، کنترل لازم را بر فرآیند تحویل گندم و کلزا خواهیم داشت 
تا از عرضه خارج از شبکه این محصولات راهبردی و مهم در تامین امنیت غذایی 
مردم، جلوگیری شود. وی ادامه داد: فرآیند خرید تضمینی این محصولات از ۲۰ 
اردیبهشت ماه در استان قم آغاز شده است و این روند برای کلزا تا پایان زمان برداشت 

تقریبا تا پایان فصل بهار و برای گندم تا پایان شهریورماه ادامه خواهد یافت.

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم خبرداد :

آغازخرید تضمینی محصولات راهبردی گندم و کلزا 

اعلام نرخ جدید مرغ و برخی دیگر از مواد غذایی که باعث حذف شدن آن از سفره بسیاری از مردم شده است .


